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(56005395C) 

36 - Anthony Dufrane à Theo Francken (Défense, 
chargé du Commerce extérieur) sur "Les 
recrutements pour la Défense dans les centres 
commerciaux" (56005395C) 

36 

- Darya Safai aan Theo Francken (Defensie, belast 
met Buitenlandse Handel) over "De evaluatie van 
de pop-upstore van Defensie" (56006792C) 

37 - Darya Safai à Theo Francken (Défense, chargé 
du Commerce extérieur) sur "L'évaluation du pop-
up store de la Défense" (56006792C) 

37 

Sprekers: Anthony Dufrane, Darya Safai, 
Theo Francken, minister van Defensie, belast 

met Buitenlandse Handel 

 Orateurs: Anthony Dufrane, Darya Safai, 
Theo Francken, ministre de la Défense, chargé 

du Commerce extérieur 

 

    
Samengevoegde vragen van 38 Questions jointes de 38 
- Kjell Vander Elst aan Theo Francken (Defensie, 
belast met Buitenlandse Handel) over "De fysieke 
klachten bij F-35-piloten" (56005403C) 

38 - Kjell Vander Elst à Theo Francken (Défense, 
chargé du Commerce extérieur) sur "Les plaintes 
physiques chez les pilotes de F-35" (56005403C) 

38 

- Axel Weydts aan Theo Francken (Defensie, belast 
met Buitenlandse Handel) over "De 
fysiekegezondheidsklachten bij F-35-piloten" 
(56005572C) 

38 - Axel Weydts à Theo Francken (Défense, chargé 
du Commerce extérieur) sur "Les problèmes de 
santé physique éprouvés par les pilotes des F-35" 
(56005572C) 

38 

Sprekers: Kjell Vander Elst, Axel Weydts, 
Theo Francken, minister van Defensie, belast 

met Buitenlandse Handel 

 Orateurs: Kjell Vander Elst, Axel Weydts, 
Theo Francken, ministre de la Défense, chargé 

du Commerce extérieur 

 

    
Vraag van Christophe Lacroix aan Theo Francken 
(Defensie, belast met Buitenlandse Handel) over 
"Het partnerschap met Frankrijk voor de productie 
van munitie" (56005486C) 

39 Question de Christophe Lacroix à Theo Francken 
(Défense, chargé du Commerce extérieur) sur "Le 
partenariat avec la France pour la production de 
munitions" (56005486C) 

39 

Sprekers: Christophe Lacroix, Theo 
Francken, minister van Defensie, belast met 

Buitenlandse Handel 

 Orateurs: Christophe Lacroix, Theo 
Francken, ministre de la Défense, chargé du 

Commerce extérieur 

 

    
Samengevoegde vragen van 41 Questions jointes de 41 
- Kristien Verbelen aan Theo Francken (Defensie, 
belast met Buitenlandse Handel) over "De 
Belgische fregatten" (56005494C) 

41 - Kristien Verbelen à Theo Francken (Défense, 
chargé du Commerce extérieur) sur "Les frégates 
belges" (56005494C) 

41 

-Kjell Vander Elst aan Theo Francken (Defensie, 
belast met Buitenlandse Handel) over "De 
capaciteitsproblemen bij de Belgische marine" 
(56005504C) 

41 - Kjell Vander Elst à Theo Francken (Défense, 
chargé du Commerce extérieur) sur "Les 
problèmes de capacité au sein de la marine belge" 
(56005504C) 

41 

- Axel Weydts aan Theo Francken (Defensie, belast 
met Buitenlandse Handel) over "Het 
capaciteitstekort van de fregattenvloot" 
(56005598C) 

41 - Axel Weydts à Theo Francken (Défense, chargé 
du Commerce extérieur) sur "Le déficit de capacité 
de la flotte de frégates" (56005598C) 

41 

Sprekers: Kristien Verbelen, Kjell Vander 
Elst, Axel Weydts, Theo Francken, minister 

 Orateurs: Kristien Verbelen, Kjell Vander 
Elst, Axel Weydts, Theo Francken, ministre 
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van Defensie, belast met Buitenlandse Handel de la Défense, chargé du Commerce extérieur 

    
Samengevoegde vragen van 43 Questions jointes de 43 
- Charlotte Deborsu aan Theo Francken (Defensie, 
belast met Buitenlandse Handel) over "De 
buitendienststelling van een aantal NH90-
helikopters" (56005542C) 

43 - Charlotte Deborsu à Theo Francken (Défense, 
chargé du Commerce extérieur) sur "Le retrait 
d'hélicoptères NH90" (56005542C) 

43 

- Anthony Dufrane aan Theo Francken (Defensie, 
belast met Buitenlandse Handel) over "Het beheer 
van de NH90-helikoptervloot" (56006162C) 

43 - Anthony Dufrane à Theo Francken (Défense, 
chargé du Commerce extérieur) sur "La gestion de 
la flotte d'hélicoptères NH90" (56006162C) 

43 

- Peter Buysrogge aan Theo Francken (Defensie, 
belast met Buitenlandse Handel) over "De 
uitfasering van NH90's" (56006793C) 

43 - Peter Buysrogge à Theo Francken (Défense, 
chargé du Commerce extérieur) sur "La mise hors 
service des NH90" (56006793C) 

43 

Sprekers: Anthony Dufrane, Peter 
Buysrogge, Theo Francken, minister van 

Defensie, belast met Buitenlandse Handel 

 Orateurs: Anthony Dufrane, Peter 
Buysrogge, Theo Francken, ministre de la 

Défense, chargé du Commerce extérieur 

 

    
Samengevoegde vragen van 45 Questions jointes de 45 
- Stéphane Lasseaux aan Theo Francken 
(Defensie, belast met Buitenlandse Handel) over 
"Het nieuwe kwartier van Defensie in Charleroi en 
de vermeende vervuiling van het terrein" 
(56005544C) 

45 - Stéphane Lasseaux à Theo Francken (Défense, 
chargé du Commerce extérieur) sur "Le nouveau 
quartier de la Défense à Charleroi et la pollution 
présumée du terrain" (56005544C) 

45 

- Anthony Dufrane aan Theo Francken (Defensie, 
belast met Buitenlandse Handel) over "De plannen 
voor het militaire Kwartier van de Toekomst in 
Charleroi" (56006050C) 

45 - Anthony Dufrane à Theo Francken (Défense, 
chargé du Commerce extérieur) sur "Le projet de 
Quartier militaire du Futur à Charleroi" 
(56006050C) 

45 

- Hugues Bayet aan Theo Francken (Defensie, 
belast met Buitenlandse Handel) over "Het kwartier 
van de toekomst in Charleroi" (56006644C) 

45 - Hugues Bayet à Theo Francken (Défense, chargé 
du Commerce extérieur) sur "Le quartier du futur à 
Charleroi" (56006644C) 

45 

Sprekers: Stéphane Lasseaux, Anthony 
Dufrane, Hugues Bayet, Theo Francken, 

minister van Defensie, belast met Buitenlandse 
Handel 

 Orateurs: Stéphane Lasseaux, Anthony 
Dufrane, Hugues Bayet, Theo Francken, 

ministre de la Défense, chargé du Commerce 
extérieur 

 

    
Vraag van Axel Weydts aan Theo Francken 
(Defensie, belast met Buitenlandse Handel) over 
"De verhuis van het bataljon 1C/1Gr naar 
Lombardsijde, de infrastructuur en het 
oefenterrein" (56005595C) 

48 Question de Axel Weydts à Theo Francken 
(Défense, chargé du Commerce extérieur) sur "Le 
déménagement du bataillon 1C/1Gr à 
Lombardsijde, les infrastructures et le terrain 
d'entraînement" (56005595C) 

48 

Sprekers: Axel Weydts, Theo Francken, 

minister van Defensie, belast met Buitenlandse 
Handel 

 Orateurs: Axel Weydts, Theo Francken, 

ministre de la Défense, chargé du Commerce 
extérieur 

 

    
Vraag van Axel Weydts aan Theo Francken 
(Defensie, belast met Buitenlandse Handel) over 
"De nieuwe uniformen voor het marinepersoneel" 
(56005599C) 

50 Question de Axel Weydts à Theo Francken 
(Défense, chargé du Commerce extérieur) sur "Les 
nouveaux uniformes du personnel de la marine" 
(56005599C) 

50 

Sprekers: Axel Weydts, Theo Francken, 

minister van Defensie, belast met Buitenlandse 
Handel 

 Orateurs: Axel Weydts, Theo Francken, 

ministre de la Défense, chargé du Commerce 
extérieur 

 

    
Samengevoegde vragen van 50 Questions jointes de 50 
- Darya Safai aan Theo Francken (Defensie, belast 
met Buitenlandse Handel) over "Het Resistance 
Festival in Sint-Gillis" (56005699C) 

51 - Darya Safai à Theo Francken (Défense, chargé 
du Commerce extérieur) sur "Le festival Résistance 
à Saint-Gilles" (56005699C) 

51 

- Annick Ponthier aan Theo Francken (Defensie, 
belast met Buitenlandse Handel) over "Het gebruik 
van het militaire uniform tijdens de 
haatperformance van Samidoun in Sint-Gillis" 
(56005745C) 

51 - Annick Ponthier à Theo Francken (Défense, 
chargé du Commerce extérieur) sur "Le port d'un 
uniforme militaire lors de la mise en scène 
haineuse de Samidoun à Saint-Gilles" 
(56005745C) 

51 

Sprekers: Darya Safai, Annick Ponthier, Theo 
Francken, minister van Defensie, belast met 

Buitenlandse Handel 

 Orateurs: Darya Safai, Annick Ponthier, Theo 
Francken, ministre de la Défense, chargé du 

Commerce extérieur 
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Vraag van Kjell Vander Elst aan Theo Francken 
(Defensie, belast met Buitenlandse Handel) over 
"De inzet van vrachtschepen voor Russische 
spionage in de Noordzee" (56005750C) 

52 Question de Kjell Vander Elst à Theo Francken 
(Défense, chargé du Commerce extérieur) sur 
"L'utilisation de cargos en mer du Nord par les 
services d'espionnage russes" (56005750C) 

52 

Sprekers: Kjell Vander Elst, Theo Francken, 

minister van Defensie, belast met Buitenlandse 
Handel 

 Orateurs: Kjell Vander Elst, Theo Francken, 

ministre de la Défense, chargé du Commerce 
extérieur 

 

    
Samengevoegde vragen van 53 Questions jointes de 53 
- Christophe Lacroix aan Theo Francken (Defensie, 
belast met Buitenlandse Handel) over "De 
bewaking van nucleaire sites" (56005754C) 

53 - Christophe Lacroix à Theo Francken (Défense, 
chargé du Commerce extérieur) sur "La 
surveillance des sites nucléaires" (56005754C) 

53 

- Kjell Vander Elst aan Theo Francken (Defensie, 
belast met Buitenlandse Handel) over "De inzet van 
militairen voor de bewaking van kerncentrales" 
(56005910C) 

53 - Kjell Vander Elst à Theo Francken (Défense, 
chargé du Commerce extérieur) sur "Le 
déploiement de militaires pour la surveillance de 
centrales nucléaires" (56005910C) 

53 

- Christophe Lacroix aan Theo Francken (Defensie, 
belast met Buitenlandse Handel) over "De 
bewaking van de kerncentrales" (56006542C) 

53 - Christophe Lacroix à Theo Francken (Défense, 
chargé du Commerce extérieur) sur "La 
surveillance des centrales nucléaires" 
(56006542C) 

53 

Sprekers: Christophe Lacroix, Kjell Vander 
Elst, Theo Francken, minister van Defensie, 

belast met Buitenlandse Handel 

 Orateurs: Christophe Lacroix, Kjell Vander 
Elst, Theo Francken, ministre de la Défense, 

chargé du Commerce extérieur 

 

    
Samengevoegde vragen van 56 Questions jointes de 56 
- Kjell Vander Elst aan Theo Francken (Defensie, 
belast met Buitenlandse Handel) over "De 
belemmeringen voor de Belgische defensie-
industrie" (56005761C) 

56 - Kjell Vander Elst à Theo Francken (Défense, 
chargé du Commerce extérieur) sur "Les obstacles 
pour l'industrie belge de la défense" (56005761C) 

56 

- Koen Van den Heuvel aan Theo Francken 
(Defensie, belast met Buitenlandse Handel) over 
"De kmo's in de defensie-industrie" (56006481C) 

56 - Koen Van den Heuvel à Theo Francken (Défense, 
chargé du Commerce extérieur) sur "Les PME 
dans l'industrie de la défense" (56006481C) 

56 

- Luc Frank aan Theo Francken (Defensie, belast 
met Buitenlandse Handel) over "de intensivering 
van de industriële samenwerking binnen de NAVO 
na de top in Den Haag" (56006482C) 

56 - Luc Frank à Theo Francken (Défense, chargé du 
Commerce extérieur) sur "Le renforcement de la 
coopération industrielle au sein de l'OTAN après La 
Haye" (56006482C) 

56 

Sprekers: Kjell Vander Elst, Koen Van den 
Heuvel, Luc Frank, Theo Francken, minister 

van Defensie, belast met Buitenlandse Handel 

 Orateurs: Kjell Vander Elst, Koen Van den 
Heuvel, Luc Frank, Theo Francken, ministre 

de la Défense, chargé du Commerce extérieur 

 

    
Vraag van Youssef Handichi aan Theo Francken 
(Defensie, belast met Buitenlandse Handel) over 
"De economische samenwerking van België met 
Marokko" (56005768C) 

59 Question de Youssef Handichi à Theo Francken 
(Défense, chargé du Commerce extérieur) sur "La 
coopération économique entre la Belgique et le 
Maroc" (56005768C) 

59 

Sprekers: Youssef Handichi, Theo Francken, 

minister van Defensie, belast met Buitenlandse 
Handel 

 Orateurs: Youssef Handichi, Theo Francken, 

ministre de la Défense, chargé du Commerce 
extérieur 

 

    
Vraag van Nabil Boukili aan Theo Francken 
(Defensie, belast met Buitenlandse Handel) over 
"Het ICAN-rapport" (56005847C) 

60 Question de Nabil Boukili à Theo Francken 
(Défense, chargé du Commerce extérieur) sur "Le 
rapport de l'ICAN" (56005847C) 

60 

Sprekers: Nabil Boukili, Theo Francken, 

minister van Defensie, belast met Buitenlandse 
Handel 

 Orateurs: Nabil Boukili, Theo Francken, 

ministre de la Défense, chargé du Commerce 
extérieur 

 

    
Vraag van Kjell Vander Elst aan Theo Francken 
(Defensie, belast met Buitenlandse Handel) over 
"Het incident met de M940 Oostende" (56005908C) 

61 Question de Kjell Vander Elst à Theo Francken 
(Défense, chargé du Commerce extérieur) sur 
"L'incident survenu avec le M940 Oostende" 
(56005908C) 

61 

Sprekers: Kjell Vander Elst, Theo Francken, 

minister van Defensie, belast met Buitenlandse 
Handel 

 Orateurs: Kjell Vander Elst, Theo Francken, 

ministre de la Défense, chargé du Commerce 
extérieur 
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Samengevoegde vragen van 62 Questions jointes de 62 
- Tinne Van der Straeten aan Mathieu Bihet 
(Energie) over "De defensieuitgaven, de algemene 
weerbaarheid en de link met energie" (56005949C) 

62 - Tinne Van der Straeten à Mathieu Bihet (Énergie) 
sur "Les dépenses en matière de défense, la 
résilience globale et le lien avec l'énergie" 
(56005949C) 

62 

- Koen Van den Heuvel aan Theo Francken 
(Defensie, belast met Buitenlandse Handel) over 
"De strategische percelen naast militaire 
installaties en kritieke infrastructuur" (56006205C) 

62 - Koen Van den Heuvel à Theo Francken (Défense, 
chargé du Commerce extérieur) sur "Les parcelles 
stratégiques jouxtant les installations militaires et 
les infrastructures critiques" (56006205C) 

62 

- Annick Ponthier aan Theo Francken (Defensie, 
belast met Buitenlandse Handel) over "Het 
meenemen van de energieweerbaarheid in onze 
defensie-inspanning" (56006649C) 

62 - Annick Ponthier à Theo Francken (Défense, 
chargé du Commerce extérieur) sur "La prise en 
compte de la résilience énergétique dans nos 
efforts en matière de défense" (56006649C) 

62 

Sprekers: Koen Van den Heuvel, Annick 
Ponthier, Theo Francken, minister van 

Defensie, belast met Buitenlandse Handel 

 Orateurs: Koen Van den Heuvel, Annick 
Ponthier, Theo Francken, ministre de la 

Défense, chargé du Commerce extérieur 

 

    
Vraag van Anthony Dufrane aan Theo Francken 
(Defensie, belast met Buitenlandse Handel) over 
"De detectie van spionagerisico's bij het Belgische 
leger" (56006051C) 

63 Question de Anthony Dufrane à Theo Francken 
(Défense, chargé du Commerce extérieur) sur "La 
détection des risques d'espionnage dans les rangs 
de l'armée belge" (56006051C) 

63 

Sprekers: Anthony Dufrane, Theo Francken, 

minister van Defensie, belast met Buitenlandse 
Handel 

 Orateurs: Anthony Dufrane, Theo Francken, 

ministre de la Défense, chargé du Commerce 
extérieur 

 

    
Vraag van Kristien Verbelen aan Theo Francken 
(Defensie, belast met Buitenlandse Handel) over 
"De samenwerking met Nederland op het vlak van 
defensie" (56006124C) 

64 Question de Kristien Verbelen à Theo Francken 
(Défense, chargé du Commerce extérieur) sur "La 
coopération avec les Pays-Bas en matière de 
défense" (56006124C) 

64 

Sprekers: Kristien Verbelen, Theo Francken, 

minister van Defensie, belast met Buitenlandse 
Handel 

 Orateurs: Kristien Verbelen, Theo Francken, 

ministre de la Défense, chargé du Commerce 
extérieur 

 

    
Vraag van Kristien Verbelen aan Theo Francken 
(Defensie, belast met Buitenlandse Handel) over 
"De Belgische deelname aan het Europese SAFE-
instrument" (56006190C) 

65 Question de Kristien Verbelen à Theo Francken 
(Défense, chargé du Commerce extérieur) sur "La 
participation de la Belgique à l'instrument européen 
SAFE" (56006190C) 

65 

Sprekers: Kristien Verbelen, Theo Francken, 

minister van Defensie, belast met Buitenlandse 
Handel 

 Orateurs: Kristien Verbelen, Theo Francken, 

ministre de la Défense, chargé du Commerce 
extérieur 

 

    
Vraag van Koen Van den Heuvel aan Theo 
Francken (Defensie, belast met Buitenlandse 
Handel) over "Het gesprek van minister Francken 
met de Chinese ambassadeur" (56006206C) 

66 Question de Koen Van den Heuvel à Theo 
Francken (Défense, chargé du Commerce 
extérieur) sur "La conversation entre le ministre 
Francken et l'ambassadeur chinois" (56006206C) 

66 

Sprekers: Koen Van den Heuvel, Theo 
Francken, minister van Defensie, belast met 

Buitenlandse Handel 

 Orateurs: Koen Van den Heuvel, Theo 
Francken, ministre de la Défense, chargé du 

Commerce extérieur 

 

    
Vraag van Stéphane Lasseaux aan Theo Francken 
(Defensie, belast met Buitenlandse Handel) over 
"De tekortkomingen van de persoonlijke uitrusting 
van onze militairen op missie" (56006271C) 

67 Question de Stéphane Lasseaux à Theo Francken 
(Défense, chargé du Commerce extérieur) sur 
"L'insuffisance de certains équipements individuels 
de nos militaires en opération" (56006271C) 

67 

Sprekers: Stéphane Lasseaux, Theo 
Francken, minister van Defensie, belast met 

Buitenlandse Handel 

 Orateurs: Stéphane Lasseaux, Theo 
Francken, ministre de la Défense, chargé du 

Commerce extérieur 
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Commissie voor Landsverdediging Commission de la Défense nationale 
 

van 

 

WOENSDAG 09 JULI 2025 

 
Namiddag 

 
______ 

 

 

du 

 

MERCREDI 09 JUILLET 2025 

 
Après-midi 

 
______ 

 
 
 
De openbare commissievergadering wordt geopend 
om 15.03 uur en voorgezeten door de heer Peter 
Buysrogge. 
 

La réunion publique de commission est ouverte à 
15 h 03 par M. Peter Buysrogge, président. 
 

De cursieve tekst is een samenvatting van de tekst 
die de vraagsteller vooraf heeft ingediend.  
 

Le texte en italique est le résumé de la question 
préalablement déposée. 
 

01 Actualiteitsdebat over het defensiebudget en 

de NAVO-norm en toegevoegde vragen van 
- Kjell Vander Elst aan Theo Francken (Defensie, 
belast met Buitenlandse Handel) over "De 
Belgische positie t.a.v. de nieuwe NAVO-
doelstellingen" (56005589C) 
- Annick Ponthier aan Theo Francken (Defensie, 
belast met Buitenlandse Handel) over "De NAVO-
norm van 5 %" (56005629C) 
- Darya Safai aan Theo Francken (Defensie, belast 
met Buitenlandse Handel) over "De NAVO-norm 
van 5 %" (56005638C) 
- Staf Aerts aan Theo Francken (Defensie, belast 
met Buitenlandse Handel) over "Het 
defensiebudget en de NAVO-norm" (56005667C) 
- Staf Aerts aan Theo Francken (Defensie, belast 
met Buitenlandse Handel) over "De NAVO-top en 
het Belgische defensiebudget" (56005980C) 
- Annick Ponthier aan Theo Francken (Defensie, 
belast met Buitenlandse Handel) over "De nieuwe 
NAVO-norm voor defensie-uitgaven en de top van 
24 juni" (56006040C) 
- Koen Van den Heuvel aan Theo Francken 
(Defensie, belast met Buitenlandse Handel) over 
"De NAVO-top" (56006048C) 
- Darya Safai aan Theo Francken (Defensie, belast 
met Buitenlandse Handel) over "De beslissingen 
op de NAVO-top van 24 en 25 juni in Den Haag" 
(56006120C) 
- Kjell Vander Elst aan Theo Francken (Defensie, 
belast met Buitenlandse Handel) over "De op de 
NAVO-top goedgekeurde NATO Capability 
Targets" (56006282C) 
- Charlotte Deborsu aan Theo Francken (Defensie, 
belast met Buitenlandse Handel) over "De balans 
van de NAVO-top in Den Haag" (56006496C) 
- Nabil Boukili aan Theo Francken (Defensie, 

01 Débat d’actualité sur le budget de la Défense 

et la norme de l’OTAN et questions jointes de 
- Kjell Vander Elst à Theo Francken (Défense, 
chargé du Commerce extérieur) sur "La position 
belge quant aux nouveaux objectifs de l'OTAN" 
(56005589C) 
- Annick Ponthier à Theo Francken (Défense, 
chargé du Commerce extérieur) sur "La norme de 
5 % de l'OTAN" (56005629C) 
- Darya Safai à Theo Francken (Défense, chargé 
du Commerce extérieur) sur "La norme de 5 % de 
l'OTAN" (56005638C) 
- Staf Aerts à Theo Francken (Défense, chargé du 
Commerce extérieur) sur "Le budget de la 
défense et la norme de l'OTAN" (56005667C) 
- Staf Aerts à Theo Francken (Défense, chargé du 
Commerce extérieur) sur "Le sommet de l'OTAN 
et le budget belge de la défense" (56005980C) 
- Annick Ponthier à Theo Francken (Défense, 
chargé du Commerce extérieur) sur "La nouvelle 
norme de l'OTAN pour les dépenses en matière de 
défense et le sommet du 24 juin" (56006040C) 
- Koen Van den Heuvel à Theo Francken (Défense, 
chargé du Commerce extérieur) sur "Le sommet 
de l'OTAN" (56006048C) 
- Darya Safai à Theo Francken (Défense, chargé 
du Commerce extérieur) sur "Les décisions 
prises au sommet de l'OTAN organisé à La Haye 
les 24 et 25 juin" (56006120C) 
- Kjell Vander Elst à Theo Francken (Défense, 
chargé du Commerce extérieur) sur "Les objectifs 
capacitaires approuvés lors du sommet de 
l'OTAN" (56006282C) 
- Charlotte Deborsu à Theo Francken (Défense, 
chargé du Commerce extérieur) sur "Le bilan du 
sommet de l'OTAN à La Haye" (56006496C) 
- Nabil Boukili à Theo Francken (Défense, chargé 
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belast met Buitenlandse Handel) over "De NAVO-
norm en de militaire uitgaven" (56006766C) 
- Nabil Boukili aan Theo Francken (Defensie, 
belast met Buitenlandse Handel) over "De 
strategische visie voor defensie" (56006677C) 
- Luc Frank aan Theo Francken (Defensie, belast 
met Buitenlandse Handel) over "De NAVO-norm 
van 5 %" (56006772C) 
- Mathieu Michel aan Theo Francken (Defensie, 
belast met Buitenlandse Handel) over "Het 
budget, de strategische visie en de NAVO-top" 
(56006798C) 
 

du Commerce extérieur) sur "La norme OTAN et 
les dépenses militaires" (56006766C) 
- Nabil Boukili à Theo Francken (Défense, chargé 
du Commerce extérieur) sur "La vision 
stratégique en matière de défense" (56006677C) 
- Luc Frank à Theo Francken (Défense, chargé du 
Commerce extérieur) sur "La norme de 5 % fixée 
par l'OTAN" (56006772C) 
- Mathieu Michel à Theo Francken (Défense, 
chargé du Commerce extérieur) sur "Le budget, la 
vision stratégique et le sommet de l’OTAN" 
(56006798C) 
 

01.01  Annick Ponthier (VB): De NAVO-top van 

24 juni bevestigde uiteindelijk de defensienorm van 
5 % van het bbp tegen 2035, opgesplitst in 3,5 % 
voor harde defensie-uitgaven en 1,5 % voor brede 
veiligheidsuitgaven. U gaf eerder al aan dat er werd 
ingezet op maximale flexibiliteit, op een langere 
termijn om de doelstelling te halen en op het 
vermijden van jaarlijkse tussenstappen. Het is 
positief dat de regering vasthoudt aan de 2 %-norm 
voor deze legislatuur, al vergt zelfs dat al 
aanzienlijke inspanningen. 
 
 
 
Toch zijn er nog veel onduidelijkheden. U gaf aan dat 
we tot 2034 op 2 % blijven, waarna er in één jaar tijd 
naar 3,5 % zou worden gesprongen. Dat lijkt ons 
bijzonder moeilijk, zo niet onmogelijk. Kunt u dat 
bevestigen? Hoe zal dat gefinancierd worden: via 
belastingen, besparingen, schulden of een mix 
daarvan? Bij welke departementen wordt het geld 
gehaald? Zullen alle uitgaven aan cyberveiligheid, 
alle dual-use infrastructuur en uitgaven inzake 
binnenlandse veiligheid als bredere 
veiligheidsuitgaven kunnen worden aangemerkt? 
Welke beveiliging van kritieke infrastructuur valt 
daaronder? Kan België pleiten voor een uitbreiding 
van de NAVO-aanrekenbare uitgaven? Welk 
aandeel komt van de deelstaten? Wat is uw visie op 
het invoeren van een defensietaks, gezien de 
uiteenlopende standpunten binnen de regering? 
Wanneer mogen we de aangepaste plannen voor de 
strategische visie verwachten? Zullen de 
aangepaste capaciteitsdoelstellingen er deel van 
uitmaken?  
 

01.01  Annick Ponthier (VB): Lors du sommet de 

l'OTAN, le 24 juin, la norme de défense de 5 % du 
PIB d'ici 2035 a finalement été confirmée, répartie 
comme suit: 3,5 % pour les dépenses de défense 
"dure" et 1,5 % pour les dépenses de sécurité au 
sens large. Vous avez déjà indiqué précédemment 
qu'une flexibilité maximale était recherchée, de 
même qu'un allongement du délai pour atteindre 
l'objectif et qu'on chercherait à éviter les étapes 
intermédiaires annuelles. Il est positif que le 
gouvernement s'en tienne à l'objectif de 2 % pour 
cette législature, même si cela nécessite déjà des 
efforts considérables en soi. 
 
Néanmoins, de nombreuses imprécisions 
subsistent. Vous avez indiqué que nous resterions à 
2 % jusqu'en 2034, après quoi nous passerions à 
3,5 % en un an. Cela nous semble extrêmement 
difficile, voire impossible. Pouvez-vous le confirmer? 
Comment ce saut sera-t-il financé: par des impôts, 
par des mesures d'économie, en contractant des 
dettes ou par une combinaison de tous ces moyens? 
Auprès de quels départements l'argent sera-t-il 
prélevé? Toutes les dépenses liées à la 
cybersécurité, à l'infrastructure à double usage et à 
la sécurité intérieure pourront-elles être considérées 
comme des dépenses de sécurité au sens large? 
Quelle sécurisation des infrastructures critiques cela 
inclut-il? La Belgique peut-elle plaider en faveur 
d'une expansion des dépenses imputables à 
l'OTAN? Quelle part proviendra des entités 
fédérées? Quel est votre point de vue en ce qui 
concerne l'instauration d'une taxe "défense", compte 
tenu des divergences de vue au sein du 
gouvernement? D'ici à quand pouvons-nous nous 
attendre à recevoir les plans de vision stratégique 
ajustés? Les objectifs capacitaires ajustés en feront-
ils partie? 
 

01.02  Darya Safai (N-VA): De vrede en de 

veiligheid staan vandaag zwaar onder druk: er woedt 
een oorlog op ons continent, we worden het 
slachtoffer van hybride en cyberaanvallen en een 
geopolitiek machtsblok bedreigt onze manier van 
leven. 

01.02  Darya Safai (N-VA): La paix et la sécurité 

sont aujourd'hui fortement sous pression: la guerre 
fait rage sur notre continent; nous sommes victimes 
d'attaques hybrides et de cyberattaques, et un bloc 
géopolitique menace notre mode de vie. 
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De vraag is niet óf we moeten investeren in 
veiligheid, maar of we bereid zijn om te doen wat 
nodig is om onze burgers, welvaart, vrijheid en 
democratie te beschermen. De N-VA en Arizona zijn 
daartoe bereid. De NAVO-norm van 5 % van het bbp 
– 3,5 % voor defensie, 1,5 % voor infrastructuur en 
cyberveiligheid – is geen symbool, maar een 
noodzaak. België heeft vandaag een 
ondergefinancierd en kwetsbaar defensieapparaat. 
Defensie is een kerntaak. Zonder veiligheid is er 
geen welvaart of sociale zekerheid. Vrede moet 
vandaag worden afgedwongen. Welk standpunt hebt 
u namens de regering op de NAVO-top in Den Haag 
verdedigd?  
 

 
La question n'est pas de savoir si nous devons 
investir dans la sécurité, mais si nous sommes 
disposés à faire ce qu'il faut pour protéger nos 
citoyens, notre prospérité, notre liberté et notre 
démocratie. La N-VA et la coalition Arizona y sont 
disposées. La norme fixée par l'OTAN à 5 % du PIB 
– 3,5 % pour la défense et 1,5 % pour l'infrastructure 
et la cybersécurité – n'est pas un symbole, mais une 
nécessité. L'appareil de défense de la Belgique est 
aujourd'hui sous-financé et vulnérable. La défense 
constitue une tâche essentielle. La sécurité est 
garante de notre prospérité et de notre sécurité 
sociale. Aujourd'hui, il faut forcer le respect de la 
paix. Quelle position avez-vous défendue au nom du 
gouvernement au sommet de l'OTAN à La Haye? 
 

01.03  Koen Van den Heuvel (cd&v): De regering 

heeft in de voorbije weken enkele cruciale mijlpalen 
bereikt, waaronder het vrijwaren van de 2 %-norm 
tijdens deze legislatuur. Dat is op zich al een stevige 
stap vooruit en goed voor ruim 4 miljard extra. U hebt 
intussen een duidelijke strategische visie ontwikkeld 
voor de besteding van die middelen. Ook het 
gespreide tijdpad, het ontbreken van verplichte 
jaarlijkse verhogingen en de flexibiliteit binnen de 
3,5 % en 1,5 % zijn positief. Daarnaast moet de rol 
van de deelstaten nog worden uitgeklaard, op het 
vlak van innovatie en de ondersteuning van de 
innovatieve defensie-industrie. Het is ook goed dat 
er in 2029 een evaluatiemoment komt.  
 
 
 
 
Hoe ziet u de ontwikkelingen en hoe kijkt u naar de 
rol van de deelstaten? 
 

01.03  Koen Van den Heuvel (cd&v): Ces dernières 

semaines, le gouvernement a franchi quelques 
étapes cruciales, dont le maintien de la norme de 
2 % au cours de cette législature. En soi, il s'agit déjà 
d'un progrès considérable, qui représente un peu 
plus de 4 milliards d'euros supplémentaires. Vous 
avez entre-temps développé une vision stratégique 
claire en ce qui concerne l'affectation de ces 
moyens. Le calendrier échelonné, l'absence 
d'augmentations annuelles obligatoires et la 
flexibilité en ce qui concerne les normes de défense 
de 3,5 % et 1,5 % constituent d'autres points positifs. 
Par ailleurs, il convient encore de clarifier le rôle des 
entités fédérées, en matière d'innovation et de 
soutien à l'industrie innovante de la défense. Il est 
également positif qu'une évaluation soit prévue 
en 2029.  
 
Quelle est votre vision des évolutions futures et que 
pensez-vous du rôle des entités fédérées? 
 

01.04  Nabil Boukili (PVDA-PTB): Wat de 

strategische visie betreft, hebben we nog steeds 
geen officiële informatie ontvangen. Er zal ongeveer 
34 miljard euro worden uitgegeven aan bewapening, 
ten koste van de sociale noden, met name de sociale 
zekerheid, die omwille van die verbintenis stukje bij 
beetje ontmanteld zal worden.  
 
Hebt u tijdens deze zittingsperiode de 2 % van het 
bbp overschreden? Overweegt u als optie dat de 2 % 
overschreden wordt? Wanneer zullen we officieel 
vernemen wat u met de miljarden euro's zult doen? 
Bent u voorstander van een NAVO-heffing zoals 
Vooruit voorstelt? Hoe garandeert u dat de 
onderhoudskosten voor dit materieel de er niet toe 
zullen leiden dat de drempel van 2 % overschreden 
wordt? 
 

01.04  Nabil Boukili (PVDA-PTB): Concernant la 

vision stratégique, nous n'avons toujours reçu 
aucune information officielle. Quelque 34 milliards 
d'euros seront dépensés pour l'armement, au 
détriment de besoins sociaux, notamment de la 
sécurité sociale, qui sera démantelée pierre par 
pierre au motif de cet engagement. 
 
Avez-vous dépassé les 2 % du PIB au cours de cette 
législature? Envisagez-vous comme option que les 
2 % soient dépassés? Quand saurons- nous 
officiellement ce que vous comptez faire des 
milliards d'euros? Êtes-vous favorable à une taxe 
OTAN comme proposée par Vooruit? Comment 
garantissez-vous que les coûts d'entretien de ce 
matériel ne feront pas dépasser la barre des 2 %? 
 

01.05  Luc Frank (Les Engagés): Het 

regeerakkoord voorziet in de oprichting van een 

01.05  Luc Frank (Les Engagés): L'accord de 

coalition prévoit la création d'un Fonds Défense 
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Defensiefonds dat met name via de overdracht van 
geselecteerde overheidsparticipaties gefinancierd 
wordt. 
 

alimenté notamment par les participations de l'État.  
 

In de regeerverklaring staat dat er een 
Defensiefonds opgericht zal worden dat gefinancierd 
wordt door de verkoop van of de dividenden op 
Staatsparticipaties. Wij verwachten meer details te 
krijgen over de oprichting ervan, ook al betreft dat 
vooral uw collega van Financiën. U zult zeker en vast 
een bijdrage leveren tot het debat door uit enkele 
goede voorbeelden inspiratie te putten.  
 
Zo is het Deense model opmerkelijk: in februari 2025 
lanceerde Denemarken een fonds van 7 miljard euro 
om op die manier tegen 2026 3 % van zijn bbp aan 
militaire uitgaven te besteden, waarbij de 
uiteindelijke doelstelling 5 % bedraagt. Overweegt 
België om zich op het Deense of op het Duitse 
voorbeeld te inspireren?  
 
Het volstaat echter niet om budgettaire middelen uit 
te trekken. De doelstelling is niet om enkel en alleen 
een bepaald percentage te bereiken, maar wel om 
de reële capaciteit uit te breiden tegen een tempo en 
met een strategie die getuigen van een 
samenhangend project. De industrie moet ook 
volgen en het feit dat er kredieten zijn volstaat op 
zich niet om resultaten te garanderen. Het is immers 
mogelijk om de norm louter via boekhoudkundige 
technieken te halen, zonder dat er concrete 
vooruitgang is op het vlak van de capaciteit.  
 
Moet de norm van 5 % niet aangevuld worden met 
een indicator van de reële militaire paraatheid? Hoe 
coördineert Europa haar inspanningen opdat de 
verhogingen van de budgetten ook leiden tot een 
versterking van de Europese defensie-industrie?  
 

La déclaration gouvernementale prévoit la création 
d'un Fonds défense financé par la vente ou les 
dividendes des participations de l’État. Nous 
attendons des précisions sur sa mise en place, 
même si cela concerne surtout votre collègue des 
Finances. Vous contribuerez certainement au débat 
en vous inspirant des bons modèles. 
 
 
Le modèle danois est remarquable: en février 2025, 
le Danemark a lancé un fonds de 7 milliards d’euros 
pour atteindre 3  % du PIB en dépenses militaires 
d’ici 2026, avec un objectif de 5  %. La Belgique 
envisage-t-elle de s’inspirer des fonds danois ou 
allemand? 
 
 
Mais il ne suffit pas de dégager des budgets. 
L’objectif ne doit pas être un simple chiffre, mais une 
montée en capacités réelles, avec un rythme et une 
stratégie cohérents. L’industrie doit suivre, et les 
crédits seuls ne garantissent pas des résultats. Il est 
possible d’atteindre la norme par des techniques 
comptables, sans progrès concrets en termes de 
capacités. 
 
 
 
 
Ne faudrait-il pas compléter la norme des 5  % par 
un indicateur de disponibilité militaire réelle? Et 
comment l’Europe coordonne-t-elle ses efforts pour 
que les hausses budgétaires renforcent aussi son 
industrie de défense? 
 

01.06  Mathieu Michel (MR): Op de NAVO-top werd 

er onderstreept dat het belangrijk is om bepaalde 
drempelwaarden te bereiken, met name die van 5 % 
van het bbp. Voor België zal dat in verschillende 
fases gebeuren volgens een welbepaald tijdpad.  
 
Ik ben vooral blij dat men, los van de louter militaire 
uitgaven, ook rekening zal houden met de 1,5 % 
veiligheidsuitgaven in de brede zin. Dat is essentieel, 
want de huidige dreiging gaat veel verder dan het 
strikte kader van de Defensie.  
 

01.06  Mathieu Michel (MR): Le sommet de l'OTAN 

a mis en évidence l'importance d'atteindre certains 
seuils, notamment celui des 5 %. Pour la Belgique, 
cela passera par plusieurs étapes à respecter dans 
le délai fixé. 
 
Je me réjouis surtout de la reconnaissance des 
1,5 % de dépenses en matière de sécurité au sens 
large, au-delà du seul militaire. C’est essentiel, car 
la menace actuelle dépasse largement le cadre strict 
de la Défense. 
 

Enkele dagen eerder stelde u op de ministerraad uw 
strategische visie 2026-2034 voor die gepaard gaat 
met miljardeninvesteringen en zich toespitst op 
collectieve militaire afschrikking binnen de NAVO, de 
bescherming van het grondgebied tegen 
luchtaanvallen en hybride oorlogsvoering, en de 
aanpassing van de eenheden aan de technologische 

Quelques jours plus tôt, vous présentiez au Conseil 
des ministres votre vision stratégique 2026-2034, 
comprenant des investissements en milliards, et se 
basant sur la dissuasion militaire collective au sein 
de l'OTAN, la protection du territoire contre des 
frappes aériennes et la guerre hybride, et 
l'adaptation des unités à la révolution technologique. 
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revolutie. 
 
In uw beleidsnota werd bevestigd dat de uitgaven 
voor defensie vanaf 2025 tot 2 % van het bbp 
worden verhoogd dankzij eenmalige maatregelen, 
uitzonderlijke ontvangsten en boekhoudkundige 
herschikkingen. Terecht rijzen er vragen of een 
inspanning van 2 % en vervolgens 3,5 % houdbaar 
is. Op die vragen moet er een duidelijk antwoord 
komen.  
 
Hoe worden die investeringen tussen 2026 en 2034 
verdeeld over de gewone begrotingskredieten, de 
middelen buiten de begroting of de eenmalige 
ontvangsten? Wat is de meerjarenprognose voor de 
Defensie-bbp-ratio tot 2035? Heeft de secretaris-
generaal gevalideerd dat de bijdragen aan het 
innovatiefonds voor de militaire steun aan Oekraïne 
of de investeringen in civiele infrastructuur met het 
oog gericht op de weerbaarheid gelden als defensie-
uitgaven? 
 
Kunt u een overzicht geven van de belangrijkste 
programma's die zijn aangekondigd? Welke 
statutaire en budgettaire maatregelen worden er 
genomen om de doelstellingen inzake personeel in 
de strategische visie te bereiken? Hoeveel zal dat 
jaarlijks extra kosten? 
 
Welk percentage van het budget voor onderzoek en 
innovatie, dat 3 % van het budget voor Defensie 
bedraagt, wordt besteed aan de militaire 
herindustrialisatie? Wat zijn de industriële 
compensaties en de compensaties voor de 
overdracht van technologie?  
 

 
 
Votre note de politique générale confirmait des 
dépenses militaires de 2 % du PIB dès 2025, grâce 
à des mesures ponctuelles, recettes exceptionnelles 
et reclassements comptables. La soutenabilité d'un 
effort de 2 %, puis de 3,5 %, suscite des légitimes 
interrogations pour lesquelles il faudra des réponses 
rigoureuses.  
 
 
Comment ces investissements entre 2026 et 2034 
se ventilent-ils entre des crédits budgétaires 
ordinaires, des fonds extrabudgétaires ou des 
recettes non récurrentes? Quelle est la projection 
pluriannuelle du ratio Défense/PIB jusqu'en 2035? 
Le secrétaire général a-t-il validé l'éligibilité, au titre 
de dépenses de Défense, des contributions au fonds 
d'innovation du soutien militaire à l'Ukraine ou des 
investissements d'infrastructures civiles visant la 
résilience?  
 
Pouvez-vous détailler les principaux programmes 
annoncés? Quelles sont les mesures statutaires et 
budgétaires pour atteindre les objectifs de personnel 
fixés dans la vision stratégique? Quel sera le coût 
annuel additionnel?  
 
 
Dans le budget pour la recherche et l'innovation fixé 
à 3 % du budget de la Défense, quelle est la part 
pour la réindustrialisation militaire, et les 
compensations industrielles et de transfert de 
technologies?  
 

Overweegt u een tussentijds traject met prestatie-
indicatoren om de 5% te bereiken? Welke 
institutionele aanpassingen zult u voorstellen om de 
Kamer op duurzame wijze te betrekken bij de 
beslissingen met betrekking tot het budget en de 
capaciteiten van Defensie?  
 

Envisagez-vous une trajectoire intermédiaire avec 
des indicateurs de performance pour atteindre les 
5 %? Quelles adaptations institutionnelles 
proposerez-vous pour associer durablement la 
Chambre aux décisions budgétaires et capacitaires 
de la Défense?  
 

01.07  Kjell Vander Elst (Open Vld): Ik blijf het 

opmerkelijk vinden dat de percentagediscussie 
zogezegd beslecht is, maar dat een aantal 
regeringspartijen zeggen dat die 5 % – of 3,5 % en 
1,5 % – zorgen voor later zijn. U doet dat niet, maar 
u en de premier hebben wel al meermaals benadrukt 
dat het pad naar 2 % zwaar is en dat het daarbij zal 
blijven tot 2029. De 1,5 % die er nog bij moet komen, 
zal gerealiseerd moeten worden van 2030 tot 2035. 
Bevestigt u dat de inspanningen van deze regering 
tot 2029 beperkt zullen blijven tot 2 %? 
 

01.07  Kjell Vander Elst (Open Vld): Je continue de 

m'étonner en constatant que la question du 
pourcentage est prétendument réglée, alors que 
plusieurs partis de la majorité disent que ces 5 % – 
ou 3,5 % et 1,5 % – sont un sujet dont on s'inquiétera 
plus tard. Ce n'est certes pas votre cas, mais vous-
même et le premier ministre avez déjà souligné à 
plusieurs reprises que le chemin qui doit nous mener 
vers les 2 % sera ardu, et ce jusqu'en 2029. Le 1,5 % 
supplémentaire devra être atteint entre 2030 et 
2035. Confirmez-vous que les efforts à réaliser par 
ce gouvernement se limiteront à 2 % jusqu'en 2029? 
 

Wij kunnen de capabilty targets achter gesloten 
deuren inkijken. Dat is goed, maar waarom kan hier 

Nous pouvons consulter les objectifs capacitaires à 
huis clos. C'est une bonne chose, mais pourquoi ce 
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niet wat in Nederland wel kan? Daar bespreekt men 
de capability targets in een openbare zitting. Ik 
begrijp dat niet alle details in een openbare 
vergadering kunnen worden vrijgegeven, maar 
waarom kunnen we daar geen debat over voeren? 
 
 
Iedereen heeft de mond vol van Europese 
samenwerking en een Europese defensie. Plant u 
initiatieven om met de EU-lidstaten binnen de NAVO 
na te gaan welke efficiëntiewinst er kan worden 
geboekt, welke aankopen er worden gedaan en in 
welke programma's er wordt geïnvesteerd? Zult u 
het initiatief nemen om de Europese pijler in de 
NAVO verder uit te bouwen? 
 

qui est possible aux Pays-Bas ne l'est-il pas chez 
nous? Les objectifs capacitaires y font l'objet d'une 
discussion dans le cadre d'une séance publique. Je 
comprends que tous les détails ne puissent pas être 
divulgués publiquement, mais pourquoi ne pouvons-
nous pas organiser un débat à ce sujet? 
 
Tout le monde ne parle que de coopération 
européenne et de défense européenne. Envisagez-
vous de prendre des initiatives pour examiner avec 
les États membres de l'UE au sein de l'OTAN quels 
gains d'efficacité peuvent être réalisés, quels achats 
seront effectués et dans quels programmes des 
investissements seront consentis? Prendrez-vous 
l'initiative de poursuivre le développement du pilier 
européen au sein de l'OTAN? 
 

01.08  Staf Aerts (Ecolo-Groen): Ik apprecieer het 

enorm dat het Parlement de gelegenheid heeft 
gekregen om de capability targets in te kijken. Ik 
begrijp niet dat maar drie parlementsleden dat 
hebben gedaan. Ik raad iedereen aan de targets 
alsnog in te gaan kijken. Wie dat doet, krijgt naast 
inzage in de documenten ook een uitstekende uitleg 
van een topgeneraal over hoe de targets en het 
NATO Defence Planning Process (NDPP) tot stand 
komt. 
 
De regering heeft afgesproken om versneld 2 % in 
defensie te investeren. Laten we ook met deze 
commissie werk maken van het bereiken van die 2 % 
en van 2,5 % tegen 2034. De kloof daarna is die met 
3,5 %. De opdracht is zeer moeilijk. Ik kijk ernaar uit 
de debatteren over hoe een en ander zal worden 
gerealiseerd, hoe al die extra mensen zullen worden 
gerekruteerd en hoe men ervoor zal zorgen dat ze 
deftig worden verloond. 
 
 
De voorzitter: Ik ben een van die drie 
parlementsleden en ik beaam deze wijze woorden. 
 

01.08  Staf Aerts (Ecolo-Groen): J’apprécie 

énormément que le Parlement ait eu l’opportunité de 
consulter les objectifs capacitaires ("capability 
targets"). Je ne comprends pas que seuls trois 
parlementaires l’aient fait. Je recommande à tous 
d’aller les consulter. Ceux qui le feront auront non 
seulement accès aux documents, mais aussi une 
excellente explication par un général en chef sur la 
façon dont les objectifs et le NATO Defence Planning 
Process (NDPP) sont élaborés. 
 
Le gouvernement s’est engagé à investir rapidement 
2 % dans la défense. Attelons-nous également, avec 
cette commission, à atteindre ce seuil de 2 %, puis 
2,5 % d’ici 2034. Il faudra ensuite franchir le cap vers 
les 3,5 %. La tâche est extrêmement difficile. Je me 
réjouis des débats à venir sur la manière dont tout 
cela sera mis en œuvre, comment toutes ces 
personnes supplémentaires seront recrutées, et 
comment nous veillerons à ce qu’elles soient 
correctement rémunérées. 
 
Le président: Je suis l’un de ces trois 
parlementaires et j'adhère à ces sages paroles. 
 

01.09 Minister Theo Francken (Nederlands): Er is 

besloten om tijdens deze legislatuur naar een 
defensiepercentage van 2 % van het bbp te gaan. 
Dat is een aanzienlijke inspanning van 21 
miljard euro. Genoeg mensen vinden om dat op een 
correcte manier te doen, is een uitdaging. Tegen 
2035 moeten we naar 3,5 % gaan. Dat zal niet 
evident zijn, maar dat is nog veraf. 
 
In 2029 komt er een evaluatie van onder meer de 
geopolitieke situatie, de capabilities die elk land op 
dat moment heeft en het dreigingsniveau. De 
planningsdocumenten, De NDPP's, worden om te 
vier jaar opgesteld. In 2029 komt het volgende 
NDPP. Momenteel is 2 % een zeer aanzienlijke 
inspanning. Na de verkiezingen zullen we zien hoe 

01.09  Theo Francken, minister (en néerlandais): Il 

a été décidé de porter les dépenses de défense à 
2 % du PIB durant la législature en cours. Cela 
représente un effort significatif de 21 milliards 
d'euros. Trouver suffisamment de personnes pour 
remplir cette mission correctement relève du défi. 
D'ici 2035, nous devrons atteindre 3,5 %. Ce ne sera 
pas évident, mais nous avons le temps. 
 
En 2029, nous procéderons à une évaluation de la 
situation géopolitique, des capacités de chaque pays 
à ce moment-là et du niveau de menace, entre 
autres. Les NDPP, les documents de planification de 
l'OTAN, sont établis tous les quatre ans. Le prochain 
NDPP est prévu en 2029. Actuellement, 2 % 
représentent un effort très considérable. Après les 
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we dat verder aanpakken. Elke partij heeft een visie 
op internationale veiligheid. De kiezer zal beslissen. 
 
 
Volgens onze simulaties zitten we bijna aan 1,5 %. 
 

élections, nous verrons comment aller plus loin. 
Chaque parti a sa vision de la sécurité internationale. 
L'électeur décidera. 
 
D'après nos simulations, notre pourcentage est 
proche de 1,5 %. 
 

(Frans) We kunnen dit jaar of volgend jaar de 
veiligheidsuitgaven verhogen tot 1,5 %. In 
samenwerking met de gewesten onderzoeken we 
hoe we dat kunnen realiseren. We zouden hierop 
nog voor 2026 een antwoord moeten hebben. Dat is 
goed nieuws, temeer daar we zo al 3,5/5 zouden 
halen, wat neerkomt op 7/10, goede punten dus!  
 

(En français) Nous pouvons atteindre les 1,5 % de 
dépenses sécuritaires élargies cette année ou 
l’année prochaine. Nous examinons, en 
collaboration avec les Régions, comment y parvenir. 
Une réponse devrait émerger avant 2026. Il s'agit 
d'une bonne nouvelle, surtout que nous aurions déjà 
atteint 3,5/5, ce qui revient à 7/10, soit une bonne 
note! 
 

(Nederlands) Dat is heel wat anders dan wanneer we 
aan 2 op 5 zouden zitten. Ja, er zijn nog 
inspanningen nodig, en ja, dat weegt op het budget.  
 
Het is storend dat het debat op een onwaarschijnlijk 
kinderlijke en populistische manier wordt gevoerd. 
Veiligheid lijkt voor links totaal onbelangrijk. 
Internationale solidariteit is voor hen alleen 
belangrijk als het niet over defensie of de NAVO 
gaat. Men blijft die valse tegenstelling maken: ofwel 
investeren we in sociale zekerheid, ofwel in 
defensie. Dat is oneerlijk. We moeten in beide 
investeren. Niemand hier wil oorlog, iedereen wil 
vrede en die vrede behouden we juist door te 
investeren in veiligheid en militaire capaciteit. 
 
 
Sommigen denken dat we gewoon een bloem in elk 
geweer kunnen steken en het kernwapenarsenaal 
moeten opgeven, zelfs als andere landen die 
wapens blijven houden. Europa zou zo niet lang 
standhouden. De PS en de PVDA lijken op dat vlak 
wel één partij te zijn geworden. 
 

(En néerlandais) C’est tout autre chose que si nous 
en étions à 2 sur 5. Oui, des efforts sont encore 
nécessaires, et oui, cela pèse sur le budget. 
 
Il est dérangeant que le débat soit mené de manière 
incroyablement infantile et populiste. La sécurité 
semble totalement accessoire pour la gauche. La 
solidarité internationale ne leur importe que lorsqu’il 
ne s’agit pas de défense ou de l’OTAN. On continue 
à poser ce faux dilemme: soit on investit dans la 
sécurité sociale, soit dans la défense. C’est 
intellectuellement malhonnête. Nous devons investir 
dans les deux domaines. Personne ici ne veut la 
guerre, tout le monde veut la paix, et nous la 
préserverons justement en investissant dans la 
sécurité et les capacités militaires. 
 
D'aucuns pensent que l’on peut simplement mettre 
une fleur à chaque fusil et renoncer à l’arsenal 
nucléaire, même si d’autres pays continuent de 
posséder ces armes. L’Europe ne tiendrait pas 
longtemps ainsi. Sur ce point, le PS et le PTB 
semblent être devenus un seul et même parti. 
 

Vergelijkingen maken tussen de – incorrecte – 
kosten voor de aankoop van F-35's en die voor 
plaatsen in de kinderopvang of de bouw van een 
ziekenhuis, is intellectueel oneerlijk. We moeten 
investeren in veiligheid én in onderwijs, zorg en 
pensioenen. Het cijfer van 6.000 euro per gezin is 
compleet fake news. De professor die het lanceerde, 
heeft zich intussen overigens zelf gecorrigeerd.  
 

Établir des comparaisons entre les coûts, incorrects, 
liés à l'achat des F-35 et ceux liés à la création de 
places en milieu d'accueil de la petite enfance ou à 
la construction d'un hôpital, c'est se rendre coupable 
de malhonnêteté intellectuelle. Nous devons investir 
à la fois dans la sécurité et dans l'enseignement, les 
soins et les pensions. Le chiffre de 6 000 euros par 
ménage est complètement erroné. Le professeur qui 
a tenu ces propos s'est d'ailleurs entre-temps lui-
même corrigé. 
 

Veiligheid kost geld, maar dat de defensie-uitgaven 
het einde van de sociale zekerheid inluiden, klopt 
niet. We gaan naar een defensiebudget van 13 
miljard euro, inclusief pensioenen. Zonder 
pensioenen is dat 10 miljard euro. De sociale 
zekerheid in België kost dit jaar 130 miljard euro. Tel 
daar nog het onderwijs en zorg en welzijn bij op en 

La sécurité a un coût, mais il est faux d'affirmer que 
les dépenses de défense annoncent la fin de la 
sécurité sociale. Nous nous dirigeons vers un budget 
de défense de 13 milliards d'euros, pensions 
comprises, et de 10 milliards d'euros, hors pensions. 
Notre sécurité sociale coûtera 130 milliards d'euros 
cette année. En y ajoutant l'enseignement, les soins 
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dan zit je boven de 200 miljard euro. En dan 
beweren sommigen dat 3,7 miljard euro extra voor 
defensie het einde van de sociale zekerheid 
betekent?  
 
Wie, zoals Tom Van Grieken en Robin Tonniau, 
denkt dat we F-35’s kopen om ons luchtruim te 
beschermen en fregatten om onze kustlijn te 
beveiligen, slaat de bal mis. We maken immers deel 
uit van een internationaal bondgenootschap. De 
bekende socialist Paul-Henri Spaak, medeoprichter 
van de NAVO, was een verstandig man, die geloofde 
in multilateralisme en een langetermijnvisie had.  
 

de santé et le bien-être, on dépasse les 200 milliards 
d'euros. Et d'aucuns prétendent que 3,7 milliards 
d'euros supplémentaires pour la défense signifient la 
fin de la sécurité sociale?  
 
Ceux qui, comme Tom Van Grieken et Robin 
Tonniau, pensent que nous achetons des F-35 pour 
protéger notre espace aérien et des frégates pour 
sécuriser notre littoral, frappent à côté de la balle. 
Nous faisons partie d'une alliance internationale. Le 
célèbre socialiste Paul-Henri Spaak, cofondateur de 
l'OTAN, était un homme sensé qui croyait au 
multilatéralisme et avait une vision à long terme. 
 

Het is niet gemakkelijk om de NAVO-norm van 2 % 
te halen, laat staan de 3,5 %, maar het is nodig en 
we zullen dat stap voor stap realiseren.  
 
Vorige week heb ik met de strategische visie al 
uitgebreid toegelicht waaraan we dat geld zullen 
besteden. Dit jaar investeren we niet minder dan 
2,3 miljard euro in munitie, de grootste munitie-
investering ooit in ons land. Mijn munitieplan is klaar 
en wordt volgende week aan de regering 
voorgelegd. Jarenlang hadden we geen 
luchtverdediging en veel te weinig munitie, en dat 
maakt ons kwetsbaar. Met dit plan zetten we 
eindelijk een historische stap om dat te corrigeren. 
 

Il n’est pas facile d’atteindre la norme de 2 % de 
l’OTAN, et encore moins celle de 3,5 %, mais c’est 
nécessaire et nous le réaliserons étape par étape. 
 
La semaine dernière, j’ai déjà expliqué en détail, à 
travers la vision stratégique, comment nous allons 
affecter cet argent. Cette année, nous investissons 
pas moins de 2,3 milliards d’euros dans les 
munitions, soit le plus grand investissement en 
munitions de l'histoire de l'armée belge. Mon plan 
munitions est prêt et sera présenté au gouvernement 
la semaine prochaine. Pendant des années, nous 
n’avons pas eu de défense aérienne et disposions 
de bien trop peu de munitions, ce qui nous rendait 
vulnérables. Grâce à ce plan, nous franchissons 
enfin un pas historique pour rectifier cette situation. 
 

01.10  Annick Ponthier (VB): U bent veel 

antwoorden schuldig gebleven. Wij pleiten al jaren 
voor meer defensie-investeringen. De vorige 
regeringen hebben ons defensieapparaat uitgehold. 
U verwijt anderen fake news, maar citeert ons fout. 
Wij zeggen niet dat er geen gevechtsvliegtuigen 
nodig zijn, wel dat de prioriteiten elders moeten 
liggen. 
 
 
 
Wat in Den Haag gebeurde, was schone schijn. De 
2 %-norm is enkel dit jaar gebudgetteerd, met kunst- 
en vliegwerk. Over structurele financiering, over de 
defensietaks en over de bijdrage van de deelstaten 
kreeg ik eens te meer geen antwoord. U hebt veel 
plannen om geld uit te geven, maar geen plan om ze 
te betalen. Dat is bijzonder zorgwekkend. 
 

01.10  Annick Ponthier (VB): De nombreuses 

questions demeurent sans réponse de la part du 
ministre. Nous plaidons depuis des années pour une 
augmentation des investissements dans la défense. 
Les gouvernements précédents ont vidé notre 
appareil de défense de sa substance. Vous 
reprochez à d'autres de diffuser des infox, mais vous 
nous citez erronément. Nous ne disons pas qu'il ne 
faut aucun avion de combat, mais bien que les 
priorités doivent être ailleurs. 
 
Notre intervention à La Haye n'était qu'une façade. 
La norme de 2 % n'est inscrite qu'au budget de cette 
année, et ce en recourant à toutes sortes d’artifices. 
En ce qui concerne le financement structurel, la taxe 
"défense" et la contribution des entités fédérées, je 
n'ai une fois de plus obtenu aucune réponse. Vous 
multipliez les plans de dépenses, mais vous n'avez 
aucun plan de financement. C'est très inquiétant. 
 

01.11 Minister Theo Francken (Nederlands): Dit 

jaar werd het budget al goedgekeurd, inderdaad met 
one-shot maatregelen. Ik heb al vaker gezegd dat de 
structurele financiering en nieuwe one-shot 
maatregelen zullen worden uitgewerkt bij de 
begrotingsopmaak van 2026. We hebben dus nog 
tijd. Ook de deelstaten kunnen bijdragen aan de 

01.11  Theo Francken, minister (en néerlandais): Le 

budget a déjà été approuvé cette année, 
effectivement avec des mesures ponctuelles. J’ai 
déjà indiqué à plusieurs reprises que le financement 
structurel ainsi que de nouvelles mesures 
ponctuelles seront élaborés lors de la préparation du 
budget 2026. Nous avons donc encore du temps. 
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1,5 %-norm. Dat wordt nu bekeken.  
 

Les entités fédérées peuvent également contribuer 
à l’objectif de 1,5 %. La question est actuellement 
examinée. 
 

01.12  Darya Safai (N-VA): Deze regering haalt 

eindelijk de 2 %-norm en dat is historisch. Uw 
plannen voor munitie en luchtafweer zijn dringend en 
nodig. Sommigen zeggen dat 5 % onhaalbaar is, 
maar met visie en politieke wil is het wel degelijk 
mogelijk. We zullen de norm halen met een groeipad 
over 7 tot 10 jaar. De helft van die investeringen komt 
ten goede aan onze economie. Ze kunnen resulteren 
in duizenden directe en indirecte jobs. Die 5 % is een 
verzekering tegen de veel hogere prijs van 
soevereiniteitsverlies als de NAVO verzwakt. Vrede 
is geen toeval, maar het resultaat van kracht en 
moed. Wij steunen uw plannen. 
 

01.12  Darya Safai (N-VA): Ce gouvernement va 

enfin atteindre la norme des 2 %, et c’est historique. 
Vos plans en matière de munitions et de défense 
aérienne sont urgents et nécessaires. Certains 
affirment que l'objectif de 5 % est irréalisable, mais 
avec une vision et une volonté politique, c'est bel et 
bien possible. Nous atteindrons cette norme avec 
une trajectoire de croissance étalée sur 7 à 10 ans. 
La moitié de ces investissements bénéficiera à notre 
économie. Ils pourraient générer des milliers 
d’emplois directs et indirects. Ces 5 % représentent 
une assurance contre le prix bien plus élevé d'une 
perte de souveraineté si l’OTAN venait à s’affaiblir. 
La paix n’est pas le fruit du hasard, elle est le résultat 
de la force et du courage. Nous soutenons vos 
projets. 
 

01.13  Koen Van den Heuvel (cd&v): De minister 

heeft duidelijke antwoorden gegeven. Wat voor ons 
telt, is het tijdpad om de NAVO-doelstellingen te 
halen. Daarnaast moeten we inzetten op efficiëntie. 
Mensen moeten overtuigd blijven dat die extra 
miljarden goed worden besteed. Ook Europese 
samenwerking is essentieel. We hebben minder 
versnippering, meer standaardisatie en 
interoperabiliteit nodig. Bestaande gewoonten van 
sommige Europese landen maken daar een 
moeilijke oefening van, maar België kan daar pionier 
in zijn. Tot slot moeten we flexibel en innovatief 
blijven inspelen op nieuwe dreigingen, samen met 
onze industrie en de Vlaamse kmo’s. 
 

01.13  Koen Van den Heuvel (cd&v): Le ministre a 

fourni des réponses claires. Ce qui nous importe, 
c'est le calendrier de réalisation des objectifs fixés 
par l'OTAN. Nous devons par ailleurs mettre l'accent 
sur l'efficacité. Les citoyens doivent rester 
convaincus de l'utilisation judicieuse de ces milliards 
supplémentaires. La coopération européenne est 
également essentielle. Il faut moins de 
fragmentation, mais davantage de standardisation et 
d'interopérabilité. Les habitudes en cours dans 
certains pays européens rendent cet exercice 
difficile, mais la Belgique peut être pionnière en la 
matière. Enfin, nous devons continuer d'apporter des 
réponses flexibles et innovantes aux nouvelles 
menaces, et ce avec le soutien de notre industrie et 
des PME flamandes.  
 

01.14  Nabil Boukili (PVDA-PTB): Dank u, meneer 

de minister, om reclame te maken voor onze visuals! 
 
U vindt het oneerlijk om sociale uitgaven tegenover 
militaire uitgaven te plaatsen. U hebt echter zelf 
gezegd dat het niet onmenselijk is om een aantal 
miljarden weg te halen uit een begroting van 
200 miljard en dat "die sociale zekerheid te vet 
staat". Het geld dat u in bewapening wil steken, wilt 
u dus wegnemen uit de sociale zekerheid. 
 
Over wat u als fake news bestempelt: volgens 
Knack, die dat heeft geverifieerd, heeft econoom 
Gert Peersman gezegd dat de nieuwe NAVO-norm 
elk Belgisch gezin 6000 euro zou kosten. Het gaat 
hier over een theoretische raming voor een 
gemiddeld gezin. Een groot deel van die 5 % wordt 
al uitgegeven. Het gaat hier dus niet over een 
belastingverhoging van 6000 euro. Een budget voor 
Defensie ten belope van 5 % van het bbp zou echter 

01.14  Nabil Boukili (PVDA-PTB): Merci, Monsieur 

le ministre, de faire de la publicité pour nos visuels!  
 
Vous estimez malhonnête d'opposer dépenses 
sociales et dépenses militaires. Mais vous avez dit 
vous-même que retirer quelques milliards d'un 
budget de 200 milliards, ce n'est pas inhumain et 
que "cette sécurité sociale est trop grasse". Donc 
l'argent que vous voulez mettre dans l'armement, 
vous voulez le prendre dans la sécurité sociale.  
 
Par rapport à ce que vous appelez une fake news: 
selon Knack, qui a vérifié, l'économiste Gert 
Peersman a déclaré que la nouvelle norme OTAN 
coûterait 6 000 euros par ménage belge. Il s'agit 
d'une estimation théorique pour un ménage moyen. 
Une part importante des 5 % est déjà dépensée. Il 
ne s'agit donc pas d'une hausse de 6 000 euros 
d'impôts. Mais un budget de la Défense équivalent à 
5 % du PIB entraînerait bien une perte de 
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wel degelijk neerkomen op een koopkrachtverlies 
van 6000 euro voor een gemiddeld gezin. Als u vindt 
dat dit fout is, moet u zich richten tot Knack en de 
econoom. 
 
Om die 5 % te bekostigen, gaat u dus putten uit de 
middelen voor de sociale zekerheid. Die 
geneesmiddelen die niet worden terugbetaald, gaan 
de Belgen uit hun eigen zak betalen. 
 

6 000 euros de pouvoir d'achat pour un ménage 
moyen. Si vous considérez que c'est faux, adressez-
vous à Knack ou à l'économiste. 
 
 
Pour financer ces 5 %, vous allez puiser dans la 
sécurité sociale. Ces médicaments qui ne seront pas 
remboursés, par exemple, les Belges vont les payer 
avec leur argent. 
 

01.15 Minister Theo Francken (Frans): Dat komt er 

bovenop. Wij maken de berekeningen op grond van 
de huidige definitie. Wij hebben al 3,5% op 5 bereikt.  
 

01.15  Theo Francken, ministre (en français): C’est 

un ajout. Nous faisons les calculs selon la définition 
en vigueur. Nous avons déjà atteint 3,5 % sur 5.  
 

(Nederlands) Het debat werd vergiftigd door het voor 
te stellen alsof het optrekken van de norm 
6.000 euro per gezin extra zou kosten, maar er wordt 
al jarenlang 4.500 euro per gezin geïnvesteerd. 
Professor Peersman heeft dat nadien rechtgezet. 
 

(En néerlandais) Le débat a été faussé en le 
présentant comme si relever la norme coûterait 
6 000 euros supplémentaires par ménage, alors que 
depuis des années, 4 500 euros sont déjà investis 
par ménage. Le professeur Peersman a corrigé cette 
affirmation par la suite. 
 

01.16  Nabil Boukili (PVDA-PTB): 5 % van het bpp 

voor defensie komt neer op 6.000 euro 
koopkrachtverlies voor de huishoudens. Zeggen dat 
dit fake news is, is oneerlijk. Dat geld moet men 
ergens vandaan halen en u zegt zelf dat u dat wilt 
vinden in de sociale zekerheid. 
 
 
U zegt dat we al 80 jaar in vrede leven. U vergeet 
echter de oorlogen in Libië, in Afghanistan. In dat 
land woedde er twintig jaar lang een oorlog die dan 
uiteindelijk uitmondde in de machtsovername door 
de taliban. Voortgaan op deze weg, deze 
bewapeningspolitiek voortzetten, zal alleen maar 
meer oorlogen uitlokken. Wapens worden gekocht 
om ze te gebruiken.  
 

01.16  Nabil Boukili (PVDA-PTB): Les 5 % du PIB 

investis dans la défense équivalent à 6 000 euros de 
perte de pouvoir d’achat pour les ménages. Dire qu’il 
s’agit d'une fake news est malhonnête. Cet argent, il 
faut le chercher quelque part, et vous affirmez vous-
même que vous voulez le trouver dans la sécurité 
sociale.  
 
Vous affirmez aussi que nous sommes en paix 
depuis 80 ans. Vous oubliez les guerres en Libye, en 
Afghanistan. Dans ce pays, il y a eu 20 ans de 
guerre pour aboutir au final à la prise de pouvoir des 
Talibans. Continuer dans cette voie, dans une 
politique d’armement, ne fera que provoquer 
davantage de guerres. Quand on achète des armes, 
c’est pour les utiliser. 
 

01.17  Luc Frank (Les Engagés): De sociale 

zekerheid kost in België 18.000 euro per persoon. 
Wie betaalt er dus? Alleen de werknemers? Dat is 
volksverlakkerij! U blijft maar leugens debiteren. U 
moet eens met de mensen gaan praten, u zult dan 
wel zien wat zij ervan vinden. Overigens is wat u zegt 
koren op de molen van Poetin. 
 

01.17  Luc Frank (Les Engagés): La sécurité sociale 

coûte 18 000 euros par personne en Belgique. Alors, 
qui paie? Uniquement les travailleurs? C’est de la 
foutaise! Vous ne cessez de proférer des 
mensonges. Discutez avec les gens, vous verrez ce 
qu’il en est. Et de plus, ce que vous dites fait le jeu 
de Poutine. 
 

De toestand is ernstig. Als we geen hard security 
hebben, zullen we ook geen social security hebben, 
want dankzij die hard security kunnen we van de 
vrijheid genieten, handel drijven en in welzijn leven. 
 
Mijnheer de minister, graag had ik wat meer 
toelichting, met name over dat fonds. Over die 3,5 % 
ben ik het met u eens. 
 

La situation est grave. Si l'on n'a pas de sécurité 
dure, on n'aura pas non plus de sécurité sociale, 
parce que c'est la première qui permet de jouir de la 
liberté, de commercer et d'avoir du bien-être.  
 
Monsieur le ministre, je voudrais quelques 
précisions, notamment sur ce fonds. Je suis d'accord 
avec vous à propos des 3,5 %. 
 

01.18 Minister Theo Francken (Frans): Even een 

technische verduidelijking: het is minister Jambon 
die het fonds beheert. Dat zal de komende weken 

01.18  Theo Francken, ministre (en français): Une 

précision technique: c'est M. Jambon qui gère le 
fonds. Celui-ci prendra forme dans les semaines à 
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vorm krijgen. 
 

venir. 
 

01.19  Luc Frank (Les Engagés): Ik heb wel degelijk 

gezegd dat de minister van Financiën zich ermee 
bezighield. 
 
Wat de deelgebieden betreft, mogen we ook niet 
vergeten om de provincies en gemeenten hierbij te 
betrekken. 
 

01.19  Luc Frank (Les Engagés): J'avais bien dit 

que c'était le ministre des Finances qui s'en 
occupait. 
 
S'agissant des entités fédérées, il ne faut pas oublier 
non plus d'y associer les provinces et les communes.  
 

01.20  Mathieu Michel (MR): We mogen oorlog en 

defensie niet met elkaar verwarren. Onder defensie 
verstaat men de mogelijkheid om een oorlog te 
winnen zonder die te willen voeren. Defensie is een 
militair concept maar heeft ook betrekking op de 
cyberveiligheid, wat tevens een impact op de 
connectiviteitsinfrastructuur heeft. Wat deze 
onderhandelingen betreft, verheugt het me dat in die 
5 % een visie tot uiting komt die het louter militaire 
overstijgt. 
 
Het model dat we koesteren kan zonder veiligheid 
niet standhouden. Zonder veiligheid geen vrijheid, 
geen gelijkheid, geen broederlijkheid. Het is niet de 
bedoeling veiligheid en solidariteit tegenover elkaar 
te plaatsen. We moeten beide garanderen. 
 

01.20  Mathieu Michel (MR): Il ne faut pas 

confondre la guerre et la défense. Celle-ci suppose 
la capacité de gagner la guerre sans vouloir la faire. 
La défense est un concept militaire, mais également 
cyber, qui implique aussi des infrastructures de 
connectivité. Dans ces négociations, je salue le fait 
que ces 5 % recouvrent une vision plus vaste que 
purement militaire.  
 
 
 
Le modèle que nous chérissons ne peut pas tenir 
sans sécurité. Sans celle-ci, vous n'avez ni liberté ni 
égalité ni fraternité. Il ne s'agit pas ici d'opposer 
sécurité et solidarité. Nous devons garantir les deux.  
 

We verhogen onze defensie-uitgaven en 
tegelijkertijd trekken we onze uitgaven voor de 
sociale zekerheid nog veel meer op. Het is dus 
absurd om te zeggen dat dit een vestzak-
broekzakoperatie is. We garanderen zowel onze 
collectieve veiligheid als onze solidariteit. De 
instandhouding van ons sociaal model is essentieel, 
net als de verdediging van onze waarden vrijheid, 
werk en verantwoordelijkheid.  
 
Een paar weken geleden wees de eerste minister 
erop dat we in 2024, toen we 1,3 % van ons bbp aan 
militaire uitgaven besteedden, al helemaal in de 
staart van het peloton zaten. Nu heeft het peloton 
een versnelling hoger geschakeld en moeten we 
onze achterstand nog meer inlopen. We zijn liever 
een land met een voorsprong dan een land met een 
achterstand. 
 

Nous augmentons nos dépenses de défense et, en 
parallèle, nous augmentons beaucoup plus nos 
dépenses de sécurité sociale. C'est donc une 
absurdité de dire qu'on retire d'une poche pour 
mettre dans l'autre. Nous garantissons tant notre 
sécurité collective que notre solidarité. La 
préservation de notre modèle social est essentielle, 
tout comme la défense de nos valeurs de liberté, de 
travail et de responsabilité.  
 
Il y a quelques semaines, le premier ministre a 
rappelé qu'en 2024, avec 1,3 % de dépenses 
militaires, nous étions déjà très en retard sur le 
peloton. Or le peloton a accéléré, et nous devons 
dès lors davantage rattraper notre retard. Nous 
préférons être un pays en avance plutôt qu'un pays 
en retard. 
 

 Kjell Vander Elst (Open Vld): Op een moment dat 
veel gezinnen het moeilijk hebben en bijna elk 
bevoegdheidsdomein moet besparen, helpt 
sloganpolitiek niet om het draagvlak bij de bevolking 
te behouden. Er is inderdaad een traject richting 
2,5 % tegen 2034, maar dan moet er nog altijd 1 % 
worden goedgemaakt op een jaar tijd. De 2 % vormt 
nu al een serieuze uitdaging. De financiering steunt 
dit jaar op eenmalige maatregelen. Ik hoop dat we 
snel van gedachten kunnen wisselen over een 
structurele financiering van de 2 %, zodat we werk 
kunnen maken van een langetermijnvisie voor 

À un moment où de nombreuses familles 
rencontrent des difficultés et où presque chaque 
domaine de compétence doit consentir des 
économies, une politique fondée sur des slogans 
n’aide pas à maintenir l'adhésion de la population. Il 
existe effectivement une trajectoire vers les 2,5 % 
d’ici 2034, mais il faudra encore rattraper 1 % en 
l’espace d’un an. Les 2 % représentent déjà un 
sérieux défi. Le financement repose cette année sur 
des mesures ponctuelles. J’espère que nous 
pourrons rapidement échanger sur un financement 
structurel des 2 %, afin de pouvoir développer une 
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defensie.  
 
U bent niet ingegaan op de Europese pijler binnen 
de NAVO, dus daar zal ik later op terugkomen.  
 

vision à long terme pour la défense.  
 
Vous n’avez pas abordé la question du pilier 
européen au sein de l’OTAN; j'y reviendrai donc plus 
tard. 
 

01.21 Minister Theo Francken (Nederlands): Er 

staan daarover straks nog vragen op de agenda. 
 

01.21  Theo Francken, minister (en néerlandais): 

D'autres questions figurent encore à notre ordre du 
jour à ce sujet, qui seront abordées tout à l'heure. 
 

01.22  Axel Weydts (Vooruit): Bij de capability 

targets wordt er voor het eerst zo vaak verwezen 
naar de Europese samenwerking binnen de NAVO-
norm. Dat is een goede zaak. 
 
 
Dit was een uitstekend debat. We hebben nog heel 
wat voor de boeg. Laten we dus de hand aan de 
ploeg slaan, over alle fracties heen, zodat we meer 
veiligheid kunnen garanderen voor de Europese 
burgers. 
 

01.22  Axel Weydts (Vooruit): En ce qui concerne 

les objectifs capacitaires, c'est la première fois qu'il 
est si souvent fait référence à la coopération 
européenne dans le cadre de la norme de l'OTAN. 
C'est un élément positif. 
 
Ce débat était de grande qualité. Il reste beaucoup 
de pain sur la planche. Retroussons-nous les 
manches, tous groupes politiques confondus, de 
sorte à pouvoir garantir davantage de sécurité aux 
citoyens européens. 
 

Het incident is gesloten. 
 

L'incident est clos. 
 

02 Actualiteitsdebat over het sociaal overleg met 

de militaire vakbonden en toegevoegde vragen 
van 
- Staf Aerts aan Theo Francken (Defensie, belast 
met Buitenlandse Handel) over "Het afspringen 
van het sociaal overleg bij Defensie" (56005386C) 
- Kjell Vander Elst aan Theo Francken (Defensie, 
belast met Buitenlandse Handel) over "Het sociale 
plan voor militairen en de impact van de geplande 
pensioenhervorming" (56005402C) 
- Charlotte Deborsu aan Theo Francken (Defensie, 
belast met Buitenlandse Handel) over "De stand 
van zaken betreffende de onderhandelingen met 
de legervakbonden" (56005573C) 
- Kjell Vander Elst aan Theo Francken (Defensie, 
belast met Buitenlandse Handel) over "Het sociale 
plan voor militairen en de impact van de geplande 
pensioenhervorming" (56005911C) 
- Annick Ponthier aan Theo Francken (Defensie, 
belast met Buitenlandse Handel) over "Het sociaal 
plan voor de militairen" (56006331C) 
- Stéphane Lasseaux aan Theo Francken 
(Defensie, belast met Buitenlandse Handel) over 
"De sociale onderhandelingen bij Defensie" 
(56006361C) 
- Lydia Mutyebele Ngoi aan Theo Francken 
(Defensie, belast met Buitenlandse Handel) over 
"De onderhandelingen met de legervakbonden" 
(56006471C) 
- Koen Van den Heuvel aan Theo Francken 
(Defensie, belast met Buitenlandse Handel) over 
"Het sociaal overleg" (56006479C) 
- Nabil Boukili aan Theo Francken (Defensie, 
belast met Buitenlandse Handel) over "Het sociaal 

02 Débat d’actualité sur les négociations avec les 

syndicats militaires et questions jointes de 
- Staf Aerts à Theo Francken (Défense, chargé du 
Commerce extérieur) sur "L'échec de la 
concertation sociale à la Défense" (56005386C) 
- Kjell Vander Elst à Theo Francken (Défense, 
chargé du Commerce extérieur) sur "Le plan 
social pour les militaires et l'impact de la réforme 
prévue des pensions" (56005402C) 
- Charlotte Deborsu à Theo Francken (Défense, 
chargé du Commerce extérieur) sur "L'état des 
négociations avec les syndicats militaires" 
(56005573C) 
- Kjell Vander Elst à Theo Francken (Défense, 
chargé du Commerce extérieur) sur "Le plan 
social pour les militaires et l'impact de la réforme 
prévue des pensions" (56005911C) 
- Annick Ponthier à Theo Francken (Défense, 
chargé du Commerce extérieur) sur "Le plan 
social pour les militaires" (56006331C) 
- Stéphane Lasseaux à Theo Francken (Défense, 
chargé du Commerce extérieur) sur "Les 
négociations sociales à la Défense" (56006361C) 
- Lydia Mutyebele Ngoi à Theo Francken (Défense, 
chargé du Commerce extérieur) sur "Les 
négociations avec les syndicats militaires" 
(56006471C) 
- Koen Van den Heuvel à Theo Francken (Défense, 
chargé du Commerce extérieur) sur "La 
concertation sociale" (56006479C) 
- Nabil Boukili à Theo Francken (Défense, chargé 
du Commerce extérieur) sur "La concertation 
sociale avec les syndicats militaires" (56006765C) 
- Darya Safai à Theo Francken (Défense, chargé 
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overleg met de legervakbonden" (56006765C) 
- Darya Safai aan Theo Francken (Defensie, belast 
met Buitenlandse Handel) over "Het sociaal 
overleg bij Defensie" (56006804C) 
 

du Commerce extérieur) sur "La concertation 
sociale à la Défense" (56006804C) 
 

02.01  Christophe Lacroix (PS): U geeft toe dat 

minister Dedonder met betrekking tot het personeel 
goed werk geleverd heeft, maar in plaats van op dat 
elan voort te gaan, doet u het tegenovergestelde. De 
voornaamste achteruitgang op het stuk van het 
statuut van de militairen is de verlenging van de 
loopbaan met 10 jaar. Daarmee wordt het sociaal 
contract dat de militairen met de Belgische 
samenleving gesloten hebben verbroken. 
 
De cijfers van de Defensiestaf spreken voor zich: die 
maatregel is niet alleen sociaal onrechtvaardig, maar 
ook rampzalig voor de toekomst van onze Defensie! 
Er wordt gewaagd van een prijskaartje van 4 miljard 
euro; dat zijn allemaal middelen die men niet zal 
kunnen gebruiken om te herinvesteren in ons leger. 
 
 
Vandaag hebben we vernomen dat alle 
legervakbonden de onderhandelingstafel vroegtijdig 
hebben verlaten tijdens de vergadering waarin u uw 
maatregelen aan hen zou voorstellen. Volgens de 
pers verwijten ze u misprijzen ten aanzien van het 
beroep van militair en zijn ze van oordeel dat het 
regeerakkoord afbreuk zal doen aan de 
evenwichtigheid van het statuut van de militairen. 
 
U hebt aangekondigd dat u de mens centraal zou 
stellen. Wat werd er tijdens die vergadering 
besproken en welke maatregelen hebt u er 
voorgesteld? Wat is het tijdpad voor de 
onderhandelingen? U hebt aangekondigd dat er een 
sociaal akkoord gesloten zou worden. Wat zijn uw 
plannen en over welke speelruimte beschikt u? 
 
Wie neemt er deel aan de vergaderingen over het 
pensioen van de militairen op het kabinet van de 
minister van Pensioenen? Worden onze militairen 
daar verdedigd door iemand van uw kabinet of door 
iemand van Defensie? Ik kan me niet voorstellen dat 
de militairen tevreden zijn met de plannen van 
minister Jambon.  
 

02.01  Christophe Lacroix (PS): Vous admettez 

que la ministre Dedonder a fait du bon travail en 
matière de personnel. Mais au lieu de poursuivre sur 
sa lancée, vous faites tout le contraire. La régression 
la plus importante en matière de statut militaire est 
l'allongement de carrière de plus de 10 ans, en 
rupture avec le contrat social passé avec la société 
belge. 
 
 
Pourtant les chiffres de l'état-major parlent d'eux-
mêmes: cette mesure est non seulement 
socialement injuste, mais aussi aberrante pour 
l'avenir de notre Défense! On évoque un surcoût de 
4 milliards d'euros, autant de moyens qui ne 
pourront être utilisés pour réinvestir dans notre 
armée. 
 
Aujourd'hui, nous apprenons que l'ensemble des 
syndicats militaires a quitté prématurément les 
discussions où vous deviez leur présenter vos 
mesures. Selon la presse, ils vous reprochent de 
mépriser le métier de militaire et estiment que 
l'accord de gouvernement sapera l'équilibre du statut 
militaire. 
 
 
Alors que vous annonciez faire de l'humain une 
priorité, quelle est la teneur de cette réunion et 
quelles mesures y avez-vous avancées? Quel est le 
calendrier des négociations? Vous aviez annoncé un 
accord social. Quelles sont vos intentions et marges 
de manœuvre? 
 
 
Qui participe aux réunions au cabinet du ministre des 
Pensions sur la pension des militaires? Quelqu'un de 
votre cabinet ou de la Défense est-il chargé de 
défendre nos militaires? Les appétits du 
ministre Jambon en la matière ne doivent pas plaire 
aux militaires.  
 

02.02  Kjell Vander Elst (Open Vld): De 

onderhandelingen met de militaire vakorganisaties 
lopen niet van een leien dakje. De onrust draait om 
de verhoging van de pensioenleeftijd en ik begrijp 
die omdat bij militairen het pensioen beschouwd 
wordt als uitgesteld loon. Als we daaraan sleutelen, 
en ik ben daarvoor, dan moeten we ook aan de 
loopbaan en de loopbaanvoorwaarden sleutelen. De 
minister heeft altijd aangegeven dat te willen doen.  
 

02.02  Kjell Vander Elst (Open Vld): Les 

négociations avec les syndicats militaires ne sont 
pas un long fleuve tranquille. Le malaise porte sur le 
relèvement de l'âge de la retraite, et je le comprends 
dès lors que pour les militaires, la pension est 
considérée comme un salaire différé. Si nous 
modifions l'âge de la retraite, et j'y suis favorable, 
nous devons également nous pencher sur la carrière 
et sur les conditions de carrière. Le ministre a 
toujours indiqué que telle était sa volonté.  
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Welke pensioenleeftijd wordt momenteel 
overwogen? Wat voor systeem van vervroegde 
uittreding ligt er op tafel? Hoe zal het pensioen 
worden berekend? Komt er een transitieperiode? 
Hoe verlopen de onderhandelingen en wat zijn de 
knelpunten? Hoe wilt u de loonvoorwaarden 
verbeteren? Wordt de hervorming van het statuut 
gekoppeld aan de pensioenhervorming? 
 

 
Quel âge est actuellement envisagé pour la retraite 
des militaires? Quel régime de départ anticipé est 
proposé? Comment la pension sera-t-elle calculée? 
Une période de transition sera-t-elle prévue? 
Comment se déroulent les négociations et quelles 
sont les pierres d'achoppement? Comment 
comptez-vous améliorer les conditions salariales? 
La réforme du statut sera-t-elle liée à la réforme des 
pensions? 
 

02.03  Charlotte Deborsu (MR): Eind mei had u een 

ontmoeting met de vakbonden over de 
pensioenkwestie, maar ze hebben de vergadering 
voortijdig verlaten. Ze maken zich zorgen over de 
verhoging van de pensioenleeftijd tot 67 jaar en over 
gepresteerde maar niet vergoede uren. Ze verwijten 
u dat u de voorkeur geeft aan nieuwe zware 
uitrusting boven investeringen in het personeel. 
Bovendien hebben ze u vragen gesteld, in de 
verwachting dat u ze tegen 6 juni zou beantwoorden. 
 
Welke balans maakt u van die bijeenkomst op, en 
welke mogelijkheden ziet u om opnieuw tot een 
sereen en constructief overleg met de sociale 
partners te komen? Hebt u de vragen van de 
vakbonden tegen 6 juni beantwoord? Bent u bereid 
over de pensioenleeftijd te onderhandelen teneinde 
een evenwichtig compromis te bereiken? Werd er 
een tijdpad voor het overleg vastgelegd en welke 
overlegmethode zult u volgen om het vertrouwen te 
herstellen? Hoe verzoent u de modernisering van 
Defensie met een beleid dat erop gericht is het 
personeel beter te ondersteunen? 
 

02.03  Charlotte Deborsu (MR): Fin mai, vous avez 

rencontré les syndicats sur la question des pensions 
mais ils ont quitté prématurément la réunion. Le 
passage de l'âge de la pension à 67 ans et les 
heures prestées non rémunérées les préoccupent. 
Ils vous reprochent de privilégier de nouveaux 
équipements lourds plutôt que le personnel et vous 
avaient posé des questions en espérant une 
réponse pour le 6 juin. 
 
 
Quels sont votre bilan de cette réunion et vos pistes 
pour retisser un dialogue apaisé avec les partenaires 
sociaux? Avez-vous répondu aux syndicats à la date 
du 6 juin? Négocierez-vous l'âge de la pension en 
vue d'un compromis équilibré? Avez-vous un 
calendrier de discussion ou une méthode de 
concertation pour restaurer la confiance? Comment 
conciliez-vous la modernisation de notre Défense 
avec un soutien fort au personnel? 
 

02.04  Annick Ponthier (VB): Om iets te doen aan 

de gevolgen van de pensioenhervorming, zult u een 
sociaal plan opstellen. Er heerst bezorgdheid dat 
een militaire loopbaan minder aantrekkelijk wordt, 
zowel voor nieuwe rekruten als voor mensen die al 
bij defensie werken. De onzekerheid is groot. Het is 
dus zeer belangrijk dat voorzichtig wordt 
omgesprongen met de pensioenhervorming en met 
de invulling van het sociaal plan. Tegen 2030 wilt u 
immers 29.000 meer personeelsleden bij defensie. 
Zonder personeel hebben bijkomende investeringen 
weinig zin, maar de militairen voelen zich te weinig 
gehoord. De hoorzitting met de vakorganisaties was 
een echte eyeopener. 
 
 
 
Wat is de stand van zaken van het sociaal plan? Zult 
u meegaan in de koppeling van de 
pensioenhervorming en de loopbaanhervorming? 
Wat is de stand van zaken van de erkenning van de 
specificiteit van het militair statuut en de 
herwaardering van de deelname aan externe 

02.04  Annick Ponthier (VB): Afin d’atténuer les 

conséquences de la réforme des pensions, vous 
allez mettre en place un plan social. Une inquiétude 
grandit quant au fait qu’une carrière militaire pourrait 
devenir moins attrayante, tant pour les nouvelles 
recrues que pour les personnes qui travaillent déjà à 
la Défense. L’incertitude est grande. Il est donc 
essentiel d’aborder consciencieusement la réforme 
des pensions et l’élaboration du plan social. D’ici 
2030, vous souhaitez en effet recruter 29 000 
personnes supplémentaires à la Défense. Sans 
personnel, les investissements supplémentaires ont 
peu de sens, or les militaires ont le sentiment de ne 
pas être suffisamment entendus. L’audition avec les 
organisations syndicales a été une véritable 
révélation. 
 
Où en est le plan social? Comptez-vous établir un 
lien entre la réforme des pensions et celle des 
carrières? Qu’en est-il de la reconnaissance de la 
spécificité du statut militaire et de la revalorisation de 
la participation aux missions extérieures et aux 
unités opérationnelles? Quelles mesures transitoires 
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missies en operationele eenheden? Welke 
overgangsmaatregelen neemt u? Hoe bereidt u zich 
voor op een lagere instroom en een hogere uitstroom 
in de categorie tussen 35 en 40 jaar?  
 

envisagez-vous? Comment vous préparez-vous à 
une baisse du flux entrant et une hausse du flux 
sortant dans la tranche d’âge 35-40 ans? 
 

02.05  Stéphane Lasseaux (Les Engagés): Eind 

mei verlieten de vakbondsorganisaties van de 
militairen ontstemd de onderhandelingen over de 
harmonisatie van de pensioenstelsels. Sommigen 
verweten u ongegeneerd neer te kijken op het 
beroep van militair, wat zeker niet het geval is. Uw 
directe stijl wordt niet door iedereen gewaardeerd. 
Het is niet gemakkelijk om deze harmonisatie ten 
uitvoer te brengen. In het regeerakkoord zijn er 
bepalingen opgenomen, met name voor de militairen 
die op missie zijn. Voor Les Engagés is een rustig 
sociaal overleg essentieel bij elke hervorming. We 
moeten genoeg tijd uittrekken voor de 
onderhandelingen en de partijen die eraan 
deelnemen niet bruskeren.  
 
Welke voorwaarden werden er tijdens de 
onderhandelingen op tafel gelegd? Hebt u simulaties 
uitgevoerd met betrekking tot de eventuele 
inkomstenverliezen? Welke begeleidende 
maatregelen worden er overwogen? Kunnen er 
andere sociale voordelen tijdens de loopbaan 
toegekend worden om op die manier deze 
maatregelen acceptabeler te maken? Werd 
Defensie al geconfronteerd met ontslagen naar 
aanleiding van deze wijziging? Wanneer wilt u de 
onderhandelingen afronden en ons het resultaat 
ervan voorstellen? 
 

02.05  Stéphane Lasseaux (Les Engagés): Fin mai, 

les organisations syndicales des militaires ont 
claqué la porte des négociations sur l'harmonisation 
des régimes de pension. Certains vous ont reproché 
un mépris flagrant envers le métier de militaire, ce 
qui n'est certainement pas le cas. Votre style direct 
n'est pas apprécié de tous. Cette harmonisation 
n'est pas aisée à mettre en œuvre. L'accord de 
gouvernement prévoit des dispositions, notamment 
pour les militaires partis en opération. Pour 
Les Engagés, une concertation sociale apaisée est 
essentielle dans toute réforme. Il faut se donner le 
temps de négocier et ne pas brusquer ses 
interlocuteurs.  
 
 
Quelles conditions ont-elles été offertes durant la 
négociation? Avez-vous effectué des simulations sur 
les éventuelles pertes de revenus? Quelles mesures 
d'accompagnement sont-elles envisagées? D'autres 
avantages sociaux en cours de carrière pourraient-
ils adoucir ces mesures? La Défense a-t-elle déjà 
subi des démissions justifiées par ce changement? 
Quand comptez-vous aboutir et nous présenter le 
résultat de vos négociations? 
 

02.06  Koen Van den Heuvel (cd&v): Sociaal 

overleg is belangrijk om mensen mee te krijgen in 
een hervormingsverhaal. We moeten een aantal 
bezorgdheden en onduidelijkheden zo snel mogelijk 
wegnemen. De militairen begrijpen dat een pensioen 
op 56 niet haalbaar is als iedereen langer moet 
werken. Maar zij vragen ook respect voor hun 
situatie. Hun statuut is er niet zomaar gekomen. Zij 
dienen, op een zeer flexibele manier, ons land in 
binnen- en buitenland. We hebben onze militairen 
nodig. De paraatheid moet verbeteren. Miljarden 
investeren in materiaal volstaat niet. De militairen 
moeten beter worden opgeleid om het nieuwe 
materiaal te kunnen gebruiken. Wat is de stand van 
zaken?  
 

02.06  Koen Van den Heuvel (cd&v): La 

concertation sociale est importante pour obtenir 
l’adhésion de la population au processus de réforme. 
Nous devons dissiper un certain nombre 
d’inquiétudes et de zones d’ombre aussi rapidement 
que possible. Les militaires comprennent que 
percevoir une pension à 56 ans n’est plus tenable si 
tout le monde doit travailler plus longtemps. Ils 
demandent aussi du respect pour leur situation. Leur 
statut n'a pas été mis en place sans raison. Ils 
servent notre pays, en faisant preuve d'une grande 
flexibilité, tant sur le territoire national qu’à l’étranger. 
Nous avons besoin de nos militaires. L'état de 
vigilance doit être amélioré. Il ne suffit pas d'investir 
des milliards dans du matériel. Les militaires doivent 
être mieux formés à l'utilisation de ce nouveau 
matériel. Pouvez-vous faire le point sur la situation? 
 

02.07  Nabil Boukili (PVDA-PTB): Volgens de 

beleidsnota is het overleg met de sociale partners 
cruciaal om de transitie in goede omstandigheden te 
laten verlopen. Nochtans laten de vakbonden ACMP 
en ACOD verstaan dat er in het sociaal akkoord 
allesbehalve transparant is. 

02.07  Nabil Boukili (PVDA-PTB): La note de 

politique générale précise que la concertation avec 
les partenaires sociaux est essentielle pour assurer 
une transition dans de bonnes conditions. Les 
syndicats ACMP et ACOD indiquent pourtant qu’il 
n’y a aucune transparence dans l’accord social.  
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Welke stappen werden er gedaan om de sociale 
partners bij het overleg te betrekken en met hun 
inbreng rekening te houden? 
 
In de beleidsnota wordt het specifieke karakter van 
het militair beroep onderstreept, met bijzondere 
plichten en offers. Voor de vakbonden ontbreekt het 
uw voorstellen elke vorm van respect en dreigen ze 
het evenwicht van het statuut te verstoren. Ze 
hebben het over 'sociale dumping' en hekelen het feit 
dat de militairen er bij een harmonisering op achteruit 
zullen gaan. 
 
Wat zult u hun antwoorden? Welke impact zal de 
strategische visie op hun arbeidsvoorwaarden en 
hun pensioen hebben? 
 

 
Quelles démarches ont-elles été entreprises pour 
impliquer les partenaires sociaux et prendre en 
compte leurs contributions? 
 
La note de politique générale souligne la spécificité 
de la profession militaire, avec des obligations et des 
sacrifices uniques. Pour les syndicats, vos 
propositions défient toute forme de respect et 
menacent l’équilibre du statut. Ils les qualifient de 
"dumping social" et dénoncent une harmonisation 
"vers le bas".  
 
 
Que leur répondez-vous? Que signifie la Vision 
stratégique pour leurs conditions de travail et leurs 
pensions? 
 

02.08  Darya Safai (N-VA): Ik wil beginnen met een 

diepe erkenning voor onze militairen. Hun werk, 
inzet en opofferingen vormen het fundament van 
onze veiligheid. In deze tijden verdienen zij respect 
en structurele garanties op lange termijn. Dat 
respect betekent ook dat we eerlijk beleid voeren en 
een toekomst uitstippelen, iets wat de vorige 
regeringen hebben nagelaten. Net dat beoogt deze 
hervorming en daarin steunen wij u. Gezien de 
vergrijzing en de budgettaire grenzen kunnen we het 
ons niet veroorloven om weg te kijken. Ook politie en 
ambtenarij moeten hervormd worden. 
 
 
 
 
De begroting laat weinig ruimte. Het militaire 
pensioenstelsel bleef tot nu toe grotendeels buiten 
schot, maar dat is niet langer houdbaar. We 
begrijpen dat het optrekken van de pensioenleeftijd 
gevoelig ligt, maar dit gaat om modernisering, niet 
om afbraak. U kondigde een tijdspad en een duidelijk 
perspectief aan. Wat is de stand van zaken? 
 

02.08  Darya Safai (N-VA): Je tiens à commencer 

par exprimer ma profonde reconnaissance envers 
nos militaires. Leur travail, leur engagement et leurs 
sacrifices constituent le socle de notre sécurité. En 
ces temps difficiles, ils méritent du respect et des 
garanties structurelles à long terme. Ce respect 
implique également que nous menions une politique 
honnête et que nous dessinions une trajectoire pour 
l’avenir, chose que les gouvernements précédents 
ont omis de faire. C’est précisément ce que vise 
cette réforme, et nous vous soutenons dans cette 
démarche. Face au vieillissement de la population et 
aux limites budgétaires, nous ne pouvons pas nous 
permettre de détourner le regard. La police et la 
fonction publique doivent également être réformées. 
 
Le budget laisse peu de marge de manoeuvre. 
Jusqu’à présent, le système de pension militaire est 
resté largement épargné, mais ce n’est plus tenable. 
Nous comprenons que le relèvement de l’âge de la 
retraite soit une question sensible, mais il s’agit ici de 
modernisation, pas de démantèlement. Vous avez 
annoncé un calendrier et une perspective claire. 
Quelle est la situation actuelle? 
 

02.09  Axel Weydts (Vooruit): Ik sluit me graag aan 

bij het debat. Gisteren sprak ik nog met een 
vakorganisatie. Die gesprekken zijn belangrijk om te 
begrijpen wat er leeft bij de militairen. Het is normaal 
dat er ongerustheid is bij wie bijna met pensioen 
gaat. 
 

02.09  Axel Weydts (Vooruit): Je souhaite me 

joindre au débat. Hier encore, je me suis entretenu 
avec une organisation syndicale. Ces discussions 
sont importantes pour comprendre le ressenti des 
militaires. Il est normal qu’un sentiment d’inquiétude 
habite ceux qui approchent de l’âge de la retraite. 
 

U moet snel duidelijkheid scheppen en streven naar 
een goed sociaal akkoord. Uit mijn contacten blijkt 
dat vakbonden begrip hebben voor de harmonisatie 
van de pensioenleeftijd, op voorwaarde dat er een 
compensatie komt. Veel militairen presteren in 
werkelijkheid jaren extra zonder vergoeding. Een 
combinatie van financiële compensatie en extra 
verlof kan de sleutel zijn tot een akkoord. 

Vous devez clarifier rapidement la situation et vous 
efforcer de parvenir à un accord social équilibré. 
D'après mes contacts, les syndicats comprennent la 
nécessité d'harmoniser l'âge de la retraite, à 
condition que l'opération soit assortie d'une 
compensation. De nombreux militaires travaillent en 
réalité durant plusieurs années supplémentaires 
sans obtenir de compensation. La clé d'un accord 
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Ik wens u succes, vooral voor onze militairen. Zonder 
gemotiveerde mensen heeft al dat nieuwe materiaal 
weinig waarde. 
 

pourrait résider dans la combinaison d'une 
compensation financière et de jours de congé 
supplémentaires. 
 
Je vous souhaite de réussir, surtout pour nos 
militaires. Sans un personnel motivé pour les utiliser, 
tous ces nouveaux équipements ne présentent 
guère de valeur. 
 

02.10 Minister Theo Francken (Frans): Ik voer 

momenteel besprekingen over het potentiële sociaal 
akkoord; ik heb al met de vicepremiers gesproken. 
Met minister Prévot heb ik vrijdag afgesproken. Ik zit 
volgende week met de vakbonden om de tafel. Ik 
hoop zo snel mogelijk een akkoord te bereiken.  
 

02.10  Theo Francken, ministre (en français): Je 

discute du potentiel accord social avec les vice-
premiers ministres que j'ai rencontrés – je dois voir 
M. Prévot vendredi. Je rencontrerai les syndicats la 
semaine prochaine. J'espère obtenir un accord le 
plus vite possible. 
 

02.11  Christophe Lacroix (PS): Uw stilzwijgen 

over een dusdanig belangrijk onderwerp bewijst dat 
u er niet zeker van bent dat u tegen de 
aangekondigde uitdaging om een oplossing voor de 
militairen te vinden opgewassen bent. 
 

02.11  Christophe Lacroix (PS): Votre silence sur 

un sujet aussi important témoigne du fait que vous 
n’êtes pas sûr de gagner le défi annoncé d’apporter 
une solution pour les militaires.  
 

02.12 Minister Theo Francken (Frans): Zwijgen is 

goud. 
 

02.12  Theo Francken, ministre (en français): Le 

silence est d'or. 
 

02.13  Christophe Lacroix (PS): Dat is waar. 

 
U zegt dat de militairen zich door politieke 
manipulaties laten opruien, maar er hebben er wel 
5.000 aan de betoging deelgenomen! Ze moesten er 
zelfs verlof voor nemen. Dat toont hoe groot hun 
ongerustheid is. Ik maak me ook zorgen over het feit 
dat er geen vertegenwoordigers van de vakbonden 
of mensen uit de Defensiesector aanwezig waren bij 
de vergaderingen met de minister van Pensioenen. 
De collega’s van de meerderheid stellen dat de 
militairen begrijpen dat het behoud van de 
pensioenleeftijd op 57 jaar niet langer haalbaar is, 
maar ik hoor een heel ander geluid. Bovendien zal 
de verlenging van de loopbaan 4 miljard euro extra 
kosten – dat geld moet ergens vandaan komen. 
Tegelijk wordt de militairen verteld dat hun 
zwaardere opdrachten wachten, zelfs oorlog voeren, 
en dat tot hun 67ste. We zullen dan wel over mooi en 
modern materiaal beschikken, maar niemand meer 
hebben om het te bedienen! We kennen het hoge 
verloop en het gebrek aan aantrekkelijkheid van een 
militaire loopbaan bij de jongeren. 
 

02.13  Christophe Lacroix (PS): C'est vrai.  

 
Vous dites que des manipulations politiques agitent 
les militaires, mais ils étaient 5 000 à manifester! Ils 
ont dû prendre congé pour cela. C'est le signe de 
leur vive préoccupation. Je m'inquiète aussi de 
l'absence de représentants syndicaux ou du secteur 
de la Défense dans les réunions avec le ministre des 
Pensions. Les collègues de la majorité affirment que 
les militaires comprennent que maintenir les 
pensions à 57 ans n'est plus tenable mais j'entends 
un autre son de cloche. De plus, l’allongement de la 
carrière coûtera 4 milliards supplémentaires qu'il 
faudra trouver. Ensuite, on annonce aux militaires 
des situations plus difficiles, même devoir faire la 
guerre et ce, jusqu’à 67 ans. Nous aurons du beau 
matériel, mais personne pour le faire fonctionner! On 
connaît le taux d’attrition et le manque d’attractivité 
de la carrière militaire pour les jeunes.  
 

02.14  Kjell Vander Elst (Open Vld): Normaal bent 

u zeer uitvoerig, maar nu ben u wel erg stil. Ik begrijp 
dat sommige zaken vertrouwelijk moeten blijven, 
maar intussen groeit de ongerustheid bij de 
militairen. 
 
Zeker wie bijna met pensioen gaat, zit met vragen. 
Sommigen weten niet of hun loopbaan met één, 
twee of drie jaar verlengd wordt. Dat is onhoudbaar. 

02.14  Kjell Vander Elst (Open Vld): Vous qui êtes 

si prolixe d'habitude, vous voilà bien silencieux. Je 
comprends que certaines informations doivent rester 
confidentielles, mais l'inquiétude grandit entre-temps 
chez les militaires. 
 
Ceux qui sont proches de la retraite, en particulier, 
se posent des questions. Certains ignorent si leur 
carrière sera prolongée d'un, deux ou trois ans. 
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Die mensen hebben recht op duidelijkheid. 
 
 
Ik hoop dat de hervorming in overleg gebeurt en 
samenhangt met het statuut. We moeten absoluut 
een uitstroom van het middenkader vermijden, want 
dat zou de opleiding van nieuwe militairen ernstig 
schaden. Het is positief dat jongeren instromen bij 
defensie, maar ze hebben ervaren mensen nodig om 
hen op te leiden. Ik hoop dan ook dat u snel tot een 
sociaal akkoord komt, in het belang van de 
organisatie en haar mensen. 
 

Cette situation est intenable. Ces personnes ont 
droit à la clarté. 
 
J’espère que la réforme sera appliquée de manière 
concertée et en liaison avec le statut. Il faut 
absolument éviter une attrition du personnel de 
cadre moyen, car cela nuirait gravement à la 
formation des nouvelles recrues. Il est positif que des 
jeunes rejoignent la défense, mais ils ont besoin de 
personnes expérimentées pour les former. J’espère 
dès lors que vous parviendrez rapidement à un 
accord social, dans l’intérêt de l’organisation et de 
son personnel. 
 

02.15  Charlotte Deborsu (MR): De militairen 

beginnen aan het idee te wennen dat ze langer 
zullen moeten werken. Alleen moeten daar 
compensaties tegenover staan. 
 
Het welslagen van de massale investeringen, die wij 
steunen, zal de medewerking van voor 100 % 
gemotiveerde militairen vereisen. Mijnheer de 
minister, u moet via een open en constructieve 
dialoog een vertrouwensklimaat tot stand brengen. 
Ik hoop dat de volgende gespreksronde met de 
vakbonden beter zal verlopen dan de vorige. 
 
 

02.15  Charlotte Deborsu (MR): Les militaires se 

font à l'idée de travailler plus longtemps. Mais cela 
doit se faire avec des compensations.  
 
 
Les investissements massifs, que nous soutenons, 
ne pourront être atteints qu'avec la collaboration des 
militaires qui restent motivés à 100 %. Monsieur le 
ministre, il vous faut créer un climat de confiance 
grâce à un dialogue franc et constructif. J'espère que 
la prochaine séance avec les syndicats se déroulera 
mieux que la précédente. 
 

02.16  Annick Ponthier (VB): Uw antwoord zegt 

weinig en dat is net veelzeggend. U communiceert 
normaal snel en vaak, dus hier klopt iets niet. Dit is 
nochtans een cruciaal debat. 
 
 
We horen veel over investeringen in materiaal, maar 
over het personeel blijft het opvallend stil. Nochtans 
zijn onze militairen de motor van defensie. Zij doen 
al jaren veel met weinig. De vakbonden zijn bereid 
tot overleg, maar ze voelen weinig respect voor het 
sociaal overleg. De onzekerheid is voelbaar op het 
terrein. Er zijn meer burn-outs bij militairen vlak voor 
hun pensioen en er is blijvend hoge uitval bij nieuwe 
rekruten. Het pensioendebat hangt nauw samen met 
de hele loopbaanproblematiek. 
 

02.16  Annick Ponthier (VB): Votre réponse en dit 

peu, et c’est justement très révélateur. D’habitude, 
vous communiquez rapidement et régulièrement, 
donc quelque chose ne va pas. Et pourtant, il s’agit 
d’un débat crucial. 
 
On entend beaucoup parler d’investissements en 
matériel, mais un silence remarquable règne en ce 
qui concerne le personnel. Pourtant, nos militaires 
sont le moteur de la défense. Depuis des années, ils 
accomplissent énormément avec très peu de 
moyens. Les syndicats sont ouverts au dialogue, 
mais ressentent un manque de considération pour la 
concertation sociale. L’incertitude est palpable sur le 
terrain. On constate davantage de burn-out chez les 
militaires proches de la retraite, ainsi qu’un taux 
d’abandon élevé et persistant parmi les nouvelles 
recrues. Le débat sur les pensions est étroitement lié 
à l’ensemble de la problématique des carrières. 
 

U riskeert ook een verhoogde uitstroom van 35- tot 
45-jarigen als uw plannen doorgaan. De 
instapdrempel bij defensie stijgt, maar de motivatie 
om te blijven daalt. Er is grote nood aan technisch 
personeel en specifieke profielen, ook voor de 
cybermacht. Ik vraag u met aandrang om werk te 
maken van een duidelijk sociaal plan, zodat elke 
militair weet waar hij aan toe is. 
 

Vous risquez également de voir augmenter le 
nombre de départs des personnes âgées de 35 à 45 
ans si vos projets se poursuivent. Le seuil d'accès à 
la défense devient plus élevé, mais la motivation à y 
rester diminue. L'armée a grand besoin de personnel 
technique et de profils spécifiques, y compris pour le 
Cyber Command. Je vous invite instamment à 
plancher sur un plan social clair, afin que chaque 
militaire sache à quoi s'en tenir. 
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02.17  Stéphane Lasseaux (Les Engagés): Ik heb 

wel degelijk begrepen dat u gesprekken voerde. Uw 
antwoorden kunnen nog dienen voor uw overleg met 
uw partners en de vakbonden. 
 
Als piloot in de cockpit van Defensie moet u al het 
personeel mee aan boord nemen, want alles staat of 
valt met het overleg. 
 
 

02.17  Stéphane Lasseaux (Les Engagés): J'ai bien 

compris que vous aviez des contacts en cours. Il faut 
retenir vos réponses pour en discuter avec vos 
partenaires et les syndicats. 
 
En tant que pilote de l'avion Défense, embarquez 
l'ensemble du personnel avec vous parce que la 
concertation est essentielle pour nous. 
 

02.18  Koen Van den Heuvel (cd&v): Het statuut 

binnen defensie moet voldoende aantrekkelijk zijn 
om in de volgende jaren het korps te kunnen laten 
groeien met enkele duizenden extra manschappen, 
waaronder ook heel wat veelgevraagde profielen en 
dat binnen een krappe arbeidsmarkt. Daarnaast 
moet er ook op korte termijn duidelijkheid komen 
over de pensioenen. Zonder voldoende 
gemotiveerde mensen kan ons leger geen stap 
voorwaarts zetten. 
 

02.18  Koen Van den Heuvel (cd&v): Le statut au 

sein de la Défense doit être suffisamment attrayant 
pour permettre, dans les années à venir, de faire 
croître le corps de quelques milliers d'effectifs 
supplémentaires, dont des profils particulièrement 
recherchés, et cela dans un marché du travail tendu. 
Il est également crucial d’apporter à court terme de 
la clarté concernant les pensions. Sans un personnel 
suffisamment motivé, notre armée ne pourra pas 
aller de l'avant. 
 

02.19  Nabil Boukili (PVDA-PTB): Ik was blij om te 

horen dat het ontbijt met de heer Clarinval 
aangenaam was. Anderzijds weet ik nog steeds niet 
waarom de militairen zich niet gerespecteerd voelen, 
waarom er geen rekening wordt gehouden met hun 
eisen en waarom ze de onderhandelingstafel zo 
vroeg verlaten en dan al vinden dat er niet naar hen 
geluisterd wordt. 
 
Wat de pensioenen betreft, is het in ieder geval zo 
dat 5.000 militairen betoogd hebben omdat ze het 
niet eens zijn met uw beleid. Militairen aanvaarden 
niet dat ze tot de leeftijd van 67 jaar moeten werken, 
omdat dat een lijdensweg is wanneer men een zwaar 
beroep uitoefent.  
 
Zelfs in de sector waarin u het meest investeert, 
namelijk Defensie, moeten de militairen hetzelfde lot 
ondergaan als alle andere werknemers. Hun 
pensioenen liggen onder vuur, want ze zullen 
honderden euro's per maand verliezen. Daarom 
roepen ze op tot acties en verlaten ze de 
onderhandelingstafel! 
 
Uw reactie van vandaag toont aan dat deze malaise 
ook op het ministerie van Defensie heerst en dus niet 
alleen bij de militairen. 
 

02.19  Nabil Boukili (PVDA-PTB): Ravi d'apprendre 

que le petit déjeuner avec M. Clarinval était 
agréable. Par contre, je ne sais toujours pas 
pourquoi les militaires ne se sentent pas respectés, 
ni pourquoi leurs revendications ne sont pas prises 
en considération, ni pourquoi ils quittent la table des 
négociations parce qu'ils ne se sentent pas 
entendus. 
 
En tout cas, sur la question des pensions, 
5 000 militaires ont manifesté parce qu'ils sont en 
désaccord avec votre politique. Les militaires 
n'accepteront pas de travailler jusqu'à 67 ans, parce 
que c'est une souffrance quand on a un métier 
pénible.  
 
Même dans le secteur où vous investissez le plus, à 
savoir la Défense, les militaires sont mangés à la 
même sauce que l'ensemble des travailleurs. Ils sont 
attaqués sur leurs pensions, où ils vont perdre des 
centaines d'euros par mois. Voilà pourquoi ils se 
mobilisent et quittent les tables des négociations! 
 
 
Et aujourd'hui, votre réponse montre que ce malaise 
est présent aussi au ministère de la Défense, pas 
seulement chez les militaires. 
 

02.20  Darya Safai (N-VA): Wij zijn blij dat u werkt 

aan een betere waardering van de operationele inzet 
en dat het statuut wordt herzien. Er is geen sprake 
van een oorlogsverklaring aan de vakbonden. Zij 
worden uitgenodigd en er wordt naar hen geluisterd. 
Er worden van hen natuurlijk ook werkbare 
voorstellen en een zekere openheid voor de dialoog 
verwacht. 
 

02.20  Darya Safai (N-VA): Nous nous réjouissons 

que vous œuvriez à une meilleure valorisation de 
l’engagement opérationnel et à la révision du statut. 
Il n’est nullement question d’une déclaration de 
guerre envers les syndicats. Ceux-ci sont invités à 
participer et font l’objet d’une écoute attentive. Bien 
entendu, des propositions réalisables et une certaine 
ouverture au dialogue sont également attendues de 
leur part. 
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02.21  Staf Aerts (Ecolo-Groen): Ik heb geen vragen 

kunnen stellen omdat ik in een andere commissie 
zat, maar dat maakt blijkbaar niet uit. Zelfs wie dat 
wel deed, kreeg nauwelijks antwoord. Dat is pijnlijk, 
zeker als 11 parlementsleden het nodig vinden 
hierover te spreken. 
 
 
De situatie is ernstig. Al vier maanden geleden 
kwamen 5.000 militairen op straat tegen het 
afbraakbeleid. Sindsdien zijn er slechts twee 
overlegmomenten geweest, waarvan het laatste 
door alle vakbonden met slaande deuren is verlaten. 
En nu pas, maanden later, wordt een nieuw overleg 
gepland. 
 
 
Dat toont aan dat de militairen geen prioriteit zijn 
voor u. U geeft geen richting aan, geen antwoord, en 
dat voedt alleen maar de bezorgdheid. Er is sprake 
van ondermaatse arbeidsvoorwaarden, te weinig 
welzijn, gebrek aan waardering, zelfs sociale 
dumping. Eén op vijf militairen kwam op straat, dat 
zegt genoeg. 
 
 
Zonder militairen heeft geen enkel wapen zin. Onze 
mensen zijn het hart van defensie. Ik hoop dat u hen 
voortaan ernstig neemt en echt antwoorden geeft, 
voor het opnieuw te laat is. 
 

02.21  Staf Aerts (Ecolo-Groen): Dès lors que je me 

trouvais dans une autre commission, je n’ai pas pu 
poser de questions mais je n'aurais apparemment 
pas été plus avancé. Celles et ceux qui ont pu le faire 
n'ont pratiquement reçu aucune réponse. Cela fait 
peine à voir, d'autant que 11 députés ont jugé 
nécessaire de s’exprimer sur le sujet. 
 
La situation est grave. Il y a déjà quatre mois, 5 000 
militaires sont descendus dans la rue pour protester 
contre la politique de déconstruction. Depuis lors, il 
n’y a eu que deux moments de concertation et tous 
les syndicats ont quitté le dernier en claquant la 
porte. Aujourd'hui seulement, c'est-à-dire plusieurs 
mois plus tard, une nouvelle concertation est 
planifiée. 
 
Cela montre que les militaires ne constituent pas une 
priorité à vos yeux. Vous ne donnez aucune 
orientation, aucune réponse, ce qui ne fait 
qu’alimenter les inquiétudes. Il est question de 
conditions de travail déplorables, d'un faible niveau 
de bien-être, d’un manque de reconnaissance, voire 
de dumping social. Un militaire sur cinq est 
descendu dans la rue, cela en dit long. 
 
Sans militaires, aucune arme n’a de sens. Ces 
hommes et ces femmes sont le cœur de la défense. 
J’espère que vous les prendrez désormais au 
sérieux et que vous leur apporterez de vraies 
réponses, avant qu’il ne soit de nouveau trop tard. 
 

Het incident is gesloten. 
 

L'incident est clos. 
 

03 Actualiteitsdebat over het CAMO-project en 

toegevoegde vragen van 
- Rajae Maouane aan Theo Francken (Defensie, 
belast met Buitenlandse Handel) over "Het 
verslag van het Rekenhof en de gemotoriseerde 
capaciteit van Defensie" (56005653C) 
- Staf Aerts aan Theo Francken (Defensie, belast 
met Buitenlandse Handel) over "Het rapport van 
het Rekenhof over het CaMo-project" (56005664C) 
- Christophe Lacroix aan Theo Francken 
(Defensie, belast met Buitenlandse Handel) over 
"Het verslag van het Rekenhof over het CaMo-
aankoopdossier" (56005753C) 
- Kjell Vander Elst aan Theo Francken (Defensie, 
belast met Buitenlandse Handel) over "Het 
rapport van het Rekenhof over het CaMo-
aankoopdossier" (56005762C) 
- Kjell Vander Elst aan Theo Francken (Defensie, 
belast met Buitenlandse Handel) over "De 
opvolging en de verificatie van de economische 
return binnen het CaMo-programma" (56005763C) 
- Axel Weydts aan Theo Francken (Defensie, 
belast met Buitenlandse Handel) over "De 

03 Débat d’actualité sur le projet CAMO et 

questions jointes de 
- Rajae Maouane à Theo Francken (Défense, 
chargé du Commerce extérieur) sur "Le rapport 
de la Cour des comptes et la capacité motorisée 
de la Défense" (56005653C) 
- Staf Aerts à Theo Francken (Défense, chargé du 
Commerce extérieur) sur "Le rapport de la Cour 
des comptes sur la capacité motorisée" 
(56005664C) 
- Christophe Lacroix à Theo Francken (Défense, 
chargé du Commerce extérieur) sur "Le rapport 
de la Cour des comptes sur le projet CaMo" 
(56005753C) 
- Kjell Vander Elst à Theo Francken (Défense, 
chargé du Commerce extérieur) sur "Le rapport 
de la Cour des comptes sur le projet CaMo" 
(56005762C) 
- Kjell Vander Elst à Theo Francken (Défense, 
chargé du Commerce extérieur) sur "Le suivi et la 
vérification du retour économique du programme 
CaMo" (56005763C) 
- Axel Weydts à Theo Francken (Défense, chargé 
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economische return van het CaMo-programma" 
(56005791C) 
- Kjell Vander Elst aan Theo Francken (Defensie, 
belast met Buitenlandse Handel) over "Het bezoek 
van de minister van Defensie aan Frankrijk in het 
kader van het CaMo-rapport" (56005809C) 
- Kristien Verbelen aan Theo Francken (Defensie, 
belast met Buitenlandse Handel) over "De 
opvolging van het CaMo-dossier en de 
aanbevelingen van het Rekenhof" (56005888C) 
- Luc Frank aan Theo Francken (Defensie, belast 
met Buitenlandse Handel) over "De 
modernisering van het materieel voor de genie in 
het kader van het CaMo-programma" (56006256C) 
- Patrick Prévot aan Theo Francken (Defensie, 
belast met Buitenlandse Handel) over "Het 
rapport van het Rekenhof over de gemotoriseerde 
capaciteit van Defensie (CaMo)" (56006409C) 
- Koen Van den Heuvel aan Theo Francken 
(Defensie, belast met Buitenlandse Handel) over 
"Het CaMo-programma" (56006478C) 
- Charlotte Deborsu aan Theo Francken (Defensie, 
belast met Buitenlandse Handel) over "Een 
eventuele gemotoriseerde capaciteit (CaMo) op 
Europese schaal" (56006493C) 
- Charlotte Deborsu aan Theo Francken (Defensie, 
belast met Buitenlandse Handel) over "De follow-
up van het rapport van het Rekenhof betreffende 
het CaMo-project" (56006494C) 
- Nabil Boukili aan Theo Francken (Defensie, 
belast met Buitenlandse Handel) over "Het CaMo-
project" (56006679C) 
De voorzitter:  
 

du Commerce extérieur) sur "Les retombées 
économiques du programme CaMo" (56005791C) 
- Kjell Vander Elst à Theo Francken (Défense, 
chargé du Commerce extérieur) sur "La visite en 
France du ministre de la Défense dans le cadre du 
rapport sur le projet CaMo" (56005809C) 
- Kristien Verbelen à Theo Francken (Défense, 
chargé du Commerce extérieur) sur "Le suivi du 
dossier CaMo et les recommandations de la Cour 
des comptes" (56005888C) 
- Luc Frank à Theo Francken (Défense, chargé du 
Commerce extérieur) sur "La modernisation des 
engins du génie dans le cadre du programme 
CaMo" (56006256C) 
- Patrick Prévot à Theo Francken (Défense, chargé 
du Commerce extérieur) sur "Le rapport de la 
Cour des comptes sur la capacité motorisée de la 
Défense (CaMo)" (56006409C) 
- Koen Van den Heuvel à Theo Francken (Défense, 
chargé du Commerce extérieur) sur "Le 
programme CaMo" (56006478C) 
- Charlotte Deborsu à Theo Francken (Défense, 
chargé du Commerce extérieur) sur "Une 
éventuelle capacité motorisée (CaMo) à l'échelle 
européenne" (56006493C) 
- Charlotte Deborsu à Theo Francken (Défense, 
chargé du Commerce extérieur) sur "La suite du 
rapport de la Cour des comptes au sujet du projet 
CaMo" (56006494C) 
- Nabil Boukili à Theo Francken (Défense, chargé 
du Commerce extérieur) sur "Le projet CaMo" 
(56006679C) 
Le président:  
 

03.01  Staf Aerts (Ecolo-Groen): Zoals ik had 

voorspeld, heeft defensie alle punten van kritiek uit 
het Rekenhofrapport over de gemotoriseerde 
capaciteit weerlegd. 
 
Hoe evalueert u het rapport van het Rekenhof? Kiest 
u systematisch voor het standpunt van defensie? 
Welke punten in het rapport vindt u terecht? Zult u 
voortaan bij grote investeringen een realistische 
totaalraming voorleggen, met inbegrip van alle 
afgeleide kosten? Zult u structurele maatregelen 
nemen om toekomstige dossiers transparanter, 
beheersbaarder en controleerbaar te maken? Hoe 
zult u maken dat de engagementen inzake de 
terugverdieneffecten worden nagekomen? 
 

03.01  Staf Aerts (Ecolo-Groen): Comme je l’avais 

prédit, la Défense a réfuté tous les points de critique 
formulés dans le rapport de la Cour des comptes 
concernant la capacité motorisée. 
 
Comment évaluez-vous ce rapport? Adoptez-vous 
systématiquement la position de la Défense? Quels 
points du rapport jugez-vous fondés? Présenterez-
vous dorénavant une estimation globale réaliste 
pour les gros investissements, en incluant tous les 
coûts dérivés? Allez-vous prendre des mesures 
structurelles afin de rendre les futurs dossiers plus 
transparents, plus gérables et mieux contrôlables? 
Comment veillerez-vous au respect des 
engagements en matière d'effets de retour? 
 

03.02  Christophe Lacroix (PS): De regering-

Michel heeft in 2018 beslist om het land met een 
nieuwe gemotoriseerde capaciteit uit te rusten en 
pantservoertuigen aan te kopen. Deze aankoop, die 
in partnerschap met Frankrijk afgesloten werd, heeft 
uiteindelijk 10 keer meer dan gepland gekost. Van 
de 1,5 miljard euro onder minister Vandeput zijn we 
op zowat 15 miljard beland. 

03.02  Christophe Lacroix (PS): En 2018, le 

gouvernement Michel décidait d'équiper le pays 
d'une nouvelle capacité motorisée et d'acheter des 
véhicules blindés. Cet achat, conclu en partenariat 
avec la France, a finalement coûté dix fois plus cher 
que prévu. De 1,5 milliard d'euros prévus sous le 
ministre Vandeput, nous sommes passés à quelque 
15 milliards. 
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Het Rekenhof heeft zich bijzonder kritisch uitgelaten 
over de maatschappelijke return van dit contract: er 
werd geen enkele dwingende clausule bedongen, 
artikel 346 werd niet geactiveerd en het ontbreken 
van een gezamenlijk representatief orgaan van 
industriëlen en Defensie heeft hun betrokkenheid bij 
het vastleggen van de return bemoeilijkt. 
 
Zoals het hof onderstreept, heeft minister Dedonder 
initiatieven genomen om in dat dossier nog een en 
ander uit de brand te slepen, meer bepaald het 
onderhoud en de assemblage van de voertuigen, 
wat voortaan in België gebeurt, maar ook via de 
uitvoering van de DIRS. 
 
Hoe komt het dat u noch uw ambtgenoot die 
bevoegd is voor Economie op de vragen van het 
Rekenhof geantwoord hebben? Wat is uw analyse 
van dit striemende rapport over het afsluiten van dit 
partnerschap onder de regering-Michel? Wat 
antwoordt u het hof dat waarschuwt voor het risico 
om andere uitgaven in de begroting van Defensie te 
moeten terugschroeven, dat boven op het 
begrotingstekort komt dat zich tegen 2029 aftekent 
en waarvoor er al gewaarschuwd werd? Hoe zult u 
in het kader van de toekomstige 
militaireprogrammeringswet met de aanbevelingen 
rekening houden?  
 

 
La Cour des comptes est très sévère quant à ce 
contrat sous l'aspect des retours sociétaux: aucune 
clause contraignante n'était prévue, l'article 346 n'a 
pas été activé et l'absence d'un organe représentatif 
conjoint des industriels et de la Défense belge a 
compliqué leur implication quant à la définition du 
retour.  
 
Comme le souligne la Cour, des initiatives ont été 
prises par la ministre Dedonder pour rattraper ce 
dossier, notamment en vue de la maintenance et de 
l'assemblage des véhicules, désormais assurés en 
Belgique, mais aussi à travers la mise en œuvre de 
la DIRS. 
 
Comment se fait-il que ni vous ni votre collègue en 
charge de l'Économie n'ayez répondu aux questions 
de la Cour? Comment analysez-vous ce rapport 
cinglant sur la conclusion de ce partenariat sous le 
gouvernement Michel? Que répondez-vous à la 
Cour qui met en garde contre un risque d' "éviction 
budgétaire" du budget de la Défense qui vient 
s'ajouter au trou budgétaire déjà dénoncé à l'horizon 
2029? Comment intégrerez-vous les 
recommandations en vue de la future loi de 
programmation militaire? 
 

03.03  Kjell Vander Elst (Open Vld): Er zijn 

gesprekken geweest tussen de premier en de 
president van Frankrijk en tussen u en de Franse 
minister van Defensie. Tegen september zou er een 
nieuw akkoord komen tussen België en Frankrijk om 
het militaire verbond te consolideren en te 
verbreden.  
 
Hoe zal dat eruitzien en impliceert dat een uitbreiding 
van het CaMo-partnerschap (Capacité Motorisée)? 
Komen er aanpassingen aan het huidige contract? 
Gaat dit akkoord ook over meer economische return 
voor ons land? Als ik uw tweet goed heb begrepen, 
wilt u het CaMo-project en het strategische 
partnerschap met Frankrijk in de toekomst verder 
uitbreiden. Klopt dat? Gaat u definitief voor de 
gemotoriseerde capaciteit of blijft er ruimte voor 
gemechaniseerde capaciteit? 
 

03.03  Kjell Vander Elst (Open Vld): Des 

discussions ont eu lieu entre le Premier ministre et 
le président français, ainsi qu’entre vous et le 
ministre français de la Défense. Un nouvel accord 
devrait voir le jour d’ici septembre entre la Belgique 
et la France afin de consolider et d’élargir l’alliance 
militaire.  
 
Quels en seront les contours et impliquera-t-il une 
extension du partenariat CaMo (Capacité 
Motorisée)? Le contrat actuel sera-t-il modifié? Cet 
accord prévoira-t-il également un meilleur retour 
économique pour notre pays? Si j’ai bien compris 
votre tweet, vous souhaitez étendre à l’avenir le 
projet CaMo ainsi que le partenariat stratégique avec 
la France. Est-ce exact? Vous engagez-vous 
définitivement en faveur de la capacité motorisée ou 
reste-t-il une place pour une capacité mécanisée? 
 

03.04  Axel Weydts (Vooruit): Uit onze hoorzittingen 

met defensie is duidelijk gebleken dat er een 
opening is om in de toekomst ook na te denken over 
een gemechaniseerde capaciteit. Defensie heeft ons 
tevens gegarandeerd dat men bij toekomstige grote 
aankopen waar mogelijk rekening zal houden met de 
opmerkingen van het Rekenhof. Er zijn ook 
gesprekken geweest tussen België en Frankrijk. Wat 
was het resultaat? Kunt u de mogelijke 

03.04  Axel Weydts (Vooruit): Nos auditions avec 

des représentants de la défense ont clairement 
montré que l'armée est également ouverte à la 
réflexion sur le choix d'une capacité mécanisée à 
l'avenir. Nous avons par ailleurs obtenu la garantie 
que la Défense tiendrait compte, dans la mesure du 
possible, des observations de la Cour des comptes 
lors de futurs achats d'envergure. Des pourparlers 
ont également eu lieu entre la Belgique et la France. 



CRABV 56 COM 165 09/07/2025  

 

KAMER-2E ZITTING VAN DE 56E ZITTINGSPERIODE 2024 2025 CHAMBRE-2E SESSION DE LA 56E LEGISLATURE 

 

23 

verbeteringen inzake de economische return voor dit 
belangrijke project toelichten? 
 

Quel en a été le résultat? Pouvez-vous donner 
davantage d'informations sur les améliorations 
possibles en matière de retombées économiques 
liées à ce projet majeur? 
 

03.05  Kristien Verbelen (VB): Het Rekenhof heeft 

ernstige tekortkomingen blootgelegd in het CaMo-
dossier: de totale kostprijs blijkt veel hoger dan het 
oorspronkelijke anderhalf miljard euro, de 
levensduurkosten zijn niet transparant en de 
economische return blijft ver onder de 
verwachtingen.  
 
Wat zijn voor u de belangrijkste krachtlijnen en harde 
garanties die u in dat akkoord met Frankrijk zeker wilt 
verankeren? Hoe zult u naast FN Herstal ook andere 
Belgische en vooral Vlaamse defensiebedrijven 
vanaf het begin maximaal betrekken? Wat 
beschouwt u als een realistische en noodzakelijke 
economische return? Hoe zult u garanderen dat de 
aanbevelingen van het Rekenhof deze keer wel 
allemaal worden meegenomen? 
 

03.05  Kristien Verbelen (VB): La Cour des 

comptes a mis en évidence de graves lacunes dans 
le dossier CaMo: le coût total s'avère bien supérieur 
au montant initial de 1,5 milliard d'euros, les coûts 
liés à la durée de vie ne sont pas transparents et les 
retombées économiques demeurent largement 
inférieures aux attentes.  
 
Quels sont pour vous les axes principaux et les 
garanties fermes que vous entendez certainement 
ancrer dans cet accord avec la France? Comment 
ferez-vous participer le plus possible, dès le début, 
non seulement FN Herstal mais également d'autres 
entreprises de défense belges et surtout flamandes? 
Quelles retombées économiques considérez-vous 
comme réalistes et nécessaires? Comment 
garantirez-vous que, cette fois, toutes les 
recommandations formulées par la Cour des 
comptes seront bel et bien prises en compte? 
 

03.06  Luc Frank (Les Engagés): In het kader van 

het CaMo-programma wordt er op het niveau van de 
genietroepen nauw samengewerkt op het stuk van 
de aankoop van Griffon-pantservoertuigen door de 
Landcomponent. 
 
Op 19 juni 2024 heeft de commandant van die 
component een overeenkomst met de CHOD van de 
Franse landmacht ondertekend met het oog gericht 
op de gemeenschappelijke aankoop van CEV's 
(Combat Engineer Vehicles) in het kader van het 
Franse Scorpion-programma. Voor dat programma 
hebben CNIM Systèmes industriels, Texelis en 
KNDS France een partnerschap gesloten om de 
AUROCH aan te bieden, een land development 
vehicle dat ondersteuning kan leveren bij de 
manoeuvres van de gevechtstroepen. 
 
De eerste leveringen van die CEV's staan voor 2030 
gepland. 
 
In februari 2025 heeft de Franse landmacht 
aangekondigd dat ze haar genie-eenheden zal 
moderniseren, met inbegrip van 60 
ontmijningsrobots die vanuit Griffon-
pantservoertuigen aangestuurd worden en de 
gunning van het contract voor 200 CEV's. Dat kwam 
boven op de aankoop van 30 
mijnopruimingsvoertuigen. 
 
Hoe staat het met de modernisering van onze genie-
eenheden, die de andere eenheden cruciale 
ondersteuning bieden? Werd er een contract 

03.06  Luc Frank (Les Engagés): Dans le cadre du 

programme CaMo, une coopération forte s'est mise 
en place au niveau des unités de génie, liée à 
l'acquisition des Griffon "Génie" par la Composante 
Terre. 
 
Le 19 juin 2024, son commandant a signé avec le 
chef d'état-major de l'armée de Terre française 
l'objectif pour l'acquisition commune de l'engin du 
génie EGC, moyen d'appui au combat du 
programme Scorpion en France. Pour ce dernier, 
CNIM Systèmes industriels s'est associé à Texelis et 
à KNDS France pour proposer l'Auroch, un véhicule 
d'aménagement du terrain capable de fournir un 
appui à la manœuvre des unités de mêlée. 
 
 
 
Les premières livraisons des EGC sont prévues en 
2030. 
 
En février 2025, l'armée de Terre française a 
annoncé la modernisation de ces unités de génie 
comprenant 60 robots démineurs, opérés à partir de 
blindés Griffon, et l'attribution du contrat de l'EGC, 
pour 200 exemplaires. Ceci s'ajoutait à l'achat de 
30 engins de traitement de zones minées. 
 
 
 
Où en est la modernisation de nos unités de génie, 
appui essentiel aux autres unités? Le contrat de 
commande des EGC est-il conclu avec des dates 
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gesloten om de CEV's te bestellen en staan er daarin 
duidelijke leverdata? Worden er andere bestellingen 
overwogen? Zo ja, voor welke types van voertuigen? 
Bestaan er naast de samenwerkingsverbanden op 
het stuk van de Griffon-pantservoertuigen en de 
CEV's andere vormen van samenwerking voor de 
aankoop van gespecialiseerde voertuigen in het 
kader van het CaMo-programma?  
 

claires de livraison? D'autres commandes sont-elles 
envisagées? Si oui, pour quel types d'engins? Au-
delà des Griffon "Génie" et de l'EGC, y a-t-il une 
coopération sur d'autres engins spécialisés dans le 
cadre de CaMo? 
 

03.07  Patrick Prévot (PS): Het verslag van het 

Rekenhof over het CaMo-programma, het 
strategische partnerschap met Frankrijk om onze 
gemotoriseerde capaciteit te moderniseren, is 
vernietigend. In 2018 werden de kosten geraamd op 
1,5 miljard euro. Vandaag bedragen de werkelijke 
kosten 14,7 miljard euro. 
 
Naast die budgettaire put hekelt het Rekenhof ook 
de slordige industriële en maatschappelijke opzet. Er 
zijn geen bindende clausules en er werd geen 
Belgisch representatief orgaan bij het project 
betrokken. De Belgische betrokkenheid is minimaal, 
terwijl het toch om een gigantisch project gaat. Mijn 
fractie had destijds al gewaarschuwd. Het Rekenhof 
erkent weliswaar dat er inspanningen geleverd 
werden, onder meer door minister Dedonder, om de 
schade te beperken, maar het probleem blijft 
aanzienlijk. 
 
Waarom hebben noch u, noch uw collega van 
Economie het nuttig geacht om op de vragen van het 
Rekenhof te antwoorden? Hoe analyseert u die 
rapporten? Wat is uw reactie op het feit dat er 
budgettaire verdringing dreigt? Op welke manier zult 
u met de aanbevelingen van het Rekenhof rekening 
houden in uw wet houdende de militaire 
programmering? 
 

03.07  Patrick Prévot (PS): Le rapport de la Cour 

des comptes concernant le programme CaMo, ce 
partenariat stratégique avec la France pour 
moderniser notre capacité motorisée, est accablant. 
En 2018, le coût annoncé était de 1,5 milliard. Le 
coût réel aujourd'hui s'élève à 14,7 milliards. 
 
 
En plus de ce gouffre budgétaire, la Cour dénonce 
un montage industriel et sociétal bâclé. Aucune 
clause contraignante, aucun organe représentatif 
belge associé. L'implication belge est minimale dans 
un projet pourtant colossal. À l'époque, mon groupe 
avait alerté. La Cour reconnaît des efforts, entre 
autres de la ministre Dedonder, pour rattraper le 
coup, mais le problème reste majeur. 
 
 
 
 
Pourquoi ni vous ni votre collègue de l'Économie 
n'avez jugé utile de répondre aux questions de la 
Cour? Quelle est votre lecture de ces rapports? Que 
répondez-vous quant au risque d'éviction 
budgétaire? Comment intégrerez-vous les 
recommandations de la Cour dans votre loi de 
programmation? 
 

03.08  Koen Van den Heuvel (cd&v): Het CaMo-

dossier is belangrijk als testcase voor het draagvlak 
bij de bevolking voor de extra defensie-uitgaven en 
onze geloofwaardigheid. Het gaat immers over 
transparantie, efficiënte bestedingen en een 
versterkte Europese samenwerking. Uit het 
Rekenhofrapport blijkt dat er ruimte is voor 
verbetering. Hoe zult u de aanbevelingen daarin 
uitvoeren? Wat met de Defence, Industry and 
Research Strategy (DIRS)? Hebt u respect en begrip 
ondervonden in Frankrijk? 
 

03.08  Koen Van den Heuvel (cd&v): Le dossier 

CaMo constitue un test crucial pour mesurer 
l'adhésion de la population aux dépenses 
supplémentaires en matière de défense et pour 
évaluer notre crédibilité. Il touche à des enjeux de 
transparence, de dépenses efficaces et de 
coopération européenne renforcée. Le rapport de la 
Cour des comptes indique qu’il existe une marge 
d’amélioration. Comment allez-vous mettre en 
œuvre les recommandations formulées dans ce 
rapport? Qu’en est-il de la Defence, Industry and 
Research Strategy (DIRS)? Avez-vous ressenti du 
respect et de la compréhension de la part de la 
France? 
 

03.09  Nabil Boukili (PVDA-PTB): Het CaMo-

contract betreffende de aankoop van 
pantservoertuigen in Frankrijk zal uiteindelijk 
14,7 miljard euro kosten in plaats van 1,58 miljard 
zoals aangekondigd. Het Rekenhof heeft het 

03.09  Nabil Boukili (PVDA-PTB): Le contrat CaMo, 

portant sur l’achat de véhicules blindés en France, 
coûtera finalement 14,7 milliards d’euros, au lieu de 
1,58 milliard annoncé. La Cour des comptes a 
critiqué le contrat de cet achat et la méthode de 
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contract van deze aankoop en de 
berekeningsmethode bekritiseerd. In het kader van 
de strategische visie zouden er bijkomende 
voertuigen aangeschaft worden. 
 
Zal de kostprijs van de nieuwe voertuigen het budget 
van Defensie boven de 2 % van het bbp laten 
stijgen? Zal er ten aanzien van het Rekenhof 
volledige transparantie zijn? Zult u sociaal-
economische terugverdieneffecten afdwingen, zoals 
dat door de FOD Economie wordt aanbevolen? Al 
deze uitgaven worden gerechtvaardigd door de 
vrees voor een aanval van president Poetin. 
Waarom koopt men dan voertuigen aan die 
ontworpen zijn voor Afrika? 

 

calcul. Dans le cadre de la Vision stratégique, des 
véhicules supplémentaires seraient acquis. 
 
 
 
Le coût des nouveaux véhicules fera-t-il augmenter 
le budget de la Défense au-delà des 2 % du PIB? Y 
aura-t-il une transparence totale vis-à-vis de la Cour 
des comptes? Allez-vous imposer des retombées 
socio-économiques, comme le recommande le 
SPF Économie? Vu que toutes ces dépenses sont 
justifiées par la crainte d’une attaque de M. Poutine, 
pourquoi acheter des véhicules conçus pour 
l'Afrique? 
 

03.10  Koen Metsu (N-VA): Het rapport van het 

Rekenhof is heel waardevol. Uiteindelijk is nu 
duidelijk dat we een gemotoriseerde en een lichte 
brigade nodig hebben. Een bilaterale samenwerking 
met Frankrijk is welkom. Ook in de debatten groeien 
we naar elkaar toe: meer transparantie en een 
kritische blik op het dossier. CaMo4 zal volledig 
onder uw verantwoordelijkheid vallen. Hoe zult u 
omgaan met dat dossier? 
 

03.10  Koen Metsu (N-VA): Le rapport de la Cour 

des comptes est très précieux. Il est désormais clair 
que nous avons besoin d’une brigade motorisée et 
d’une brigade légère. Une coopération bilatérale 
avec la France est la bienvenue. Les débats 
montrent également un rapprochement des points 
de vue vers davantage de transparence et un regard 
critique sur le dossier. Le projet CaMo4 relèvera 
entièrement de votre responsabilité. Comment 
comptez-vous gérer ce dossier? 
 

03.11 Minister Theo Francken (Nederlands): Ik vind 

de keuze voor het CaMo-partnerschap zeker te 
verantwoorden. 
 
Als we spreken over Europese defensie, is er al 
samenwerking, zoals bij de aankoop van 
mijnenbestrijdingsvaartuigen, de deelname van 
onze fregatten en onze betrokkenheid bij het 
European Sky Shield Initiative. 
 
 
Destijds heeft de regering, waarvan ik deel 
uitmaakte, geoordeeld dat er een Europees 
samenwerkingsproject in het licht van een Europese 
defensie moest komen. Dat werd CaMo, het 
gemotoriseerde Scorpionverhaal met Frankrijk. Dat 
is de politieke geschiedenis van dat dossier.  
 
Ook vandaag wordt sterk ingezet op Europese 
defensiesamenwerking. Zo is er in de strategische 
visie sprake van 80 à 85 % Europees materieel, al 
lijkt de perceptie in de praktijk vaak helemaal anders. 
Ik begrijp daarom de keuzes van destijds, want we 
hadden toen niet te maken met een full-fledged war 
in Oekraïne. We waren toen betrokken bij operaties 
in Afrika, vandaar de nood aan die voertuigen. 
 

03.11  Theo Francken, ministre (en néerlandais): Je 

considère que le choix du partenariat CaMo est tout 
à fait justifié. 
 
Quand on parle de défense européenne, il existe 
déjà une coopération, comme en matière d’achat de 
navires de lutte contre les mines, ainsi que par le 
biais de la participation de nos frégates et de notre 
implication dans l’European Sky Shield Initiative 
(bouclier européen aérien). 
 
À l’époque, le gouvernement dont je faisais partie a 
estimé qu’un projet de coopération européenne 
devait voir le jour dans le cadre d’une défense 
commune. Ce projet est devenu le CaMo, le 
programme motorisé Scorpion avec la France. Voilà 
l’historique politique de ce dossier. 
 
Aujourd’hui encore, nous misons fortement sur la 
coopération européenne en matière de défense. La 
vision stratégique prévoit que 80 à 85 % du matériel 
soit européen, même si la perception sur le terrain 
semble souvent bien différente. Je comprends donc 
les choix opérés à l’époque, car nous n’étions pas 
confrontés à une guerre totale en Ukraine. Nous 
étions engagés dans des opérations en Afrique, d’où 
le besoin de ce type de véhicules. 
 

(Frans) Aangezien de beslissing over het CaMo-
project al in 2018 genomen werd, moeten we met de 
toenmalige context rekening houden. 

(En français) S'agissant d'une décision prise en 
2018, il faut revenir au contexte. 
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(Nederlands) Ik vind de discussie over de life-cycle 
costs overtrokken. Het klopt niet dat de kosten 
vertienvoudigd zijn. Dat budget is volledig 
opgenomen in het STAR-plan van 
mevrouw Dedonder en het ligt vast. Het Rekenhof 
heeft wel terecht opgemerkt dat een berekening van 
de totale life-cycle costs een veel hoger bedrag 
oplevert dan het initiële aankoopbudget, maar dat is 
ook zo als men bijvoorbeeld een wagen koopt, 
vermits men niet enkel rekening mag houden met de 
aankoopprijs. Dit is voor mij dan ook een heel 
vreemde discussie. 
 

(En néerlandais) Il y a de l'exagération dans la 
discussion sur les coûts du cycle de vie, me semble-
t-il. Il est faux de dire que les coûts ont été décuplés. 
Ce budget est entièrement intégré dans le plan 
STAR de Mme Dedonder et il est fixe. La Cour des 
comptes a fait observer à juste titre que le calcul des 
coûts totaux du cycle de vie produit un résultat 
beaucoup plus élevé que le budget d'achat initial, 
mais cela vaut également pour l'achat d'une voiture, 
par exemple, dès lors que le prix d'acquisition n'est 
pas le seul paramètre qui peut entrer en ligne de 
compte. Cette discussion me paraît très étrange.  
 

(Frans) Moeten we dan bij al onze aankoopprojecten 
rekening houden met een total life cycle cost om te 
voorkomen dat we appelen met peren zouden 
vergelijken? 
 

(En français) Faudrait-il alors appliquer un total life-
cycle cost à l'ensemble de nos projets d'achat, afin 
de ne pas comparer des pommes et des poires? 
 

(Nederlands) De opmerking over de economische 
return is terecht. Het ging in 2018 om een 
partnerschap in ontwikkeling en er was nog geen 
volledige duidelijkheid over de economische return. 
Artikel 346 is volgens de toenmalige logica niet 
ingeroepen. Het ging om een Europese 
defensiesamenwerking. 
 
Nu zitten we in een vendor lock-in, ook qua munitie, 
met hoge prijzen. We hebben nu de afspraak 
gemaakt om een duidelijke government-to-
government agreement te maken over de 
economische return voor defensieprojecten met 
Frankrijk. Ik hoop dat we daarover in september of 
oktober kunnen landen. 
 
 
 
Er komen natuurlijk extra CaMo-bestellingen, zoals 
ook bepaald in de strategische visie. Daarbij moeten 
we voortbouwen op eerdere aankopen, want wij zijn 
te klein en we hebben te weinig middelen om 
meerdere platformen aan te houden. We kunnen 
bijvoorbeeld niet én F-35's én Rafales in gebruik 
hebben. 
 

(En néerlandais) L'observation relative aux 
retombées économiques est pertinente. En 2018, il 
s'agissait d'un partenariat en développement et les 
retombées économiques n'étaient pas encore tout à 
fait claires. Selon la logique adoptée à l'époque, 
l'article 346 n'a pas été invoqué. Il s'agissait d'une 
coopération européenne en matière de défense. 
 
À l'heure actuelle, nous nous trouvons dans une 
situation de dépendance vis-à-vis d'un fournisseur 
unique, y compris en matière de munitions, ce qui 
implique des prix élevés. Nous avons convenu à 
présent de conclure un accord intergouvernemental 
précis avec la France à propos des retombées 
économiques dans le cadre de projets de défense. 
J'espère que nous pourrons conclure cet accord en 
septembre ou en octobre. 
 
Des commandes supplémentaires liées au projet 
CaMo sont évidemment prévues, comme précisé 
dans la vision stratégique. À cet égard, nous devons 
nous appuyer sur des achats précédents, eu égard 
au fait que notre petite taille et la faiblesse de nos 
moyens ne nous permettent pas de conserver 
plusieurs plateformes. Nous ne pouvons pas avoir 
en service à la fois des F-35 et des Rafale, par 
exemple. 
 

(Frans) We moeten realistisch zijn. Ik denk dat we 
ons niet mogen terugtrekken uit het CaMo-
programma. 
 

(En français) Il faut être réaliste. Je crois qu'il est 
nécessaire de rester dans le CaMo. 
 

(Nederlands) We blijven dus bij het CaMo-project. 
We zullen dat verder ontwikkelen en een goed 
akkoord sluiten met de Fransen. We zullen dit in de 
toekomst beter aanpakken. 
 

(En néerlandais) Nous poursuivrons donc le projet 
CaMo. Nous continuerons à le développer et nous 
conclurons un bon accord avec les Français. Nous 
adopterons une meilleure approche à l'avenir. 
 

(Frans) De genievoertuigen zullen aangekocht 
worden in 2032 en in de strategische visie 

(En français) Les véhicules du génie seront achetés 
en 2032 et intégrés à la Vision stratégique. Nous 
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geïntegreerd worden. We kunnen dat bespreken in 
het debat over de wet houdende de militaire 
programmering.  
 

pourrons en parler lors du débat sur la loi de 
programmation militaire.  
 

(Nederlands) Ook over de lichte en de 
gemechaniseerde brigade wordt eindeloos 
gediscussieerd. De NAVO en de EU vragen in het 
NATO Defence Planning Process een tweede 
brigade, maar dan wel een lichte brigade en die is 
veel goedkoper dan een gemechaniseerde brigade. 
We moeten uitvoeren wat in het regeerakkoord staat 
en wat de NAVO van ons vraagt op het vlak van 
capability targets. Waarom zouden we dan een 
tweede brigade oprichten die veel duurder is? 
 

(En néerlandais) La question des brigades légères 
et mécanisées revient également sans cesse sur le 
tapis. Dans le cadre du processus de planification de 
défense, l'OTAN et l'UE demandent une deuxième 
brigade, mais une brigade légère. Et une telle 
brigade est beaucoup moins onéreuse qu'une 
brigade mécanisée. Nous devons exécuter ce qui 
est prévu dans l'accord de gouvernement et 
atteindre les objectifs de capacités fixés par l'OTAN. 
Pourquoi devrions-nous dès lors mettre en place une 
deuxième brigade beaucoup plus coûteuse? 
 

(Frans) Dat is mijn standpunt. In de strategische visie 
is sprake van een tweede lichte brigade. 
 

(En français) C'est mon opinion. La Vision 
stratégique parle d'une deuxième brigade légère. 
 

(Nederlands) Het hoofdcommando bevindt zich in 
Leopoldsburg en de eerste brigade heeft zijn 
hoofdcommando in Marche-en-Famenne. 
 
In de strategische visie staat dat er in 2028 een 
evaluatie zal zijn van de juiste aankopen. Dat zal dan 
volgens mij veeleer dienen om te bekijken hoe de 
oorlog in Oekraïne evolueert, wat we daaruit kunnen 
leren en of we bijvoorbeeld niet nog veel meer 
moeten inzetten op drones. 
 

(En néerlandais) Le commandement en chef se 
trouve à Bourg-Léopold et la première brigade a son 
commandement principal à Marche-en-Famenne. 
 
La vision stratégique prévoit une évaluation des 
acquisitions appropriées en 2028. Je pense qu'il 
s'agira plutôt de voir comment la guerre en Ukraine 
évolue, quels enseignements nous pouvons en tirer 
et si, par exemple, nous ne devrions pas déployer 
encore beaucoup plus de drones. 
 

03.12  Christophe Lacroix (PS): Ik had wel graag 

uw tekst van 25 bladzijden gekregen en de inhoud 
ervan vernomen. Veel vragen hebt u niet 
beantwoord. U probeert uit te leggen dat dat 
partnerschap er destijds ietwat anders uitzag en 
verdedigt uw voorganger, die tot uw partij behoort, 
wat u tot eer strekt. De gemotoriseerde brigade was 
noodzakelijk, maar ik heb kritiek op het beheer van 
het project. U zegt niet welk antwoord u zult bieden 
op die budgettaire verdringing, terwijl er al 
onvoldoende middelen zijn om de militaire capaciteit 
te financieren. U zegt evenmin hoe u de 
aanbevelingen van het Rekenhof ter harte zult 
nemen in uw toekomstige wet houdende de militaire 
programmering. Ik zal daarop terugkomen in het 
debat over die wet. 
 
Als ik het goed begrijp, komt er in 2028 een evaluatie 
en kan er dan overwogen worden om meer drones 
aan te kopen. Waarom gaan we niet op dezelfde 
manier te werk voor de F-35’s? Ze dienen goed als 
bommenwerpers – die met name ook kernbommen 
kunnen vervoeren –, maar ze zijn niet even multi-
inzetbaar als andere vliegtuigen. De EU zou 
gezamenlijk kunnen beslissen andere modellen aan 
te kopen om de nationale vloot van de lidstaten aan 
te vullen. We gaan te snel, los van het feit dat er 
‘Amerikaans’ gekocht wordt. 

03.12  Christophe Lacroix (PS): J'étais intéressé à 

avoir et entendre votre texte de 25 pages. Vous 
n'avez pas répondu à beaucoup de questions. Vous 
tentez d'expliquer que ce partenariat était à l'époque 
un peu différent, vous couvrez votre prédécesseur 
du même parti que vous et c'est tout à votre honneur. 
La capacité motorisée était nécessaire, mais je 
critique la gouvernance du projet. Vous ne dites pas 
comment vous allez répondre à cette éviction 
budgétaire alors qu'on manque déjà de financement 
pour la capacité militaire. Vous ne dites pas non plus 
comment vous allez appliquer les recommandations 
de la Cour des comptes dans votre future loi de 
programmation. J'y reviendrai lors du débat sur la loi 
de programmation militaire. 
 
 
J'ai cru comprendre qu'il y aurait une évaluation en 
2028 pour envisager d'acheter plus de drones. 
Pourquoi ne pas faire la même chose pour les F-35? 
Ce sont de bons transporteurs et bombardiers, 
notamment nucléaires, mais ils n'ont pas la 
polyvalence d'autres avions. L'UE pourrait décider 
collectivement d'acheter des autres modèles et 
compléter les flottes nationales. Nous allons trop 
vite, indépendamment du fait qu'on achète 
"américain".  
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03.13  Kjell Vander Elst (Open Vld): Ik kijk uit naar 

dat government-to-government agreement, want dat 
is echt wel de kern van het project. De economische 
return voor ons land moet omhoog. Met welke 
partner dan ook moeten we daarover goede en 
bindende afspraken maken. De defensiestaf sluit de 
deur niet voor een gemechaniseerde capaciteit. 
Dronetechnologie zal steeds meer deel uitmaken 
van onze defensie, maar ook voor de 
gemechaniseerde capaciteit moet de deur inderdaad 
blijven openstaan. 
 

03.13  Kjell Vander Elst (Open Vld): J’attends avec 

impatience cet accord intergouvernemental, car il 
constitue véritablement le cœur du projet. Le retour 
économique pour notre pays doit augmenter. Quel 
que soit le partenaire, il est essentiel de conclure des 
accords solides et contraignants à ce sujet. L’état-
major de la Défense ne ferme pas la porte à une 
capacité mécanisée. La technologie des drones fera 
de plus en plus partie de notre défense, mais il faut 
effectivement aussi maintenir ouverte la possibilité 
d’une capacité mécanisée. 
 

03.14  Axel Weydts (Vooruit): ): We moeten blijven 

bij de gemaakte keuzes. Generaal Baugnée, de 
commandant van de landmacht, heeft in het debat 
duidelijk gemaakt dat president Zelensky drones 
vraagt in plaats van tanks. Dat is inderdaad de 
toekomst. We moeten werk maken van een 
geïntegreerde dronecapaciteit. Ik wens de nieuwe 
drone-officier, generaal Van Strythem, dan ook veel 
succes met de implementering van die nieuwe 
capaciteiten en innovaties. En ook ik kijk uit naar het 
akkoord met de Fransen. 
 

03.14  Axel Weydts (Vooruit): Nous devons rester 

fidèles aux choix qui ont été faits. Le général 
Baugnée, commandant de la composante Terre, a 
clairement indiqué lors du débat que le président 
Zelensky demande des drones plutôt que des chars. 
C’est effectivement l’avenir. Il est essentiel de 
développer une capacité intégrée en matière de 
drones. Je souhaite donc beaucoup de succès au 
nouveau responsable des drones, le général 
Van Strythem, dans la mise en œuvre de ces 
nouvelles capacités et innovations. Et moi aussi, 
j’attends avec impatience l’accord avec les Français. 
 

03.15  Kristien Verbelen (VB): Er worden stappen 

gezet voor engagementen, maar ik blijf wat op mijn 
honger zitten wat betreft afdwingbare afspraken en 
garanties voor de structurele betrokkenheid van 
onze bedrijven. Er is nood aan transparantie en een 
sterke economische return. De strategische 
autonomie moet worden gegarandeerd. Ik reken 
erop dat het Parlement nauw zal worden betrokken 
en dat fouten uit het CaMo-dossier niet worden 
herhaald. 
 

03.15  Kristien Verbelen (VB): Des avancées sont 

réalisées en matière d'engagements, mais je reste 
quelque peu sur ma faim en ce qui concerne la 
conclusion d'accords contraignants qui garantissent 
la contribution structurelle de nos entreprises. Le 
projet requiert de la transparence, des retombées 
économiques significatives et la garantie d'une 
autonomie stratégique. J'espère que le Parlement 
sera étroitement associé au suivi et que les erreurs 
commises dans le dossier CaMo ne se reproduiront 
pas. 
 

03.16  Koen Van den Heuvel (cd&v): Dit is een 

mooi en exemplarisch project waarin een aantal 
bekommernissen samenkomen. We rekenen op u 
om die te bewaken en we hopen op een verbeterd 
akkoord met de Fransen met voldoende return voor 
onze industrie. Dit is ook een manier om de 
Europese interoperabiliteit te verstevigen. Onze 
bilaterale samenwerking moet als voorbeeld kunnen 
dienen voor andere Europese landen. 
 

03.16  Koen Van den Heuvel (cd&v): Il s'agit d'un 

beau projet exemplaire qui réunit plusieurs 
préoccupations. Nous comptons sur vous pour y 
veiller et nous espérons un accord amélioré avec les 
Français, assorti de retombées économiques 
suffisantes pour notre industrie. C'est également une 
manière de renforcer l'interopérabilité européenne. 
Notre coopération bilatérale doit pouvoir servir 
d'exemple à d'autres pays européens. 
 

03.17  Nabil Boukili (PVDA-PTB): U houdt zich op 

de vlakte in uw antwoord op de vraag of men kan 
garanderen dat met deze aankoop de grens van 2 % 
van het bbp niet overschreden wordt. U stelt een 
akkoord voor het begin van het nieuwe 
parlementaire jaar in het vooruitzicht, maar gelet op 
de fouten van 2018, is enig wantrouwen terecht. U 
verwijst naar een nieuwe context, als gevolg van het 
optreden van Poetin, om aankopen te 
rechtvaardigen, maar die voertuigen zullen in Afrika 

03.17  Nabil Boukili (PVDA-PTB): Votre réponse 

reste vague sur la garantie de ne pas dépasser les 
2 % du PIB. Vous annoncez un accord à la rentrée, 
mais vu les erreurs de 2018, la méfiance est légitime. 
Vous évoquez un nouveau contexte, lié à Poutine, 
pour justifier des achats, pourtant ces véhicules 
seront déployés en Afrique, non en Europe. 
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worden ingezet, en niet in Europa. 
 
Idem voor de SkyGuardian-drones, die in Oekraïne 
niet inzetbaar zijn, maar toch werden aangekocht. 
Waar is de logica? Beweert men nu dat we ons tegen 
Poetin verdedigen door missies in de Sahel te 
bewapenen? Die redenering doet vragen rijzen, 
temeer daar dergelijke uitgaven ten koste gaan van 
de sociale zekerheid. 
 
Wat men hier implementeert, is niet louter een 
defensief beleid. Men volgt hier een offensieve 
strategie, zoals we in het verleden in Libië en in de 
Sahel hebben gezien. De feiten spreken voor zich.  
 

 
 
Même chose pour les drones SkyGuardian, 
inutilisables en Ukraine, mais achetés quand même. 
Où est la cohérence? Prétend-on se défendre contre 
Poutine en armant des missions au Sahel? Cette 
logique interroge, d’autant plus si ces dépenses se 
font au détriment de la sécurité sociale. 
 
 
Ce n’est pas seulement une politique défensive 
qu’on met en place, mais une stratégie offensive, 
comme on l’a vu par le passé en Libye ou au Sahel. 
Les faits parlent d’eux-mêmes. 
 

03.18  Koen Metsu (N-VA): Ik dank u voor de zeer 

duidelijke antwoorden en voor uw motivatie en 
gedrevenheid om iets te maken van CaMo4. Het 
akkoord tussen beide regeringen is de enige manier 
om tot economische rendabiliteit of een win-
winsituatie. 
 

03.18  Koen Metsu (N-VA): Je vous remercie pour 

les réponses limpides et pour votre motivation et 
votre dynamisme pour faire en sorte que le CaMo4 
n’aille pas à vau-l’eau. L’accord entre les deux 
gouvernements est la seule manière de parvenir à la 
rentabilité financière ou à une situation gagnant-
gagnant.  
 

Het incident is gesloten. 
 

L'incident est clos. 
 

04 Vraag van Christophe Lacroix aan Theo 

Francken (Defensie, belast met Buitenlandse 
Handel) over "De Brussels Pride en de strijd tegen 
discriminatie" (56005158C) 
 

04 Question de Christophe Lacroix à Theo 

Francken (Défense, chargé du Commerce 
extérieur) sur "La Brussels Pride et la lutte contre 
les discriminations" (56005158C) 
 

04.01  Christophe Lacroix (PS): Ik stel mijn vraag 

mondeling, omdat de minister niet tijdig geantwoord 
heeft op mijn schriftelijke vraag van 27 maart. 
 
 
De bestrijding van discriminatie bij Defensie is een 
absolute prioriteit. Dat is een noodzakelijkheid om 
ervoor te zorgen dat Defensie een werkomgeving 
biedt waar eenieder zich kan ontplooien, maar ook 
om te beantwoorden aan de eisen op het vlak van 
rekrutering en het tegengaan van het 
personeelsverloop. De Belgian Pride in de straten 
van Brussel heeft een boodschap van 
verdraagzaamheid uitgedragen en het belang van 
de rechten van lgbtqia+'en voor het voetlicht 
geplaatst. 
 
Was Defensie, net als in 2024, in het Rainbow 
Village vertegenwoordigd? Welke nieuwe 
initiatieven hebt u bij Defensie genomen om 
discriminatie van lgbtqia+'en tegen te gaan, maar 
ook om verenigingen zoals BELDEFRAC (Belgian 
Defence Rainbow Community) te ondersteunen? 
Wordt er overwogen om Defensie te laten 
deelnemen aan andere evenementen ter bestrijding 
van discriminatie van lgbtqia+'en? 
 

04.01  Christophe Lacroix (PS): Je pose ma 

question oralement parce que M. le ministre n'a pas 
répondu dans les délais à ma question écrite, du 
27 mars.  
 
La lutte contre les discriminations au sein de la 
Défense est une priorité absolue pour constituer un 
environnement épanouissant, mais aussi pour 
répondre aux impératifs de recrutement et de lutte 
contre l'attrition. La Belgian Pride dans les rues de 
Bruxelles a véhiculé son message de tolérance et a 
rappelé l'importance des droits des personnes 
LGBTQIA+. 
 
 
 
 
La Défense a-t-elle été, comme en 2024, 
représentée au Rainbow Village? Quelles nouvelles 
initiatives avez-vous prises à la Défense afin de lutter 
contre les discriminations visant les LGBTQIA+, 
mais aussi afin de soutenir les associations comme 
la Belgian Defence Rainbow Community 
(BELDEFRAC)? D'autres participations de la 
Défense à des évènements de lutte contre les 
discriminations visant les LGBTQIA+ sont-elles 
envisagées? 
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04.02 Minister Theo Francken (Frans): De vzw 

BELDEFRAC werd erkend als de representatieve 
partner en de bevoorrechte gesprekspartner van 
Defensie met betrekking tot lgbtqia+'en. Defensie 
stelt die organisatie sinds 2024 werkingsmiddelen, 
vergaderzalen en, indien nodig, personeel ter 
beschikking. BELDEFRAC mag de 
communicatiekanalen van Defensie gebruiken om 
informatie over haar activiteiten te verspreiden.  
 

04.02  Theo Francken, ministre (en français): 

L'ASBL BELDEFRAC est reconnue comme le 
partenaire représentatif et l'interlocuteur privilégié de 
la Défense en ce qui concerne les personnes 
LGBTQIA+. La Défense met à sa disposition un 
budget de fonctionnement depuis 2024 et des salles 
de réunions, et permet, si nécessaire, le déploiement 
du personnel. BELDEFRAC peut utiliser les canaux 
de communication de la Défense pour informer sur 
ses activités. 
 

Het lgbtqia+-beleid bij Defensie omvat de beoogde 
actiedomeinen, de instrumenten en actoren voor de 
uitvoering ervan, alsmede de klachtenprocedure. 
Begin 2025 werd er een expert aangeworven om het 
platform Inclusie te coördineren, een beleid te 
ontwikkelen en interne verenigingen zoals de vzw te 
ondersteunen.  
 
Defensie werd op de Belgian Pride door de vzw 
vertegenwoordigd, wat ook op de Antwerp Pride het 
geval zal zijn. Ze had een stand in het Rainbow 
Village in Brussel en staat open voor deelname aan 
andere evenementen.  
 
Elk jaar omstreeks 17 mei wordt de regenboogvlag 
gehesen aan het hoofdkwartier in Evere ten teken 
van de ondersteuning van het lgbtqia+-personeel bij 
Defensie. De eenheden hadden de toestemming om 
die vlag te hijsen in hun militair kwartier in de periode 
van 12 tot 18 mei 2025.  
 

La politique consacrée aux LGBTQIA+ de la 
Défense comprend les domaines d'action visés, les 
instruments et acteurs, ainsi que la procédure de 
plainte. Début 2025, un expert a été recruté pour 
coordonner la plateforme Inclusion, y développer 
une politique et soutenir les associations internes 
telles que l'ASBL. 
 
La Défense a été représentée par l'ASBL à la 
Belgian Pride et le sera à nouveau à l'Antwerp Pride. 
Elle a tenu un stand au Rainbow Village à Bruxelles 
et est ouverte à la participation à d'autres 
événements. 
 
Chaque année, autour du 17 mai, le drapeau arc-en-
ciel est hissé devant le quartier général d'Evere en 
signe de soutien au personnel LGBTQIA+ de la 
Défense. Les unités étaient autorisées à hisser ce 
drapeau dans le quartier militaire entre le 12 et le 
18 mai 2025. 
 

04.03  Christophe Lacroix (PS): Ik dank u voor uw 

steun voor het beleid dat door uw voorgangers 
gevoerd werd en dat onder ex-minister Dedonder 
nog geïntensiveerd werd. Ik roep u ertoe op om aan 
de Antwerp Pride deel te nemen.  
 

04.03  Christophe Lacroix (PS): Merci pour votre 

soutien à la politique menée par vos prédécesseurs 
et accentuée par Mme Dedonder. Je vous 
encourage à participer à l'Antwerp Pride. 
 

Het incident is gesloten. 
 

L'incident est clos. 
 

05 Vraag van Philippe Courard aan Theo 

Francken (Defensie, belast met Buitenlandse 
Handel) over "De hulp aan de natie" (56005179C) 
 

05 Question de Philippe Courard à Theo Francken 

(Défense, chargé du Commerce extérieur) sur 
"L’aide à la nation" (56005179C) 
 

05.01  Philippe Courard (PS): De missies in het 

kader van 'hulp aan de natie' zijn van cruciaal 
belang, vooral wanneer de civiele capaciteit 
ontoereikend is. Mijn fractie hecht daar veel belang 
aan. Die missies zijn nog harder nodig sinds de door 
minister Jambon doorgevoerde hervorming, waarbij 
verschillende kazernes van de Civiele Bescherming 
(waaronder die in Libramont, in mijn provincie) 
gesloten werden, wat geleid heeft tot kritieke 
vertragingen in de aanrijtijden van de hulpdiensten. 
 
Door de klimaatverandering zullen noodsituaties 
steeds frequenter voorkomen: droogtes, 
overstromingen,… In dergelijke situaties moet men 

05.01  Philippe Courard (PS): Les missions d’aide 

à la nation sont capitales, surtout quand les 
capacités civiles sont dépassées. Mon groupe y 
attache une grande importance. Ce besoin est 
renforcé depuis la réforme menée par le ministre 
Jambon, qui a fermé plusieurs centres de protection 
civile, dont celui de Libramont dans ma province, ce 
qui entraîne des retards critiques dans l'arrivée des 
secours. 
 
 
Avec les dérèglements climatiques, les urgences 
vont devenir plus fréquentes: sécheresses, 
inondations… Dans ces situations, il faut pouvoir 
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op een snelle interventie kunnen rekenen. Vroeger 
volstond een telefoontje naar de kazerne. Dankzij de 
nauwe samenwerking met een vaste compagnie 
konden militairen doeltreffend interveniëren: 
zandzakken vullen en uitdelen, mensen evacueren 
met vrachtwagens of boten uit gebieden die niet op 
een andere manier bereikt konden worden. Hun 
inzet is altijd voorbeeldig geweest. 
 
Tegenwoordig is de procedure heel wat 
omslachtiger. Zo heb ik vernomen dat men in 
Marche het militaire Provinciecommando moet 
contacteren, dat op zijn beurt op toestemming uit 
Evere, zelfs van de minister, moet wachten. Ik stel 
die commandostructuur niet ter discussie, maar in 
een noodsituatie telt elke minuut. Een uur vertraging 
kan een al kritieke situatie dramatisch verergeren. 
 
Welke rol kan Defensie, en meer bepaald de 
compagnie PROTER, nog spelen in de missies van 
'hulp aan de natie'? In welke omstandigheden en 
onder welke voorwaarden kan die hulp snel 
geactiveerd worden? 
 

compter sur une intervention rapide. Par le passé, un 
simple appel à la caserne suffisait. Grâce au 
jumelage avec une compagnie, les militaires 
intervenaient avec efficacité: sacs de sable, 
évacuations en camion ou bateau dans les zones 
inaccessibles autrement. Leur engagement a 
toujours été exemplaire. 
 
 
Aujourd’hui, la procédure est devenue bien plus 
lourde. À Marche, on m’indique qu’il faut contacter le 
commandant de province, qui lui-même doit attendre 
l’autorisation d’Evere, voire du ministre. Je ne 
remets pas en cause cette chaîne mais, dans 
l’urgence, chaque minute compte. Une heure de 
retard peut aggraver dramatiquement une situation 
déjà critique. 
 
Dès lors, quelle place la Défense, et plus 
précisément la compagnie Proter, pourra-t-elle 
encore jouer dans les missions d’aide à la nation? Et 
dans quelles conditions cette aide pourra-t-elle être 
déclenchée rapidement? 
 

05.02 Minister Theo Francken (Frans): Als 

burgemeester begrijp ik uw bezorgdheid. Een 
minder logge procedure zou wenselijk zijn.  
 
 
Defensie is op het stuk van de hulp aan de natie niet 
de eerste actor die intervenieert, want dat behoort 
niet tot haar dagelijkse taken. Wanneer er militairen 
ingezet worden, hebben ze duidelijke instructies 
gekregen om ook hun veiligheid te waarborgen. 
 
De compagnie PROTER kan snel uitrukken: een 
eerste groep van 40 soldaten is binnen 4 uur paraat 
en de rest binnen 24 uur. De burgerlijke overheid 
moet de inzet van die compagnie aanvragen en 
daarbij moet het subsidiariteitsbeginsel in acht 
genomen worden. Dat kan met andere woorden 
alleen als de burgerlijke middelen ontoereikend zijn. 
 
De compagnie PROTER biedt ondersteuning, als 
onderdeel van de federale reserve, die door het 
NCCN beheerd wordt, met een militaire 
verbindingsofficier op het provinciale niveau voor de 
coördinatie met Defensie. De gouverneur kan een 
beroep doen op die expertise inzake 
crisisbeheersing. 
 
Ten slotte heb ik dat onderwerp besproken met de 
CHOD en we proberen een goed evenwicht te 
vinden om de situatie te verbeteren.   
 

05.02  Theo Francken, ministre (en français): En 

tant que bourgmestre, je comprends vos 
préoccupations. Une procédure plus légère serait 
souhaitable. 
 
La Défense n’est pas un premier intervenant car les 
missions d’aide à la nation ne font pas partie de ses 
tâches quotidiennes. Quand les militaires sont 
déployés, ils doivent disposer de consignes claires 
pour leur sécurité. 
 
La compagnie Proter peut intervenir rapidement: un 
premier groupe de 40 soldats est prêt en 4 heures, 
et le reste en 24 heures. Leur déploiement doit être 
demandé par les autorités civiles et respecter le 
principe de subsidiarité, c’est-à-dire après 
épuisement des moyens civils. 
 
 
La compagnie Proter agit en appui, comme réserve 
fédérale sous gestion du NCCN, avec un officier de 
liaison militaire en province pour la coordination avec 
la Défense. Le gouverneur peut s’appuyer sur cette 
expertise en gestion de crise. 
 
 
 
Enfin, j’ai discuté de ce sujet avec le CHOD, et nous 
cherchons un juste équilibre pour améliorer la 
situation. 
 

Ik ben het er met u over eens dat men in echte 
noodgevallen contact moet kunnen opnemen met 
een kazerne. Het moet mogelijk zijn om enige 

Je suis d'accord qu'il faut pouvoir contacter une 
caserne en cas d’urgence réelle. Un peu de 
souplesse doit être possible. 
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soepelheid aan de dag te leggen.  
 

 

05.03  Philippe Courard (PS): Ik weet dat u uw best 

zult doen. Ik zal daar vanzelfsprekend alert op zijn.  
 

05.03  Philippe Courard (PS): Je sais que vous 

ferez au mieux. J’y serai évidemment attentif. 
 

Het incident is gesloten. 
 

L'incident est clos. 
 

06 Samengevoegde vragen van 

- Philippe Courard aan Theo Francken (Defensie, 
belast met Buitenlandse Handel) over "De Belgica 
II" (56005180C) 
- Kristien Verbelen aan Theo Francken (Defensie, 
belast met Buitenlandse Handel) over "De inzet 
van Defensie om de rol van de exploitant van het 
onderzoeksschip Belgica op te nemen" 
(56005804C) 
- Maaike De Vreese aan Theo Francken (Defensie, 
belast met Buitenlandse Handel) over "De status 
van het onderzoeksschip Belgica" (56006799C) 
 

06 Questions jointes de 

- Philippe Courard à Theo Francken (Défense, 
chargé du Commerce extérieur) sur "Le Belgica II" 
(56005180C) 
- Kristien Verbelen à Theo Francken (Défense, 
chargé du Commerce extérieur) sur "Le recours à 
la Défense pour reprendre le rôle de l'exploitant 
du navire de recherche Belgica" (56005804C) 
- Maaike De Vreese à Theo Francken (Défense, 
chargé du Commerce extérieur) sur "L'état du 
navire de recherche Belgica" (56006799C) 
 

06.01  Philippe Courard (PS): De Belgica is een 

burgerschip waarvan de bemanning bestaat uit 
militairen en wetenschappers en dat op de Noordzee 
buitengewone diensten levert. Het is een 
paradepaardje dat ten dienste staat van onze 
universiteiten en het hele land.  
 
Helaas heeft de Franse maatschappij Genavir het 
contract in 2024 opgezegd. De zaak kwam voor de 
rechtbank en het schip ligt sindsdien aan de ketting. 
Die situatie kan niet blijven duren. Een van de 
mogelijkheden is dat Defensie meer technische 
ondersteuning biedt voor de exploitatie van het schip 
ten dienste van de cruciale wetenschappelijke 
opdrachten die het uitvoert.  
 
Wat vindt u van dat voorstel, nu het Federaal 
Wetenschapsbeleid dat dossier laat aanslepen?  
 

06.01  Philippe Courard (PS): Le Belgica est un 

navire civil dont l'équipage, composé de militaires et 
de scientifiques, rend des services extraordinaires 
en mer du Nord et est un fleuron au service de nos 
universités et du pays. 
 
 
Malheureusement, la compagnie française Genavir 
a résilié le contrat en 2024. L'affaire a été portée 
devant les tribunaux et le navire est resté à quai. 
Cela ne peut durer. Une option serait que la Défense 
belge augmente son soutien technique à la mise en 
œuvre du navire au profit de ses missions 
scientifiques cruciales. 
 
 
À défaut d'une action de la part de la politique 
scientifique fédérale, que pensez-vous de cette 
option? 
 

06.02  Kristien Verbelen (VB): De Belgica II, ons 

vlaggenschip voor oceanografisch onderzoek, ligt al 
meer dan een jaar werkloos aan de kade in 
Zeebrugge. Het dispuut met exploitant Genavir heeft 
niet alleen geleid tot een juridische impasse, maar 
ook tot gemiste kansen voor onderzoekers en tot 
reputatieschade. Intussen treedt defensie op als 
neutrale bemiddelaar.  
 
 
Wat is de huidige stand van zaken en hoe moet het 
verder? Hoe ziet u de rol van defensie in een 
toekomstig beheer?  
 

06.02  Kristien Verbelen (VB): Le Belgica II, notre 

navire amiral pour la recherche océanographique, 
est à l’arrêt depuis plus d’un an, amarré à 
Zeebrugge. Le litige avec l’exploitant Genavir a non 
seulement conduit à une impasse juridique, mais 
également entraîné des occasions manquées pour 
les chercheurs et une atteinte à notre réputation. 
Actuellement, la Défense agit comme médiateur 
neutre dans ce dossier. 
 
Quelle est la situation actuelle et quelles sont les 
perspectives pour l’avenir? Comment envisagez-
vous le rôle de la Défense dans la gestion future du 
navire? 
 

06.03  Maaike De Vreese (N-VA): De Belgica is een 

schip van wereldklasse dat nu aan de kade ligt. Het 
vaart niet uit vanwege een juridisch geschil. Ik ben 

06.03  Maaike De Vreese (N-VA): Le Belgica, un 

navire de classe mondiale, est actuellement à quai. 
Il ne navigue pas en raison d'un litige juridique. Je 
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blij dat defensie daar optreedt als bemiddelaar.  
 
 
Wat is de verdere timing in dit dossier? Zullen alle 
mankementen worden opgelost? Het 
wetenschappelijk onderzoek zou volgens u kunnen 
starten in 2026. Wat doet u daarvoor? Hoe kan de 
Belgica worden ingezet om onze maritieme 
aanwezigheid en bescherming te versterken? 
 

suis heureux que la Défense joue le rôle de 
médiateur dans ce dossier.  
 
Selon quel calendrier celui-ci évoluera-t-il? Sera-t-il 
remédié à toutes les défaillances? Selon vous, la 
recherche scientifique pourrait commencer en 2026. 
Quelles initiatives prenez-vous à cette fin? Comment 
le Belgica pourra-t-il être déployé pour renforcer 
notre présence et notre protection maritimes? 
 

06.04 Minister Theo Francken (Frans): Op 

verschillende niveaus hebben er contacten 
plaatsgevonden tussen Defensie en het Federaal 
Wetenschapsbeleid (BELSPO), evenals met andere 
federale partners, teneinde een juridisch 
onderbouwde oplossing te vinden voor het gebruik 
van het oceanografisch onderzoeksschip Belgica II.  
 

06.04  Theo Francken, ministre (en français): Des 

contacts ont eu lieu à différents niveaux entre la 
Défense et la Politique scientifique (BELSPO), ainsi 
que d'autres partenaires fédéraux, en vue d'une 
solution juridiquement solide pour l'utilisation du 
navire de recherche océanographique Belgica II.  
 

(Nederlands) Defensie is bereid om binnen het 
bestaande protocolakkoord bijstand te verlenen en 
te bemiddelen. Een formeel besluit of een 
engagement inzake een operationele rol is er nog 
niet. Een eventuele rol voor defensie is juridisch en 
organisatorisch niet evident, want elke inzet moet 
passen binnen het mandaat van defensie en mag de 
uitvoering van haar kerntaken niet ondermijnen. 
Daarnaast wordt nagedacht over alternatieve, maar 
juridisch sluitende en budgettair haalbare pistes om 
de continuïteit van het oceanografisch onderzoek te 
garanderen. 
 

(En néerlandais) La Défense est disposée à prêter 
assistance et à jouer un rôle de médiation dans le 
cadre du protocole d’accord existant. Il n’y a pas 
encore de décision officielle ni d’engagement en ce 
qui concerne un rôle opérationnel. Un rôle éventuel 
pour la défense ne va pas de soi ni du point de vue 
juridique ni du point de vue organisationnel car toute 
mobilisation doit s’inscrire dans le cadre du mandat 
de la défense et ne peut en aucun cas nuire à 
l’accomplissement de ses missions essentielles. 
Parallèlement, sont envisagées des pistes 
alternatives mais juridiquement solides et réalistes 
du point de vue budgétaire afin de garantir la 
continuité de la recherche océanographique.  
 

(Frans) Het tijdpad omvat een planning tot eind 2025 
met het oog gericht op een eventuele reactivering 
van het schip in 2026. Die planning is afhankelijk van 
de lopende juridische procedures en de voortzetting 
van de coördinatie tussen de partners.  
 

(En français) Un calendrier prévoit une planification 
d'ici fin 2025, en vue d'une éventuelle réactivation du 
navire en 2026. Cette planification dépend des 
procédures judiciaires en cours et de la poursuite de 
la coordination entre les partenaires.  
 

(Nederlands) De Belgica moet wat mij betreft zo snel 
mogelijk weer varen, maar het initiatief berust wel bij 
BELSPO. 
 

(En néerlandais) En ce qui me concerne, le Belgica 
devrait reprendre la mer dès que possible, mais 
l'initiative revient à BELSPO. 
 

06.05  Philippe Courard (PS): Uw antwoord stelt 

me enigszins gerust, maar er blijft nog werk aan de 
winkel.  
 
De Belgica II mag geen militair schip worden en het 
wetenschappelijke aspect moet prevaleren. 
BELSPO moet dus zijn verantwoordelijkheid 
opnemen. Niet alleen de minister van Defensie moet 
daarvoor middelen uittrekken. Het gaat over een 
bredere politieke keuze. Ik hoop dat de hele regering 
dat zal inzien. 
 
Dat schip is enorm nuttig voor studenten en 
professoren. De universiteit van Luik heeft een zeer 
performant departement oceanografie. Bovendien 

06.05  Philippe Courard (PS): Votre réponse me 

rassure un peu, même s'il reste du chemin à faire. 
 
 
Le Belgica II ne doit pas devenir un navire militaire 
et l'aspect scientifique doit prévaloir. BELSPO doit 
donc prendre ses responsabilités. Ce n'est pas 
uniquement le ministre de la Défense qui doit 
engager les moyens. C'est un choix politique plus 
large. Aussi, j'espère qu'il y aura une prise de 
conscience de l'ensemble du gouvernement. 
 
Ce navire rend d'énormes services aux étudiants et 
aux professeurs. Liège bénéficie d'un département 
océanographique très performant. En outre, grâce 
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konden er dankzij de Belgica heel wat studies voor 
dat departement uitgevoerd worden. Als er 
bijvoorbeeld een walvis aanspoelt, wordt dat 
departement erbij gehaald. Kortom, de Belgica is 
een onontbeerlijke onderzoeksfaciliteit. Dankzij dat 
schip worden er buitengewone analyses gemaakt op 
het vlak van vervuiling en klimaatverandering. Ik 
reken op u.   
 

au Belgica, il a pu bénéficier de nombreuses études. 
Lorsqu'une baleine s'échoue, par exemple, ce 
département est appelé. Bref, il s'agit d'un outil 
indispensable. Sur le plan de la pollution et du climat, 
on réalise aussi des analyses extraordinaires grâce 
à cet outil. Je compte sur vous.  
 

06.06  Kristien Verbelen (VB): Wij hebben een 

schip van wereldklasse dat aan de kade ligt te 
roesten, terwijl de wetenschappers en defensie het 
hard nodig hebben en we ook geopolitieke 
slagkracht kunnen gebruiken in de Noordzee. 
Hopelijk komt er een duidelijk plan met een deadline. 
 
 

06.06  Kristien Verbelen (VB): Nous disposons d’un 

navire de classe mondiale qui rouille à quai, alors 
que les scientifiques et la Défense en ont fortement 
besoin et que nous pourrions également exercer une 
influence géopolitique en mer du Nord. Espérons 
qu’un plan clair, assorti d’un calendrier précis, soit 
bientôt présenté. 
 

06.07  Maaike De Vreese (N-VA): Dit is inderdaad 

een gedeelde verantwoordelijkheid en er zijn ook 
gedeelde belangen, zowel voor onze universitaire 
onderzoekers – die zich overigens zorgen maken 
over de reputatieschade voor onze universiteiten – 
als voor defensie. Ik zie vooruitgang in dit dossier en 
ik ben daar heel blij mee. Ik blijf dit opvolgen. 
 

06.07  Maaike De Vreese (N-VA): Il s'agit en effet 

d'une responsabilité partagée, avec des intérêts 
communs, tant pour nos chercheurs universitaires – 
qui s’inquiètent d’ailleurs de l’atteinte à la réputation 
de nos universités – que pour la Défense. Je 
constate des avancées dans ce dossier, et j’en suis 
très heureux. Je continuerai à le suivre. 
 

Het incident is gesloten. 
 

L'incident est clos. 
 

07 Vraag van Philippe Courard aan Theo 

Francken (Defensie, belast met Buitenlandse 
Handel) over "Het Belgische ruimtevaartbeleid" 
(56005182C) 
 

07 Question de Philippe Courard à Theo Francken 

(Défense, chargé du Commerce extérieur) sur "La 
politique spatiale belge" (56005182C) 
 

07.01  Philippe Courard (PS): U zei dat de 

luchtmacht ook belast zou worden met de 
ruimtevaart. Paradoxaal genoeg zal deze regering 
bezuinigen op het Federaal Wetenschapsbeleid, met 
name door de bijdrage voor het European Space 
Agency (ESA) drastisch terug te schroeven. België, 
dat altijd al een bevoorrechte financier was, heeft 
hier echter voordeel uit getrokken, aangezien onze 
ruimtevaartbedrijven tot de meest performante in 
Europa behoren. Voor elke euro die in ESA 
geïnvesteerd wordt, ligt de return vier keer hoger. 
Een vermindering van die investering is dus 
rampzalig, met name voor Wallonië, dat in het 
bijzonder ingezet heeft op de ontwikkeling van die 
sector. Het is tegenstrijdig dat uw regering de 
werkgelegenheid in Wallonië wil ondersteunen, 
maar tegelijk beknibbelt op die beloftevolle sector, 
temeer daar de vraag zich, gelet op de geopolitieke 
situatie, in stijgende lijn zal bewegen.  
 
Hoeveel zal Defensie in 2025 bijdragen en wat zal 
uw participatie in ESA zijn? Vindt u het normaal dat 
Defensie alles moet compenseren? Zult u het heft in 
hand nemen wat het Federaal Wetenschapsbeleid 
inzake ESA betreft?  
 

07.01  Philippe Courard (PS): Vous annonciez que 

la Force aérienne serait aussi chargée de l'espace. 
Paradoxalement, ce gouvernement va couper dans 
la Politique scientifique fédérale, notamment en 
diminuant drastiquement la contribution à l'Agence 
Spatiale Européenne (ESA). Or la Belgique, qui a 
toujours été un contributeur privilégié, en a tiré profit 
puisque nos entreprises spatiales sont parmi les plus 
performantes d'Europe. Pour un euro investi dans 
l'ESA, le retour est quatre fois supérieur. Réduire cet 
investissement est donc catastrophique, notamment 
pour la Wallonie qui a principalement développé ce 
secteur. Paradoxalement, votre gouvernement veut 
soutenir l'emploi wallon, mais saque dans ce secteur 
porteur, d'autant plus que la demande va augmenter 
au vu de la situation géopolitique.  
 
 
 
 
Quelle sera la contribution de la Défense en 2025 et 
votre participation à l'ESA? Trouvez-vous normal 
que la Défense doive compenser le tout? Prendrez-
vous la main sur la Politique scientifique fédérale 
pour l'ESA? 
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07.02 Minister Theo Francken (Frans): In april 2024 

heeft Defensie een protocolakkoord gesloten met de 
POD Wetenschapsbeleid met het oog gericht op de 
cofinanciering van bepaalde programma's en 
activiteiten van ESA ten belope van 100 miljoen euro 
tijdens de periode 2023-2027 in het kader van zijn 
O&O- en DIRS-programma's. 
 
Met de goedkeuring van het Defensieplan, waarbij er 
2 % van het bbp voor Defensie uitgetrokken wordt, 
heb ik me ertoe verbonden de in het protocolakkoord 
opgenomen vereffeningen te versnellen. Dit jaar zal 
ik 32 miljoen euro vereffenen, een bedrag dat 
aanvankelijk voor na deze regeerperiode 
geoormerkt was. De federale en de Waalse regering 
hebben gesprekken gevoerd over mogelijke 
synergieën om de defensie-industrie te ontwikkelen. 
De ruimtevaart blijft een prioriteit. De voor de DIRS 
geoormerkte middelen zullen fors opgetrokken 
worden. In 2026 zal een derde van dat geld besteed 
worden aan cyberveiligheid en ruimtevaart. Dit jaar 
trekken we daarvoor 50 miljoen euro uit; volgend 
jaar ongeveer 350 miljoen.  
 

07.02  Theo Francken, ministre (en français): 

Depuis avril 2024, la Défense a conclu un protocole 
d'accord avec le SPF Politique scientifique pour 
cofinancer certains programmes et activités de l'ESA 
à hauteur de 100 millions d'euros pour 2023-2027 
dans le cadre de ses programmes R&D et DIRS.  
 
 
Avec l'approbation du plan de Défense fixant un 
budget de 2 % du PIB, je me suis engagé à accélérer 
les liquidations prévues dans ce protocole. Cette 
année, je liquiderai 32 millions d'euros initialement 
prévus au-delà de cette législature. Les 
gouvernements fédéral et wallon ont débattu de 
possibles synergies pour développer l'industrie de la 
défense. Le spatial reste une priorité. Le budget 
DIRS va fortement augmenter. Un tiers sera 
consacré en 2026 au cyber et au spatial. Cette 
année, nous y consacrons 50 millions d'euros; l'an 
prochain, environ 350 millions.  
 

07.03  Philippe Courard (PS): Ik verheug me over 

de inspanningen die er geleverd worden op het vlak 
van de ruimtevaart. De minister geeft zich 
rekenschap van wat er op het spel staat. Ik betreur 
evenwel het gebrek aan ambitie wat ESA betreft, 
want als we er de nodige middelen voor uittrekken, 
kunnen we voordeel halen uit de industriële return. 
Ik vrees dat de afbouw van de investeringen ons vele 
banen zal kosten, ook al beschikken we over 
ruimtevaartbedrijven die zeer goed presteren.  
 

07.03  Philippe Courard (PS): Je salue les efforts 

consentis dans le domaine spatial. Le ministre a 
conscience de l’enjeu. Je regrette toutefois le 
manque d'ambition pour l’ESA, en y consacrant les 
moyens nécessaires et bénéficier ainsi de retours 
industriels. Je crains que ce désinvestissement nous 
coûte de nombreux emplois malgré nos entreprises 
spatiales performantes. 
 

Het incident is gesloten. 
 

L'incident est clos. 
 

08 Vraag van Christophe Lacroix aan Theo 

Francken (Defensie, belast met Buitenlandse 
Handel) over "De humanitaire hulp in Gaza" 
(56005188C) 
 

08 Question de Christophe Lacroix à Theo 

Francken (Défense, chargé du Commerce 
extérieur) sur "L'aide humanitaire à Gaza" 
(56005188C) 
 

08.01  Christophe Lacroix (PS): Al maandenlang 

dringt mijn fractie aan op initiatieven om Gaza te 
helpen, waar er zich een drama voltrekt. De 
regering-De Croo nam destijds wél een initiatief door 
luchtdroppings uit te voeren boven Gaza.  
 
De regering-De Wever heeft eindelijk een akkoord 
bereikt over de humanitaire acties ten voordele van 
de burgers. Onze FOD's moeten onderzoeken of het 
mogelijk is extra hulp te verlenen, eventueel ook via 
een luchtbrug.  
 
Welke initiatieven zal Defensie nemen om deze 
humanitaire acties uit te voeren? Volgens welk 
tijdpad? Zal er onderzocht worden of het mogelijk is 
om over zee of via de Egyptische grens hulp te 

08.01  Christophe Lacroix (PS): Depuis des mois, 

mon groupe vous demande des initiatives pour aider 
Gaza qui vit un drame. Le gouvernement De Croo, 
lui, avait assuré des largages aériens à Gaza. 
 
 
Le gouvernement De Wever a enfin trouvé un accord 
sur l'action humanitaire en faveur des civils. Nos 
SPF doivent étudier la possibilité d'aides 
supplémentaires, y compris un pont aérien. 
 
 
Quelles seront les initiatives de la Défense pour 
réaliser cette action humanitaire? Selon quel 
calendrier? Vu la difficulté d'obtenir l'autorisation 
d'Israël, étudiera-t-on des possibilités via la mer ou 
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verlenen, aangezien het moeilijk is om toestemming 
te krijgen van Israël? Zult u het initiatief nemen om 
een internationale coalitie op de been te brengen 
teneinde de situatie te deblokkeren?  
 

la frontière égyptienne? Prendrez-vous l'initiative 
d'une coalition internationale pour débloquer la 
situation? 
 

08.02 Minister Theo Francken (Frans): Defensie 

onderzoekt de haalbaarheid van humanitaire 
droppings. De toegang tot het gebied is echter niet 
gegarandeerd en de omstandigheden zijn niet 
zonder gevaar voor de bevolking. 
 
Defensie staat ook paraat om in het kader van B-
FAST te opereren. 
 
Onlangs zijn de Amerikanen erin geslaagd met 
gematigd succes voedselhulp over zee te leveren. 
De opties over land vallen niet onder Defensie. De 
Egyptische grens wordt bovendien streng 
gecontroleerd. 
 
Voor een internationale coalitie neemt Buitenlandse 
Zaken de lead. Defensie speelt daarbij een 
ondersteunende rol. 
 
Op vraag van Buitenlandse Zaken zullen we 
evenwel droppings uitvoeren. 
 

08.02  Theo Francken, ministre (en français): La 

Défense étudie la faisabilité de largages 
humanitaires. Mais l'accès à la zone n'est pas 
garanti et les conditions ne sont pas sans danger 
pour la population. 
 
La Défense est prête à oeuvrer dans le cadre de B-
FAST aussi.  
 
Récemment, le ravitaillement américain par la mer a 
connu un succès mitigé. Les options terrestres ne 
relèvent pas de la Défense. La frontière égyptienne 
est très contrôlée aussi.  
 
 
Une coalition internationale est de l'initiative des 
Affaires étrangères. La Défense y joue un rôle 
d'appui. 
 
Mais nous ferons des droppings à la demande des 
Affaires étrangères. 
 

08.03  Christophe Lacroix (PS): Van de organisatie 

MA'AN vernemen we dat de humanitaire crisis 
verergerd is sinds Israël de toegang voor 
hulpgoederen blokkeert en enkel de Amerikaans-
Israëlische 'humanitaire' organisatie Gaza 
Humanitarian Foundation toelaat om voedsel te 
verdelen. Die voedselverdelingen kostten al aan 450 
mensen het leven en zijn uitgegroeid tot een 
dodelijke val. 
 
De markten zijn leeg. De weinige levensmiddelen die 
er zijn, worden tegen woekerprijzen verkocht. 
 

08.03  Christophe Lacroix (PS): L'association 

MA’AN nous dit que la crise humanitaire est 
aggravée par l'arrêt de l'entrée des fournitures par 
Israël et par l'imposition de la soi-disant "fondation 
humanitaire de Gaza" américano-israélienne, qui a 
déjà causé la mort de 450 personnes et qui est 
devenue un piège mortel.  
 
 
 
Les marchés sont vides. Les rares denrées 
alimentaires sont vendues à des prix exorbitants. 
 

De tomaten zijn in Gaza tien keer duurder dan hier. 
De marktkramen zijn leeg, de prijzen onbetaalbaar 
en er is een groot tekort aan cashgeld, met 
commissies van 45 % om aan fysieke 
betaalmiddelen te raken. Kortom, de nood is zeer 
hoog. 
 
Ik zal minister Prévot vragen stellen over zijn 
intenties met betrekking tot een coalition of the 
willing. 
 

Les tomates y sont dix fois plus chères qu'ici. Des 
marchés vides, des prix exorbitants et une grave 
pénurie d'argent liquide avec des commissions de 
45 % pour accéder à la monnaie physique 
démontrent l'urgence. 
 
 
J'interrogerai le ministre Prévot sur ses intentions en 
matière de coalition volontaire. 
 

Het incident is gesloten. 
 

L'incident est clos. 
 

09 Samengevoegde vragen van 

- Anthony Dufrane aan Theo Francken (Defensie, 
belast met Buitenlandse Handel) over "De 
rekrutering voor Defensie in winkelcentra" 
(56005395C) 

09 Questions jointes de 

- Anthony Dufrane à Theo Francken (Défense, 
chargé du Commerce extérieur) sur "Les 
recrutements pour la Défense dans les centres 
commerciaux" (56005395C) 



CRABV 56 COM 165 09/07/2025  

 

KAMER-2E ZITTING VAN DE 56E ZITTINGSPERIODE 2024 2025 CHAMBRE-2E SESSION DE LA 56E LEGISLATURE 

 

37 

- Darya Safai aan Theo Francken (Defensie, belast 
met Buitenlandse Handel) over "De evaluatie van 
de pop-upstore van Defensie" (56006792C) 
 

- Darya Safai à Theo Francken (Défense, chargé 
du Commerce extérieur) sur "L'évaluation du pop-
up store de la Défense" (56006792C) 
 

09.01  Anthony Dufrane (MR): Sedert enkele jaren 

rekruteert Defensie door lege ruimtes te huren in 
winkelcentra. Hierdoor staat men dicht bij de burger 
en kunnen de geïnteresseerden beroepsmilitairen 
ontmoeten. Die aanpak blijkt vruchten af te werpen 
wat het lenigen van de personeelsnoden betreft. De 
vraag hoeveel rekruten via deze 
aanwervingscampagnes aangetrokken werden is 
zeker pertinent.  
 
Hoeveel pop-upruimtes werden er de voorbije 
12 maanden gehuurd in de winkelcentra? Richt u 
zich daarbij op bepaalde gebieden of winkelcentra? 
Op basis van welke criteria? Hoeveel huurgeld moet 
er daarvoor betaald worden? Welke ander 
rekruteringstechnieken worden er gebruikt? Wat zijn 
de doeltreffendste en wat zijn de minst doeltreffende 
technieken?  
 

09.01  Anthony Dufrane (MR): Depuis quelques 

années, la Défense recrute en louant des cellules 
vides dans des centres commerciaux. Cette pratique 
permet d'être proche du citoyen et de lui permettre 
de rencontrer des militaires de carrière. Elle semble 
porter ses fruits pour répondre aux besoins en 
personnel. Il est pertinent de se demander combien 
de recrues sont issues de ces campagnes de 
recrutement.  
 
Combien de cellules ont-elles été louées dans des 
centres commerciaux ces 12 derniers mois? Ciblez-
vous certaines régions ou centres commerciaux? 
Sur quels critères? Combien coûtent ces locations? 
Quels autres techniques de recrutement sont-elles 
mises en place? Quelles sont les techniques les plus 
et les moins efficaces? 
 

09.02  Darya Safai (N-VA): In mei werd een pop-

upstore van defensie geopend in Leuven om 
passanten te overtuigen van een job bij het leger. 
Kunt u het initiatief toelichten? Worden er veel 
inschrijvingen gedaan, voor welke profielen? 
 

09.02  Darya Safai (N-VA): La Défense a ouvert en 

mai dernier un pop-up store à Louvain, afin de 
convaincre les passants de s'engager dans l'armée. 
Pouvez-vous commenter cette initiative? A-t-elle 
débouché sur de nombreuses candidatures? Quels 
profils est-on parvenu à attirer? 
 

09.03 Minister Theo Francken (Frans): Op het stuk 

van de rekrutering volgt Defensie een 
maatschappijbrede zichtbaarheidsstrategie teneinde 
een breed en gediversifieerd publiek te bereiken. 
Defensie is aanwezig op grote beurzen, werkt 
samen met scholen, organiseert infodagen en 
probeert sinds kort het concept van de pop-upstores 
uit. Daarmee kan ons doelpubliek bereikt worden op 
plaatsen waar er veel passage is. 
 
Tijdens de voorbije 12 maanden werden er twee 
pop-upstores geopend; een in Louvain-la-Neuve en 
een in Leuven. De locaties werden geselecteerd op 
grond van de nabijheid van scholen, universiteiten 
en technische centra. Er wordt daarmee voor een 
goed evenwicht tussen de gewesten gezorgd. De 
huur bedraagt respectievelijk 4.000 en 6.000 euro. 
Dit zijn de resultaten: 1.150 personen werden 
geïnformeerd, 50 personen hebben een online 
infosessie aangevraagd en er werden 35 infosessies 
ter plaatse gegeven. In totaal hebben er zich 
56 personen kandidaat gesteld voor vacatures. Dat 
is een groot succes. Het publiek bestond 
voornamelijk uit studenten. Ook bepaalde 
organisaties zijn informatie komen inwinnen.  
 

09.03  Theo Francken, ministre (en français): En 

matière de recrutement, la Défense a une stratégie 
de visibilité étendue à toute la société, afin 
d’atteindre un public large et diversifié. Elle est 
représentée à de grands salons, collabore avec des 
écoles, organise ses journées d’information et, 
depuis peu, teste le concept des pop-up stores, qui 
permettent de toucher notre public cible dans des 
lieux de passage fréquentés.  
 
Au cours des 12 derniers mois, deux pop-up stores 
ont ouverts, à Louvain-la-Neuve et à Louvain. Les 
emplacements ont été sélectionnés pour leur 
proximité avec des écoles, des universités et des 
centres techniques. Ils garantissent un bon équilibre 
régional. La location coûte respectivement 4 000 et 
6 000 euros. Le bilan est le suivant: 1 150 personnes 
ont été informées, 50 personnes ont sollicité une 
séance d’information par internet et 35 sessions 
d’information ont été données sur place. Au total, 
56 personnes se sont inscrites à des offres d’emploi, 
ce qui est un grand succès. Le public se composait 
principalement d’étudiants. Des organisations sont 
également venues se renseigner.  
 

(Nederlands) Het infopunt in Leuven is drie dagen 
per week geopend. Veel mensen komen spontaan 

(En néerlandais) Le point d’information à Louvain est 
ouvert trois jours par semaine. De nombreuses 
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binnen met vragen. Er werden 78 infosessies 
geregistreerd, een laag aantal als gevolg van de 
examenperiode. Er zijn momentele ook minder 
vacatures beschikbaar. Men heeft vooral interesse 
voor een functie als soldaat of reservist. Er is ook 
veel belangstelling voor de mogelijkheid om te 
studeren binnen defensie. Vanaf september zullen 
er vacatures openstaan voor bachelors en masters. 
We verwachten dan een breder publiek. De huidige 
rustige periode wordt gebruikt om nieuwe rekruteurs 
op te leiden. 
 
 
 
De voorlopige evaluatie is positief, maar er is nog 
groeimarge. Er wordt overwogen de openingsdagen 
uit te breiden. We zoeken ook een nieuwe locatie, 
aangezien de eigenaar na 2026 andere plannen 
heeft met het pand. Defensie zet in op maximale 
zichtbaarheid, er zullen nog pop-upstores worden 
geopend. 
 

personnes y entrent spontanément pour y poser 
leurs questions. On a enregistré 78 séances 
d’information, un nombre relativement faible en 
raison de la période d’examens. Il y a actuellement 
moins d’offres d’emploi disponibles. L’intérêt se 
porte principalement sur les fonctions de soldat ou 
de réserviste. Il y a également beaucoup 
d’enthousiasme pour la possibilité d’étudier au sein 
de la Défense. À partir de septembre, des postes 
seront ouverts pour les titulaires de baccalauréats et 
de masters. Nous nous attendons alors à toucher un 
public plus large. La période calme actuelle est mise 
à profit pour former de nouveaux recruteurs. 
 
L’évaluation provisoire est positive, mais il reste une 
marge de progression. Une extension des jours 
d’ouverture est envisagée. Nous recherchons 
également un nouvel emplacement, car le 
propriétaire a d’autres projets pour le bâtiment après 
2026. La Défense mise sur une visibilité maximale, 
et d’autres pop-up stores seront ouverts. 
 

(Frans) Dit is een succes! U mag me altijd ideeën 
voor pop-upstores dicht bij u doorspelen.  
 

(En français) C'est un succès! Vous pouvez me 
transmettre des idées de pop-up store près de chez 
vous.  
 

09.04  Anthony Dufrane (MR): Ik feliciteer u met dit 

initiatief en de uitstekende cijfers. Ik zal u zeker een 
aantal locaties voorstellen in de regio Charleroi, 
waar er een kwartier van Defensie gebouwd wordt.  
 

09.04  Anthony Dufrane (MR): Je vous félicite pour 

cette initiative et ces excellents chiffres. Je ne 
manquerai pas de vous proposer des sites dans la 
région de Charleroi, où un quartier de la Défense est 
en préparation. 
 

Het incident is gesloten. 
 

L'incident est clos. 
 

10 Samengevoegde vragen van 

- Kjell Vander Elst aan Theo Francken (Defensie, 
belast met Buitenlandse Handel) over "De fysieke 
klachten bij F-35-piloten" (56005403C) 
- Axel Weydts aan Theo Francken (Defensie, 
belast met Buitenlandse Handel) over "De 
fysiekegezondheidsklachten bij F-35-piloten" 
(56005572C) 
 

10 Questions jointes de 

- Kjell Vander Elst à Theo Francken (Défense, 
chargé du Commerce extérieur) sur "Les plaintes 
physiques chez les pilotes de F-35" (56005403C) 
- Axel Weydts à Theo Francken (Défense, chargé 
du Commerce extérieur) sur "Les problèmes de 
santé physique éprouvés par les pilotes des F-35" 
(56005572C) 
 

10.01  Kjell Vander Elst (Open Vld): De helft van de 

F-35-piloten van de Nederlandse luchtmacht kampt 
met rugklachten, de andere helft met nekklachten. 
Dat is beduidend meer dan de klachten bij de F-16's. 
De piloten geven aan dat ze daardoor slechter 
presteren. Het zou zelfs structureel kunnen wegen 
op de operationele inzetbaarheid van de 
Nederlandse luchtmacht.  
 
 
Hebben onze piloten die momenteel in de VS 
worden opgeleid, soortgelijke klachten? Wordt 
onderzoek gedaan naar de ergonomische risico's en 
de fysieke belasting voor onze F-35-piloten? Werd 
er in preventieve maatregelen voorzien? 

10.01  Kjell Vander Elst (Open Vld): La moitié des 

pilotes de F-35 de l'armée de l'air néerlandaise 
souffrent de maux de dos, l'autre moitié de maux de 
nuque. Ce nombre est nettement supérieur à celui 
des pilotes de F-16. Les pilotes indiquent que cela 
nuit à leurs performances. Ce problème pourrait 
même peser structurellement sur la capacité de 
déploiement opérationnel de l'armée de l'air 
néerlandaise.  
 
Nos pilotes, qui sont actuellement formés aux États-
Unis, expriment-ils les mêmes doléances? Des 
recherches sont-elles menées sur les risques 
ergonomiques et la charge physique de nos pilotes 
de F-35? Des mesures préventives ont-elles été 
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 prévues? 
 

10.02  Axel Weydts (Vooruit): De rug- en 

nekpijnklachten van de Nederlandse F-35-piloten 
zou een negatieve impact kunnen hebben op hun 
vliegprestaties. Hebben onze piloten deze klachten 
ook? Wordt de fysieke gezondheid van onze piloten 
gemonitord? Worden er preventieve maatregelen 
genomen om de klachten te verminderen? 
 

10.02  Axel Weydts (Vooruit): Les douleurs 

dorsales et cervicales dont se plaignent les pilotes 
néerlandais de F-35 pourraient avoir une incidence 
négative sur leurs performances en vol. Nos pilotes 
se plaignent-ils également de tels maux? La santé 
physique de nos pilotes fait-elle l'objet d'un suivi? 
Des mesures préventives sont-elles prises pour 
réduire ces plaintes? 
 

10.03 Minister Theo Francken (Nederlands): De 

instelhoek van de F-35-cockpitstoel is vergelijkbaar 
met die van de legacysystemen zoals de Eurofighter, 
Rafale, Mirage, Gripen of Alpha Jet. Die toestellen 
leiden tot dezelfde klachten. Onze piloten in de VS 
hebben nog geen specifieke nek- of rugpijnklachten 
gemeld. We volgen dit nauwgezet op.  
 
 
Ook bij lange F-16-vluchten kwamen dit soort 
klachten voor. De piloten worden daarom 
aangemoedigd om wervelkolomversterkende 
oefeningen te doen onder begeleiding van een 
gespecialiseerde kinesitherapeut. 
 
In 2016 hebben wij het Aircrew Performance 
Enhancement Program (APEP) opgestart voor 
piloten in opleiding in Beauvechain. Een centraal 
onderdeel is het programma Fit for Pilot dat onder 
meer voorziet in kracht- en stabilisatietraining om 
nek- en rugklachten te voorkomen. De piloten van 
Kleine-Brogel en Florennes kunnen vrijwillig in het 
APEP stappen. Toekomstige F-35-piloten krijgen 
hetzelfde programma aangeboden. In 2025 werd 
een PhD-project ingediend om Fit for Pilot verder 
wetenschappelijk te optimaliseren. 
 

10.03  Theo Francken, minister (en néerlandais): 

L’angle d’inclinaison du siège de cockpit du F-35 est 
comparable à celui des systèmes existants comme 
l’Eurofighter, le Rafale, le Mirage, le Gripen ou 
l’Alpha Jet. Ces appareils entraînent des plaintes 
similaires. Nos pilotes aux États-Unis n’ont pas 
encore signalé de douleurs spécifiques au cou ou au 
dos. Nous surveillons cela de très près. 
 
Des plaintes de ce type sont également apparues 
lors de vols prolongés en F-16. Les pilotes sont donc 
encouragés à pratiquer des exercices de 
renforcement de la colonne vertébrale, sous la 
supervision d’un kinésithérapeute spécialisé. 
 
En 2016, nous avons lancé le programme Aircrew 
Performance Enhancement Program (APEP) pour 
les pilotes en formation à Beauvechain. Un volet 
central de ce programme est Fit for Pilot, qui propose 
notamment des entraînements de renforcement et 
de stabilisation afin de prévenir les douleurs 
cervicales et dorsales. Les pilotes de Kleine-Brogel 
et de Florennes peuvent rejoindre l’APEP sur une 
base volontaire. Les futurs pilotes de F-35 
bénéficieront du même programme. En 2025, un 
projet de doctorat (PhD) a été introduit pour 
optimiser scientifiquement le programme Fit for Pilot. 
 

10.04  Kjell Vander Elst (Open Vld): Ik ben blij te 

horen dat er een programma Fit for Pilot bestaat in 
ons land. Misschien kunnen we de Nederlanders iets 
leren. Het is vaak genoeg omgekeerd.  
 

10.04  Kjell Vander Elst (Open Vld): Je suis 

heureux d’apprendre qu’il existe un programme Fit 
for Pilot dans notre pays. Peut-être pourrons-nous 
apprendre quelque chose aux Néerlandais… C’est 
souvent l’inverse qui se passe! 
 

10.05  Axel Weydts (Vooruit): Ik ben tevreden dat 

er preventieve maatregelen bestaan. 
 

10.05  Axel Weydts (Vooruit): Je suis content que 

des mesures préventives existent.  
 

Het incident is gesloten. 
 

L'incident est clos. 
 

11 Vraag van Christophe Lacroix aan Theo 

Francken (Defensie, belast met Buitenlandse 
Handel) over "Het partnerschap met Frankrijk 
voor de productie van munitie" (56005486C) 
 

11 Question de Christophe Lacroix à Theo 

Francken (Défense, chargé du Commerce 
extérieur) sur "Le partenariat avec la France pour 
la production de munitions" (56005486C) 
 

11.01  Christophe Lacroix (PS): In mei 2024 

ondertekende ons land met Frankrijk een letter of 
intent met betrekking tot een strategisch 

11.01  Christophe Lacroix (PS): En mai 2024, une 

lettre d'intention relative à un partenariat stratégique 
a été signé avec la France pour créer une ligne de 
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partnerschap om met FN Browning een productielijn 
voor kleinkalibermunitie op te zetten en voor de 
rechtstreekse aankoop van Belgische munitie. De 
Franse pers meldt echter dat het Franse ministerie 
van defensie van mening zou zijn veranderd en nu 
in plaats van dit partnerschap aan te gaan liever een 
offerteaanvraag zou uitschrijven.  
 
Over welke informatie beschikt u met betrekking tot 
de Franse intenties inzake dit partnerschap en de 
offerteaanvraag? Hebt u al contact gehad met uw 
Franse ambtgenoot of hebben de respectieve 
administraties hierover contact met elkaar 
opgenomen?  
 

production de munitions de petit calibre avec FN 
Browning, ainsi qu’un achat direct de munitions 
belges. Cependant, la presse française indique que 
le ministère français des Armées aurait changé 
d’avis et privilégierait un appel d’offres plutôt que ce 
partenariat. 
 
 
Quelles informations avez-vous sur les intentions 
françaises concernant ce partenariat et l’appel 
d’offres? Avez-vous déjà échangé avec votre 
homologue français ou vos administrations ont-elles 
pris contact à ce sujet?  
 

11.02 Minister Theo Francken (Frans): In 2022 

heeft Defensie het plan opgevat om een 
multinationaal partnerschap met FN Herstal op het 
getouw te zetten met het oog gericht op de levering 
van kleinkaliberwapens en munitie, en heeft het 
departement meerdere landen, waaronder Frankrijk, 
uitgenodigd om daaraan deel te nemen. Het contract 
tussen de Belgische Staat en FN Herstal werd in juni 
2024 ondertekend. 
 
In april 2023 heeft Frankrijk een toen nog nader te 
bepalen samenwerkingsverband voorgesteld, wat 
geleid heeft tot een intentieverklaring tussen de 
ministers Dedonder en Lecornu in 2024, waarbij de 
interesse van Frankrijk in een industrieel 
partnerschap om de soevereiniteit op het stuk van 
wapenleveringen te versterken, bevestigd werd. 
 
Vorige maand heeft Frankrijk een open 
offerteaanvraag uitgeschreven voor de lokale 
productie van kleinkalibermunitie. Dat initiatief druist 
niet in tegen de intentieverklaring, daar Frankrijk blijft 
openstaan voor een gedeeltelijke productie buiten 
zijn grenzen. FN Herstal is goedgeplaatst om 
daaraan deel te nemen.  
 
We begrijpen de ontgoocheling in verband met die 
opportuniteit, maar we zetten onze inspanningen om 
het partnerschap met FN Herstel uit te breiden tot 
andere landen die de toegevoegde waarde van 
gezamenlijke productie erkennen voort. Ik heb dat 
onderwerp met de heer Lecornu besproken en ik blijf 
optimistisch.  
 

11.02  Theo Francken, ministre (en français): En 

2022, la Défense belge a proposé un partenariat 
multinational avec FN Herstal pour fournir armes de 
petit calibre et munitions, invitant plusieurs pays, 
dont la France, à y participer. Le contrat belge-FN 
Herstal a été signé en juin 2024. 
 
 
 
 
En avril 2023, la France a proposé une collaboration 
à préciser, ce qui a mené à une lettre d’intention en 
2024 entre les ministres Dedonder et Lecornu, 
confirmant l’intérêt français pour un partenariat 
industriel visant à renforcer la souveraineté des 
livraisons. 
 
 
Le mois dernier, la France a lancé une compétition 
ouverte pour produire localement des munitions de 
petit calibre. Cette initiative ne contredit pas la lettre 
d’intention, la France restant ouverte à une 
fabrication partielle hors de ses frontières. FN 
Herstal est bien placée pour y participer. 
 
 
Nous comprenons la déception liée à cette 
opportunité mais poursuivons nos efforts pour 
étendre le partenariat avec FN Herstal en impliquant 
d’autres pays qui reconnaissent la valeur ajoutée 
d'une production conjointe. J’ai évoqué ce sujet avec 
M. Lecornu et je reste optimiste. 
 

11.03  Christophe Lacroix (PS): De dialoog met de 

heer Lecornu moet in stand gehouden en voortgezet 
worden. Partnerschappen met Frankrijk en andere 
Europese partners zijn inderdaad essentieel voor 
onze defensiecapaciteit, maar ook voor de productie 
in ons land.  
 
Ik had het hier over FN Herstal, maar er moet 
belangstelling getoond worden voor alle Belgische 

11.03  Christophe Lacroix (PS): Le dialogue avec 

M. Lecornu doit être maintenu et poursuivi. Les 
partenariats avec la France et d'autres partenaires 
européens sont effectivement essentiels pour nos 
capacités de défense, mais également de production 
dans notre pays. 
 
Il s'agit ici de FN Herstal mais toutes les entreprises 
belges spécialisées doivent être traitées avec 
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bedrijven die in defensie gespecialiseerd zijn. Ik ben 
ervan overtuigd dat u aan dit dossier alle nodige 
aandacht zult schenken.   
 

intérêt. Je suis convaincu que vous y réserverez 
toute l'importance requise. 
 

Het incident is gesloten. 
 

L'incident est clos. 
 

12 Samengevoegde vragen van 

- Kristien Verbelen aan Theo Francken (Defensie, 
belast met Buitenlandse Handel) over "De 
Belgische fregatten" (56005494C) 
-Kjell Vander Elst aan Theo Francken (Defensie, 
belast met Buitenlandse Handel) over "De 
capaciteitsproblemen bij de Belgische marine" 
(56005504C) 
- Axel Weydts aan Theo Francken (Defensie, 
belast met Buitenlandse Handel) over "Het 
capaciteitstekort van de fregattenvloot" 
(56005598C) 
 

12 Questions jointes de 

- Kristien Verbelen à Theo Francken (Défense, 
chargé du Commerce extérieur) sur "Les frégates 
belges" (56005494C) 
- Kjell Vander Elst à Theo Francken (Défense, 
chargé du Commerce extérieur) sur "Les 
problèmes de capacité au sein de la marine belge" 
(56005504C) 
- Axel Weydts à Theo Francken (Défense, chargé 
du Commerce extérieur) sur "Le déficit de 
capacité de la flotte de frégates" (56005598C) 
 

12.01  Kristien Verbelen (VB): Onze marine stevent 

af op een capaciteitsvacuüm. België riskeert 
binnenkort een volledig jaar zonder operationeel 
fregat te zitten, terwijl we met vitale havens, energie-
infrastructuur en scheepvaartroutes in de Noordzee 
bijzonder kwetsbaar zijn voor hybride dreigingen. 
Een schip is in groot onderhoud en het andere 
overschrijdt zijn levensduur. Het contract voor het 
derde fregat is nog niet concreet.  
 
 
 
 
Wanneer zal dat afgerond zijn? Wat is als NAVO-
lidstaat de impact van een jaar zonder fregat? Hoe 
zult u die leemte opvangen? Kunt u garanderen dat 
ons land de komende jaren niet opnieuw in zo’n 
strategisch vacuüm belandt? 
 

12.01  Kristien Verbelen (VB): Notre marine file tout 

droit vers un vide de capacité. La Belgique est 
exposée à un risque court-termiste de n’avoir 
aucune frégate opérationnelle pendant toute une 
année alors qu’elle présente une grande 
vulnérabilité aux menaces hybrides. En cause : nos 
ports, notre infrastructure énergétique et les routes 
maritimes en mer du Nord qui sont tous les trois 
d’importance vitale. Un navire subit un grand 
entretien et l’autre excède sa durée de vie. Le contrat 
pour la troisième frégate n’a pas encore été 
concrétisé.  
 
Quand sera-t-il bouclé ? Quel est l’impact d’une 
année sans frégate dans un pays membre de 
l’OTAN comme la Belgique ? Comment comblerez-
vous cette lacune ? Pouvez-vous garantir que notre 
pays ne sera pas de nouveau confronté à un tel vide 
stratégique au cours des prochaines années?  
 

12.02  Kjell Vander Elst (Open Vld): Rusland zal 

dan wel niet snel met tanks in Brussel staan, maar 
de cyberdreiging en dreiging in onze Noordzee zijn 
wel reëel. Een jaar zonder fregat legt de 
kwetsbaarheid van onze nationale verdediging bloot. 
De huidige fregatten zijn 40 jaar oud en hun 
vervanging laat nog enkele jaren op zich wachten.  
 
Hoe wilt u die capaciteitskloof opvangen? Kan de 
Belgica enkele taken overnemen? Wanneer zal de 
aankoop van een derde fregat worden geregeld? 
Plant u eventueel ook alternatieve mogelijkheden 
om de lacune op te vangen, bijvoorbeeld via 
samenwerking met buurlanden als Nederland? 
 

12.02  Kjell Vander Elst (Open Vld): Les tanks 

russes ne seront pas à Bruxelles demain matin mais 
la menace cyber et la menace dans notre mer du 
Nord sont réelles. Le fait de devoir se passer d'une 
frégate durant un an révèle la vulnérabilité de notre 
défense nationale. Les frégates actuelles ont 40 ans 
et leur remplacement demandera plusieurs années.  
 
Comment entendez-vous combler ce déficit de 
capacité? Le Belgica peut-il assumer certaines 
missions des frégates indisponibles? Quand l'achat 
d'une troisième frégate sera-t-il réglé? Envisagez-
vous éventuellement aussi des alternatives pour 
combler cette lacune, par exemple en coopérant 
avec des pays limitrophes de la Belgique comme les 
Pays-Bas? 
 

12.03  Axel Weydts (Vooruit): Sommigen beweren 

dat een derde fregat niet noodzakelijk is voor onze 

12.03  Axel Weydts (Vooruit): D'aucuns affirment 

qu'avec nos 67 kilomètres de côtes, nous n'avons 
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kustlijn van 67 kilometer, maar dat bewijst dat ze 
niets afweten van marinecapaciteiten en de 
opdrachten die onze marine uitvoert. Drie fregatten 
zijn een minimum om altijd een fregat ter beschikking 
te hebben.  
 
Kunnen we de dreigende capaciteitskloof 
aanpakken via samenwerking met Nederland of de 
inzet van andere schepen? Hoe zit het met de 
aankoop van het derde fregat? Het is trouwens ook 
een verstandige beslissing om een logistiek 
steunschip te kopen. 
 

pas besoin d'une troisième frégate, mais cela prouve 
qu'ils ignorent tout de nos capacités navales et des 
missions que remplit notre marine. Trois frégates 
sont un minimum pour qu'il y en ait toujours une qui 
soit disponible.  
 
Pouvons-nous remédier au déficit de capacité qui se 
profile en coopérant avec les Pays-Bas ou en 
déployant d'autres navires? Qu'en est-il de l'achat de 
la troisième frégate? L'achat d'un navire de soutien 
logistique constitue d'ailleurs également une 
décision judicieuse. 
 

12.04 Minister Theo Francken (Nederlands): Het 

onderhoud van de fregatten, die dateren van de 
jaren 90, vergt steeds meer middelen en tijd 
waardoor er een risico is op een tijdelijk kleinere 
inzetbaarheid. In theorie kan het dus zo zijn dat 
beide fregatten gelijktijdig buiten dienst zijn. De 
marine werkt daarom intensief aan operationele 
mitigatiemaatregelen, met een doordachte planning 
van de inzetbare capaciteit en aandacht voor de 
NAVO-verplichtingen. Daarnaast wordt 
samengewerkt met bondgenoten om bepaalde taken 
tijdelijk op te vangen, onder meer via gezamenlijke 
patrouilles en trainingen. Er wordt ook overwogen 
om alternatieve middelen, zoals patrouilleschepen 
en drones, in te zetten.  
 
 
 
 
De aankoop van twee nieuwe fregatten werd reeds 
bekrachtigd. Ze worden samen met Nederland 
ontwikkeld en zullen vanaf 2030 worden geleverd. 
De aankoop van een derde fregat staat in het 
regeerakkoord en is opgenomen in de strategische 
visie, die nog niet volledig is uitgewerkt. Een derde 
fregat kan worden geïntegreerd in het bestaande 
bouwprogramma, waardoor indienststelling rond 
2033 haalbaar blijft. 
 
 
Een derde fregat is belangrijk om een 
capaciteitsvacuüm te vermijden, maar ook onze 
geloofwaardigheid binnen de NAVO te verzekeren 
en onze maritieme infrastructuur te verdedigen. 
België blijft een loyale NAVO-partner en een 
maritieme natie. 
 

12.04  Theo Francken, minister (en néerlandais): La 

maintenance des frégates, qui datent des 
années 1990, nécessite toujours davantage de 
moyens et de temps, ce qui crée un risque de 
réduction temporaire de la capacité de déploiement. 
En théorie, il est donc possible que les deux frégates 
soient simultanément hors en service. C'est 
pourquoi la Composante Marine élabore 
intensivement des mesures d'atténuation 
opérationnelles, en planifiant soigneusement la 
capacité de déploiement et en prêtant attention aux 
engagements pris à l'égard de l'OTAN. En outre, on 
coopère avec des alliés pour assumer 
temporairement certaines tâches, notamment en 
organisant des patrouilles et des formations 
communes. On envisage également de déployer des 
moyens de substitution, comme des patrouilleurs et 
des drones. 
 
L'achat de deux nouvelles frégates a déjà été 
entériné. Elles seront conçues en collaboration avec 
les Pays-Bas et seront livrées à partir de 2030. 
L'achat d'une troisième frégate figure dans l'accord 
de gouvernement et est inclus dans la vision 
stratégique, qui n'est pas encore complètement 
élaborée. Une troisième frégate peut être intégrée 
dans le programme de construction existant, ce qui 
permet toujours d'envisager une mise en service 
vers 2033. 
 
Une troisième frégate est importante pour éviter tout 
vide capacitaire, mais également pour garantir notre 
crédibilité au sein de l'OTAN et défendre nos 
infrastructures maritimes. La Belgique demeure un 
partenaire loyal de l'OTAN et une nation maritime. 
 

12.05  Kristien Verbelen (VB): Uw engagement zal 

broodnodig zijn. Ik hoop dat er niet alleen versterking 
komt op lange termijn, maar ook op korte termijn om 
onze kritieke infrastructuur maximaal te 
beschermen. 
 

12.05  Kristien Verbelen (VB): Votre engagement 

sera indispensable. J’espère que des renforcements 
sont prévus non seulement à long terme, mais 
également à court terme, afin de protéger au mieux 
nos infrastructures critiques. 
 

12.06  Kjell Vander Elst (Open Vld): De Noordzee 

bevat bijzonder veel kritische infrastructuur. We 

12.06  Kjell Vander Elst (Open Vld): La mer du Nord 

abrite une quantité particulièrement importante 
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mogen niet licht gaan over dit capaciteitsprobleem. 
We steunen dan ook de aankoop van een derde 
fregat. Het is ook goed dat u denkt aan alternatieve 
inzet voor wanneer we tijdelijk zonder fregat vallen. 
 

d’infrastructures critiques. Nous ne pouvons pas 
prendre à la légère ce problème de capacité. C’est 
pourquoi nous soutenons l’acquisition d’une 
troisième frégate. Il est également positif que vous 
envisagiez un déploiement alternatif pour le cas où 
une frégate serait temporairement indisponible. 
 

Het incident is gesloten. 
 

L'incident est clos. 
 

13 Samengevoegde vragen van 

- Charlotte Deborsu aan Theo Francken (Defensie, 
belast met Buitenlandse Handel) over "De 
buitendienststelling van een aantal NH90-
helikopters" (56005542C) 
- Anthony Dufrane aan Theo Francken (Defensie, 
belast met Buitenlandse Handel) over "Het beheer 
van de NH90-helikoptervloot" (56006162C) 
- Peter Buysrogge aan Theo Francken (Defensie, 
belast met Buitenlandse Handel) over "De 
uitfasering van NH90's" (56006793C) 
 

13 Questions jointes de 

- Charlotte Deborsu à Theo Francken (Défense, 
chargé du Commerce extérieur) sur "Le retrait 
d'hélicoptères NH90" (56005542C) 
- Anthony Dufrane à Theo Francken (Défense, 
chargé du Commerce extérieur) sur "La gestion 
de la flotte d'hélicoptères NH90" (56006162C) 
- Peter Buysrogge à Theo Francken (Défense, 
chargé du Commerce extérieur) sur "La mise hors 
service des NH90" (56006793C) 
 

13.01  Anthony Dufrane (MR): Naar verluidt 

zouden er in september vier van de acht NH90-
helikopters buiten gebruik gesteld worden. De 
ondertekening op de International Paris Air Show 
van een logistiek en onderhoudscontract voor deze 
helikopters in samenwerking met Frankrijk en 
Duitsland doet echter vragen rijzen over de huidige 
strategie inzake het beheer van deze vloot.  
 
Deze nieuwe gezamenlijke, vijfjarige en verlengbare 
overeenkomst is erop gericht de toeleveringsketen 
en de technische ondersteuning te optimaliseren, 
maar komt er op een moment dat deze toestellen al 
na 10 jaar dienst als verouderd beschouwd worden. 
 
 
De aankoop van 15 nieuwe Airbus H145M-
helikopters in 2027 doet de vraag rijzen over het 
dubbele gebruik en een te grote vloot, ook al 
verhoogt dit onze investeringen in Defensie, zoals 
door de NAVO gevraagd wordt. 
 
Betekent dit contract dat de uitfaseringsstrategie 
voor de NH90 TTH-helikopters gewijzigd wordt? 
Worden deze helikopters opnieuw in dienst 
genomen, gemoderniseerd of onderhouden met het 
oog gericht op een doorverkoop? Wat zijn de 
operationele doelstellingen van België in het kader 
van dit Europese contract? Zal Defensie deze 
toestellen opnieuw opnemen in haar operationele 
plannen? Wat is de kostenraming voor dit contract 
en welke besparingen worden er verwacht door de 
samenwerking met Frankrijk en Duitsland? Wat zijn 
de vooruitzichten voor de ontwikkeling van deze 
vloot in het kader van de Belgische 
luchtmachtstrategie voor 2030-2040? Zullen deze 
helikopters voor andere opdrachten bestemd 

13.01  Anthony Dufrane (MR): Il était annoncé que 

4 des 8 NH90 allaient être mis à l'arrêt en septembre. 
Or, la signature, au Salon du Bourget, d'un contrat 
logistique et de maintenance de ces derniers en 
partenariat avec la France et l'Allemagne soulève 
des questions sur la stratégie actuelle de gestion de 
cette flotte. 
 
 
Ce nouvel accord mutualisé sur cinq ans 
renouvelable optimise la chaîne 
d'approvisionnement et de soutien technique, mais 
intervient alors que ces appareils étaient considérés 
comme obsolètes après seulement 10 ans de 
service. 
 
L'acquisition de 15 nouveaux H145M d'Airbus en 
2027 pose la question d'un double usage ou d'une 
flotte surdimensionnée. Même si cela permet de 
gonfler nos investissements en Défense comme 
demandé par l'OTAN. 
 
Ce contrat signifie-t-il un changement dans la 
stratégie de retrait des NH90 TTH? Ces hélicoptères 
seront-ils remis en activité, modernisés, ou 
entretenus en vue d'une revente? Quels sont les 
objectifs opérationnels belges dans ce contrat 
européen? La Défense réintégrera-t-elle ces 
appareils dans les plans de déploiement? Quel est 
le coût estimé de ce contrat, et quelles économies 
sont-elles attendues via cette mutualisation avec la 
France et l'Allemagne? Quelle est la perspective 
d'évolution de cette flotte dans le cadre de la 
stratégie aérienne belge à l'horizon 2030–2040? Ces 
hélicoptères seront-ils dédiés à des missions 
différentes que les H145M ou seront-ils utilisés 
conjointement? Quid des coûts liés à l'entretien et à 
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worden dan de H145M-toestellen of zullen ze 
gezamenlijk worden ingezet? Hoe zit het met de 
kosten voor het onderhoud en de opleiding van de 
technici en piloten voor de twee verschillende 
helikoptertypes? 
 

la formation des techniciens et des pilotes sur deux 
types d'hélicoptères différents? 
 

13.02  Peter Buysrogge (N-VA): De NH90-

helikopters worden al een tijd in vraag gesteld, ook 
internationaal. Wat is de huidige status van onze 
vloot? Hoe evalueert u de inzet en de 
onderhoudskosten? Klopt het dat de Airbus H145M 
de vervanger wordt? 
 

13.02  Peter Buysrogge (N-VA): Les hélicoptères 

NH90 sont remis en question depuis un certain 
temps, y compris à l'échelon international. Quel est 
l'état actuel de notre flotte? Comment évaluez-vous 
le déploiement et les coûts de maintenance de ces 
appareils? Est-il exact que l'Airbus H145M les 
remplacera? 
 

13.03 Minister Theo Francken (Frans): Het STAR-

plan voorzag in de vervanging van de A109- en de 
NH90 TTH-helikopters door Light Utility Helicopters 
(LUH's). Aangezien die in de loop van 2026 zullen 
worden geleverd en de omscholing van de piloten en 
technici in september 2025 zal starten, zullen de 
operaties met de NH90 TTH-toestellen op dat 
ogenblik worden stopgezet. 
 
De voornaamste beperking van de NH90 TTH-
helikopters is dat er slechts weinig van zijn en dat 
hun operationele capaciteit gelimiteerd is; bovendien 
zijn ze duur. Daar hebben we uit geleerd en dat 
hebben we meegenomen bij de aankoop van de 
LUH's, waarvan er een voldoende aantal besteld 
werd. 
 
De gesprekken bevinden zich nog in een 
voorbereidende fase. Het is dan ook te vroeg om het 
totale kostenplaatje van een vervroegde 
uitdienstneming van de NH90 TTH-helikopters te 
becijferen, temeer omdat er een mogelijkheid 
bestaat dat ze door een NAVO-partner worden 
overgenomen, wat het uitdienstnemingsscenario 
zou wijzigen. De kosten in verband met de 
toekomstige H145M LUH's zijn nog niet vastgelegd. 
Over verschillende sleutelcontracten, waaronder dat 
voor het onderhoud ervan, lopen de 
onderhandelingen nog. 
 
Het logistieke contract, dat in Le Bourget 
ondertekend werd, is dan ook geen strategische 
heroriëntering van de uitfasering van de NH90 TTH-
helikopters, maar wel de vervanging van een 
bestaand onderhoudscontract. Het is een 
multinationaal akkoord met een looptijd van vijf jaar, 
waartoe België als late joiner in het vierde jaar is 
toegetreden. 
 

13.03  Theo Francken, ministre (en français): Le 

plan STAR prévoyait le remplacement des 
hélicoptères A109 et des NH90 TTH par les Light 
Utility Helicopter (LUH). Étant donné que ceux-ci 
seront livrés en 2026 et que la conversion des pilotes 
et des techniciens débutera en septembre 2025, les 
opérations des NH90 TTH prendront fin à ce 
moment. 
 
La principale limite rencontrée avec les NH90 TTH 
est qu'ils sont peu nombreux et restreints dans leur 
capacité opérationnelle, pour un coût élevé. Ces 
leçons ont été retenues pour l'achat des LUH, dont il 
a été commandé un nombre suffisant. 
 
 
 
Les discussions étant encore au stade préliminaire, 
il est prématuré de chiffrer le coût global d'une mise 
hors service anticipée des NH90 TTH, d'autant que 
l'option d'intégration au sein d'un partenaire OTAN 
modifierait le scénario de retrait. Le coût lié aux 
futurs H145M LUH n'est pas encore arrêté. Plusieurs 
contrats clés, dont celui de maintenance, sont en 
cours de négociation. 
 
 
 
 
 
Le contrat logistique, signé au Bourget, ne constitue 
dès lors pas une réorientation stratégique du retrait 
des NH90 TTH mais le remplacement d'un contrat 
de maintenance existant. Il s'agit d'un accord 
multinational d'une durée de cinq ans auquel la 
Belgique a adhéré en tant que late joiner à partir de 
la quatrième année. 
 

(Nederlands) Het contract geldt met terugwerkende 
kracht vanaf 1 april 2025 tot april 2027. Het zorgt 
voor minimale logistieke en technische 
ondersteuning van de Belgische NH90-helikopters, 
waaronder de TTH-versie, tot die wordt 

(En néerlandais) Le contrat est applicable avec effet 
rétroactif à partir du 1er avril 2025 jusqu’en avril 
2027. Il prévoit un soutien logistique et technique 
minimal pour les hélicoptères NH90 belges, dont la 
version TTH, jusqu’à ce que celle-ci soit reprise par 
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overgenomen door een andere gebruiker. 
 

un autre utilisateur. 
 

(Frans) Voorts zullen de vier NH90-NFH's (NATO 
Frigate Helicopters) volledig operationeel blijven. De 
inzet van die toestellen blijft essentieel voor de 
missies op zee en voor de zoek- en reddingsacties.  
 

(En français) Par ailleurs, les quatre hélicoptères 
NH90 NFH resteront pleinement opérationnels. Leur 
emploi reste essentiel pour les missions maritimes et 
les opérations de recherche et sauvetage. 
 

(Nederlands) Door toe te treden tot dit contract 
besparen we in 2025 naar schatting 2 miljoen euro. 
In september 2025 gaat een van de vier NH90 TTH-
helikopters uit dienst. Alleen de NFH blijft vliegen, 
onder andere vanaf fregatten en voor search and 
rescue. De nieuwe H145M-helikopters worden 
normaal volgend jaar geleverd en de piloten worden 
daarvoor omgeschoold. De NH90 TTH was geen 
succes, met hoge kosten, veel herstellingen en 
lange wachttijden. Het was geen goede aankoop, 
dat is algemeen geweten. 
 

(En néerlandais) Grâce à ce contrat, nous 
économiserons deux millions d'euros en 2025, selon 
les estimations. L'un des quatre hélicoptères NH90 
TTH sera retiré du service en septembre 2025. Seul 
le NFH continuera de voler, entre autres depuis des 
frégates ainsi que pour les missions de recherche et 
de sauvetage. Les nouveaux hélicoptères H145M 
seront en principe livrés l'année prochaine et les 
pilotes seront formés. Le NH90 TTH n'a pas été un 
succès: il a engendré des coûts élevés et subi de 
nombreuses réparations, qui ont nécessité de longs 
délais d'attente. Il est de notoriété publique que ce 
n'était pas un maître achat. 
 

13.04  Anthony Dufrane (MR): Ik ben er zeker van 

dat we aan de kwestie van die helikopters zullen 
blijven werken en dat er na afloop van het 
samenwerkingsakkoord een overnemer zal worden 
gevonden.  
 

13.04  Anthony Dufrane (MR): Je suis certain que 

nous continuerons à travailler à la question de ces 
hélicoptères et qu’un repreneur sera trouvé au terme 
du contrat de coopération. 
 

13.05  Peter Buysrogge (N-VA): Het hele NH90-

dossier sleept al lang aan. De helikopters zijn duur 
in onderhoud en verbruik en vertonen technische 
problemen. De beslissing om het TTH-model vanaf 
september 2025 uit dienst te nemen, is dan ook 
logisch. Ik hoop dat Defensie hieruit lessen trekt en 
bij volgende aankopen beter en efficiënter te werk 
gaat. 
 

13.05  Peter Buysrogge (N-VA): Le dossier des 

NH90 s’éternise. L’entretien de ces hélicoptères est 
coûteux. De plus, ils consomment beaucoup et 
présentent des problèmes techniques. La décision 
de retirer du service le modèle TTH à partir de 
septembre 2025 est donc logique. J’espère que la 
Défense en tirera les leçons et agira de manière plus 
réfléchie et efficace lors de futurs achats. 
 

Het incident is gesloten. 
 

L'incident est clos. 
 

14 Samengevoegde vragen van 

- Stéphane Lasseaux aan Theo Francken 
(Defensie, belast met Buitenlandse Handel) over 
"Het nieuwe kwartier van Defensie in Charleroi en 
de vermeende vervuiling van het terrein" 
(56005544C) 
- Anthony Dufrane aan Theo Francken (Defensie, 
belast met Buitenlandse Handel) over "De 
plannen voor het militaire Kwartier van de 
Toekomst in Charleroi" (56006050C) 
- Hugues Bayet aan Theo Francken (Defensie, 
belast met Buitenlandse Handel) over "Het 
kwartier van de toekomst in Charleroi" 
(56006644C) 
 

14 Questions jointes de 

- Stéphane Lasseaux à Theo Francken (Défense, 
chargé du Commerce extérieur) sur "Le nouveau 
quartier de la Défense à Charleroi et la pollution 
présumée du terrain" (56005544C) 
- Anthony Dufrane à Theo Francken (Défense, 
chargé du Commerce extérieur) sur "Le projet de 
Quartier militaire du Futur à Charleroi" 
(56006050C) 
- Hugues Bayet à Theo Francken (Défense, chargé 
du Commerce extérieur) sur "Le quartier du futur 
à Charleroi" (56006644C) 
 

14.01  Stéphane Lasseaux (Les Engagés): 

Volgens de bouwplannen voor de nieuwe kazerne in 
Charleroi zou die op een verlaten oud 
industrieterrein gevestigd worden. De keuze zou op 
die site gevallen zijn omdat die beter bereikbaar en 

14.01  Stéphane Lasseaux (Les Engagés): Le 

projet de construction d'une nouvelle caserne à 
Charleroi prévoit d'implanter celle-ci sur un ancien 
site industriel désaffecté. Ce choix serait motivé par 
une meilleure mobilité et par un niveau de pollution 
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minder vervuild zou zijn, waardoor de kazerne er 
snelle opgetrokken kan worden. 
 
Met die nieuwe geplande kazerne zou Defensie een 
groter strategisch bereik hebben en als werkgever 
aantrekkelijker worden, ook al omdat de 1.000 
militairen die er naar verwachting gestationeerd 
zullen worden dichter bij huis kunnen werken. De 
prijs die er daarvoor betaald wordt is dat ze een 
gezondheidsrisico kunnen lopen, gelet op de 
mogelijke vervuiling van de site.  
 
Over welke site gaat het? Zijn er sporen van 
vervuiling? Als de site vervuild zou zijn, zult u dan 
tests laten uitvoeren? Op hoeveel worden de 
potentiële bijkomende kosten geraamd? Wat is het 
tijdpad voor de werken?  
 

présumé plus faible, permettant une implantation 
plus rapide. 
 
Le projet doit permettre à la Défense d’assurer une 
meilleure couverture stratégique, d’accroitre son 
attractivité, et de permettre aux 1 000 militaires 
attendus de travailler plus près de leur domicile. Mais 
le prix à payer serait-il un risque pour leur santé, 
compte tenu d’une éventuelle pollution? 
 
 
 
De quel site s'agit-il? Présente-t-il des signes de 
pollution? S'il est pollué, procéderez-vous à des 
tests? Avez-vous une estimation des coûts 
supplémentaires potentiels? Quel est le calendrier 
prévu? 
 

14.02  Anthony Dufrane (MR): De lancering van het 

project voor een militair kwartier in Charleroi, dat 
gepaard gaat met een investering van meer dan 
550 miljoen euro en gericht is op de reconversie van 
industriële brownfields, past in de wens van 
Defensie om haar vastgoedpatrimonium te 
moderniseren. 
 
Dat project is goed voor 1.500 jobs en in het kwartier 
zullen er trainings-, zorg- en onderhoudsfaciliteiten 
en zelfs een kinderopvang ondergebracht worden. 
Het project is een mogelijke hefboom voor de 
ontwikkeling van de regio rond Charleroi. 
 
Om aan de verwachtingen van de NATO te 
beantwoorden zullen die investeringen er mee voor 
zorgen dat een groter deel van het bbp aan defensie 
wordt besteed. Deze investeringen zijn ook in lijn met 
de doelstellingen om meer militair personeel aan te 
werven en een inhaalbeweging te maken op het vlak 
van infrastructuur. 
 
Wat zijn de verschillende fases van het DBM-project 
in Charleroi, volgens welk tijdpad wordt het 
uitgevoerd en welke garanties zijn er op het vlak van 
de termijnen en transparantie bij 
overheidsopdrachten? Met welke maatregelen 
zullen er meer Waalse bedrijven en bedrijven uit 
Charleroi bij de verschillende fases van het project 
betrokken worden? Bevat het bestek 
duurzaamheids- en energie-efficiëntiecriteria? Zal er 
in het kwartier een voorziening komen voor 
medische eerstelijnszorg? Hoe zal dit project als 
voorbeeld dienen voor andere kazernes in transitie, 
met name wat de reconversie van brownfields 
betreft? Hoeveel van de investeringen die bedoeld 
zijn om de 5 %-doelstelling te halen zullen voor het 
vastgoedpatrimonium van Defensie gebruikt 
worden?  
 

14.02  Anthony Dufrane (MR): Le lancement du 

projet de quartier militaire à Charleroi, avec un 
investissement de plus de 550 millions d'euros, 
visant la reconversion de friches industrielles, 
répond au besoin de modernisation du patrimoine 
immobilier de la Défense. 
 
 
Ce projet accueillera 1 500 emplois et doit intégrer 
des infrastructures d'entraînement, de soins, de 
maintenance, et même une crèche. Ce chantier 
représente un levier potentiel de développement 
pour la région carolo. 
 
Pour répondre aux attentes de l'OTAN, ces 
investissements augmenteront la part liée à la 
Défense dans le PIB. Ils répondent aussi aux 
objectifs d'augmentation des effectifs militaires et de 
rattrapage en matière d'infrastructure. 
 
 
 
Quelles sont les étapes et le calendrier du projet 
DBM à Charleroi et les garanties en matière de 
délais et de transparence des marchés publics? 
Quelles dispositions favoriseront-elles l'implication 
des entreprises wallonnes et carolos dans les 
diverses phases du chantier? Le cahier des charges 
intègre-t-il des critères de durabilité et d'efficacité 
énergétique? Ce projet intègre-t-il une infrastructure 
médicale de première ligne? Comment servira-t-il de 
modèle pour les autres casernes en mutation, 
notamment en matière de reconversion de friches 
industrielles? Quelles parties des investissements 
visant l'objectif des 5 % du PIB seront-ils alloués au 
patrimoine immobilier de la Défense? 
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14.03  Hugues Bayet (PS): Zoals gezegd, is dit een 

project dat tijdens de vorige legislatuur tot stand 
kwam, met als doel ervoor te zorgen dat Defensie 
opnieuw in heel het land aanwezig is via 'kwartieren 
van de toekomst': een in Vlaanderen en een in 
Wallonië. 
 
Het project in Charleroi vordert met rasse schreden 
en de samenwerking met de lokale autoriteiten 
verloopt vlot. Het kwartier zal zich over 27 hectare 
uitstrekken, op een oud industrieterrein dat vanaf 
2027 toegankelijk wordt. 
 
Het is de bedoeling van Defensie om een stap verder 
te gaan en een site met faciliteiten voor sport en 
gezondheid te creëren die openstaat voor de stad. 
Er zullen ook partnerschappen worden aangegaan 
met gespecialiseerde bedrijven, onder meer in 
cybersecurity. Sommige delen zullen voor civiele 
activiteiten worden opengesteld, andere – gesloten 
– delen zijn voorbehouden voor Defensie. 
 
Hoe staat het met dat project van het 'kwartier van 
de toekomst' in Charleroi, zowel wat het tijdpad als 
het budget betreft? Wanneer zal het geopend 
worden? Wat zijn uw doelstellingen, met name om 
tegemoet te komen aan de grote ambities van 
Defensie op het vlak van aanwervingen? Hoeveel 
militairen en burgers zullen er in het kwartier kunnen 
worden gehuisvest? Defensie wil partnerschappen 
aangaan met verschillende externe voorzieningen 
en lokale actoren. Hoe staat het daarmee? Werden 
er al concrete samenwerkingen opgezet? 
 

14.03  Hugues Bayet (PS): On l'a dit, il s'agit d'un 

projet développé sous la précédente législature, 
dont l'objectif est de redéployer la Défense à travers 
le pays, au moyen des "Quartiers du Futur": un en 
Flandre et un en Wallonie.  
 
 
Le projet de Charleroi avance à grand pas, en bonne 
collaboration avec les autorités communales. Il 
s'étalera sur 27 hectares, qui s'ouvriront dès 2027 
dans une zone désaffectée.  
 
 
L'objectif de la Défense est d'aller aller plus loin et de 
créer un lieu ouvert sur la ville en y intégrant des 
espaces dédiés au sport et à la santé, tout en 
concluant des partenariats avec des entreprises 
spécialisées notamment en cybersécurité. Des 
zones seront ouvertes aux activités civiles, d'autres, 
fermées, réservées à la Défense. 
 
 
Où en est ce projet de Quartier du Futur à Charleroi, 
tant en termes d'agenda que de budget? Quand 
l'ouverture est-elle prévue? Quels sont vos objectifs, 
notamment afin de répondre aux objectifs ambitieux 
de la Défense en matière de recrutements? 
Combien de militaires et de civils pourront-ils y 
loger? La Défense cherche à nouer des partenariats 
avec plusieurs infrastructures externes et des 
acteurs locaux. Où en est-on? Des collaborations 
sont-elles nouées? 
 

14.04 Minister Theo Francken (Frans): Het kwartier 

van de toekomst Zuid zal worden gebouwd op een 
vervuild oud industrieterrein aan de westelijke rand 
van Charleroi, dat vroeger door Duferco Wallonie 
geëxploiteerd werd. De sanering wordt uitgevoerd 
overeenkomstig het Waals decreet inzake 
bodemsanering en komt ten laste van de verkoper. 
Defensie is niet financieel betrokken bij dit proces, 
maar volgt de voortgang ervan.  
 
Defensie bereidt momenteel de overheidsopdracht 
voor de studie en de uitvoering van het project voor. 
Volgens de planning zal de opdracht in 2027 gegund 
worden, zullen de werken in 2028 van start gaan en 
in 2032 voltooid worden, met een geleidelijke 
ingebruikneming vanaf 2030. In functie van de 
voortgang kunnen er bijsturingen komen.  
 
Dit project voldoet aan de geldende energie- en 
milieunormen. Defensie heeft voorlopig geen 
plannen voor andere kwartieren op terreinen die 
voor industriële reconversie in aanmerking komen. 
Op budgettair vlak blijft het departement de situatie 
opvolgen wat betreft onvoorziene kosten en kosten 

14.04  Theo Francken, minister (en français): Le 

Quartier du Futur-Sud sera construit sur un ancien 
site industriel pollué à la porte ouest de Charleroi, 
anciennement exploité par Duferco Wallonie. La 
dépollution est gérée selon le décret wallon sur 
l’assainissement des sols et reste à la charge du 
vendeur. La Défense n’intervient pas financièrement 
dans ce processus, mais suit son déroulement. 
 
 
La Défense prépare actuellement le marché public 
pour l’étude et la réalisation du projet. Selon le 
planning, le marché sera attribué en 2027, les 
travaux commenceront en 2028 pour s’achever en 
2032, avec une ouverture progressive dès 2030. 
Des ajustements pourront être faits en fonction de 
l’avancement. 
 
Ce projet respecte les normes énergétiques et 
environnementales en vigueur. La Défense ne 
prévoit pas d’autres quartiers issus de reconversions 
industrielles pour l’instant. Sur le plan budgétaire, 
elle reste vigilante face aux coûts imprévus et et 
ceux liés à l’achat des terrains d’entraînement, qui 
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in verband met de aankoop van oefenterreinen, die 
afzonderlijk gefinancierd zullen worden. 
 

seront financés séparément. 
 

Het kwartier van de toekomst blijft niet beperkt tot 
een eenvoudige modernisering van de infrastructuur 
of de toevoeging van niet-militaire voorzieningen. 
Het is een totaalproject dat inspeelt op de huidige 
uitdagingen van Defensie op het vlak van 
rekrutering, mobiliteit, infrastructuur, technologie en 
maatschappelijke verankering. Het doel is een 
moderne site te creëren die plaats biedt aan 
maximaal 1.500 personen, zowel burgers als 
militairen, in een toekomstgerichte leefomgeving.  
 
Er lopen gesprekken om publiek-private 
partnerschappen op te zetten, met name rond 
gedeelde voorzieningen zoals medische diensten. 
De partners tonen een reële belangstelling om met 
Defensie samen te werken.  
 
Ik zou onlangs een bezoek brengen aan de site in 
Charleroi, maar dat bezoek werd uitgesteld. Ik hoop 
die begin september te kunnen bezoeken, samen 
met de lokale overheden en vertegenwoordigers van 
bedrijven uit de defensiesector. 
 

Le Quartier du Futur ne se limite pas à une simple 
modernisation d’infrastructures ou à l’ajout 
d’équipements non militaires. Il s’agit d’un projet 
global répondant aux défis actuels de la Défense en 
matière de recrutement, de mobilité, 
d'infrastructures, de technologies et d'ancrage 
sociétal. L’objectif est de créer un site moderne, 
capable d’accueillir jusqu’à 1 500 personnes, civils 
et militaires, dans un cadre de vie tourné vers 
l’avenir. 
 
Des discussions sont en cours pour mettre en place 
des partenariats publics-privés, notamment autour 
d’infrastructures mutualisées comme des services 
médicaux. L’intérêt des partenaires pour collaborer 
avec la Défense est réel. 
 
Je devais visiter le site de Charleroi récemment mais 
ce déplacement a été reporté. J’espère m’y rendre 
début septembre, accompagné des autorités locales 
et de représentants d’entreprises du secteur de la 
défense. 
 

14.05  Stéphane Lasseaux (Les Engagés): Ik ben 

gerustgesteld dat er geen bijkomende 
saneringskosten voor Defensie zullen zijn en dat er 
een niet vervuilde site zal worden gevonden. Ik 
begrijp ook dat men zich aan de vooropgestelde 
termijnen zal houden. 
 

14.05  Stéphane Lasseaux (Les Engagés): Je suis 

rassuré qu'il n'y ait pas de coûts supplémentaires de 
dépollution pour la Défense et qu’un terrain sain soit 
retrouvé. J'entends aussi que les échéances seront 
respectées.  
 

14.06  Anthony Dufrane (MR): Dat is goed nieuws 

voor het Waals Gewest en inzonderheid voor 
Charleroi. Ik hoop dat we die inhuldiging in 2028 
zullen kunnen bijwonen.  
 

14.06  Anthony Dufrane (MR): Ce sont de bonnes 

nouvelles pour la Région wallonne et 
particulièrement pour Charleroi. J'espère que nous 
pourrons assister à cette inauguration en 2028. 
 

14.07  Hugues Bayet (PS): Ik wil wijzen op de 

globale benadering van dit project en op de kwaliteit 
van het werk van de teams van Defensie die eraan 
hebben meegewerkt, samen met alle partners. Die 
benadering moet worden aangemoedigd: Defensie 
in de stad, voor de stad en haar burgers. Ik hoop dat 
u hetzelfde zult doen in Vlaanderen. Ik ben blij met 
de totstandkoming van partnerschappen. Rond de 
luchthaven van Charleroi zijn er nog tal van gronden 
die kunnen worden gebruikt. Het is essentieel dat er 
een project wordt ontwikkeld dat ingebed is in het 
sociaal-economische weefsel.  
 

14.07  Hugues Bayet (PS): Je tiens à souligner 

l'approche globale qui a guidé ce projet et la qualité 
des équipes de la Défense qui y ont participé, avec 
tous les partenaires. Il faut encourager cette 
approche: la Défense dans la ville, pour la ville et ses 
citoyens. J'espère que vous ferez la même chose en 
Flandre. Je me réjouis de ces créations de 
partenariats. De nombreux terrains peuvent être 
exploités autour de l'aéroport de Charleroi. Il est 
essentiel de développer un projet qui s'intègre dans 
son tissu socioéconomique. 
 

Het incident is gesloten. 
 

L'incident est clos. 
 

15 Vraag van Axel Weydts aan Theo Francken 

(Defensie, belast met Buitenlandse Handel) over 
"De verhuis van het bataljon 1C/1Gr naar 
Lombardsijde, de infrastructuur en het 
oefenterrein" (56005595C) 

15 Question de Axel Weydts à Theo Francken 

(Défense, chargé du Commerce extérieur) sur "Le 
déménagement du bataillon 1C/1Gr à 
Lombardsijde, les infrastructures et le terrain 
d'entraînement" (56005595C) 
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15.01  Axel Weydts (Vooruit): De Karpatten, of het 

infanteriebataljon '1C/1Gr', verhuist naar West-
Vlaanderen. De geografische spreiding van militaire 
capaciteiten is strategisch en positief voor het 
personeelswelzijn en de rekrutering. 
 
 
De kazerne van Lombardsijde is afgeleefd. Er moet 
in worden geïnvesteerd voor het personeel en voor 
het nieuwe materiaal van het CaMo-project. Zijn er 
al becijferde investeringsplannen?  
 
 
In Lombardsijde is er geen oefenterrein. Waar zullen 
de Karpatten kunnen oefenen? 
 

15.01  Axel Weydts (Vooruit): Les "Karpatten", ou 

le bataillon d’infanterie 1C/1Gr, vont déménager en 
Flandre occidentale. La répartition géographique 
des capacités militaires est stratégique et bénéfique 
pour le bien-être du personnel et pour le 
recrutement. 
 
La caserne de Lombardsijde est vétuste. Des 
investissements sont nécessaires, tant pour le 
personnel que pour le nouveau matériel du projet 
CaMo. Existe-t-il déjà des plans d’investissement 
chiffrés? 
 
Il n’y a pas de terrain d’entraînement à 
Lombardsijde. Où le bataillon pourra-t-il s’entraîner? 
 

15.02 Minister Theo Francken (Nederlands): Er zijn 

gevechtseenheden in Limburg, maar ook in Tielen 
en in Heverlee. 
 
Defensie investeert in haar infrastructuur om de 
groei van het personeel en van de capaciteiten op te 
vangen. Het kamp van Lombardsijde wordt de 
komende vijf jaar gerenoveerd en uitgebreid. In 2024 
werden drie gebouwen met bureauruimte en 
kleedkamers gerenoveerd. Een vierde administratief 
gebouw wordt gerenoveerd in 2026. Op dit moment 
wordt een logementsgebouw gerenoveerd. De 
aanbesteding voor de bouw van een bijkomend 
logementsgebouw is gepland voor 2030.  
 
 
De overheidsopdracht voor nieuwe infrastructuur 
voor de gevechtsvoertuigen van de CaMo fase 2 is 
opgestart, met oplevering in 2029-2030. De 
aanbesteding van nieuwe opslagfaciliteiten is 
gepland tussen 2027 en 2031. 
 

15.02  Theo Francken, ministre (en néerlandais): Il 

y a des unités de combat dans le Limbourg, mais 
également à Tielen et à Heverlee. 
 

La Défense investit dans ses infrastructures afin de 
pouvoir faire face à la croissance de son personnel 
et de ses capacités. Le camp militaire de 
Lombardsijde sera rénové et étendu au cours des 
cinq prochaines années. En 2024, trois bâtiments 
abritant des bureaux et des vestiaires ont été 
rénovés. Un quatrième bâtiment administratif sera 
rénové en 2026. Un bâtiment destiné au logement 
est en cours de rénovation. Le marché public pour la 
construction d’un tel bâtiment supplémentaire est 
prévu pour 2030. 
 
Le marché public pour les nouvelles infrastructures 
destinées aux véhicules de combat de la phase 2 du 
programme CaMo a été lancé, avec une livraison 
prévue en 2029-2030. L’adjudication de nouvelles 
infrastructures de stockage est prévue entre 2027 et 
2031. 
 

Er komt een nieuw wachtlokaal in september, een 
nieuwe hindernispiste in 2028 en een nieuw 
sportcomplex in 2031. 
 
 
De gemeenschappelijke faciliteiten zoals garages, 
horeca en het wapenmagazijn die momenteel 
volstaan, kunnen in het nieuwe kwartierplan worden 
uitgebreid. Dit kwartierplan omvat ook de uitbreiding 
van andere militaire kwartieren en beantwoordt de 
vraag naar oefenterreinen, zoals in Koksijde. 
 
 
De geschatte investering voor CaMo Lombardsijde 
tussen 2026 en 2030 bedraagt 71 miljoen euro. Er 
zal dus veel geld naar het kwartier van Lombardsijde 
vloeien. 
 

Un nouveau local de garde sera aménagé en 
septembre, une nouvelle piste d’obstacles est 
prévue pour 2028, ainsi qu’un nouveau complexe 
sportif en 2031. 
 

Les installations communes telles que les garages, 
les établissements horeca et le magasin d’armes, 
qui sont actuellement suffisants, pourront être 
étendues dans le nouveau plan de quartier. Ce plan 
comprend également l’extension d’autres quartiers 
militaires et répond à la demande de terrains 
d’exercice, comme à Koksijde. 
 
L’investissement estimé dans le cadre du 
programme CaMo à Lombardsijde pour la période 
2026-2030 s’élève à 71 millions d’euros. Une part 
importante des moyens sera donc consacrée au 
quartier de Lombardsijde. 
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Het incident is gesloten. 
 

L'incident est clos. 
 

16 Vraag van Axel Weydts aan Theo Francken 

(Defensie, belast met Buitenlandse Handel) over 
"De nieuwe uniformen voor het marinepersoneel" 
(56005599C) 
 

16 Question de Axel Weydts à Theo Francken 

(Défense, chargé du Commerce extérieur) sur 
"Les nouveaux uniformes du personnel de la 
marine" (56005599C) 
 

16.01  Axel Weydts (Vooruit): Het personeel van de 

Belgische Marinecomponent draagt momenteel een 
tijdelijk uniform in afwachting van de volledige 
invoering van het nieuwe Defensie Operationeel 
Kledij Systeem (DOKS).  
 
Wanneer schakelt de Marinecomponent over naar 
het nieuwe uniform en in hoeverre zal dat een 
verbetering zijn?  
 

16.01  Axel Weydts (Vooruit): Le personnel de la 

Composante Marine belge porte actuellement un 
uniforme provisoire, en attendant le déploiement 
intégral du nouveau programme "Defense 
Operational Clothing System" (DOCS).  
 
Quand la Composante Marine passera-t-elle aux 
nouvelles tenues et dans quelle mesure cela 
représentera-t-il une amélioration? 
 

16.02 Minister Theo Francken (Nederlands): Het 

operationeel testen van het nieuwe uniform is 
afgerond in het voorjaar van 2025. De resultaten van 
een Belgisch-Nederlands testpanel worden nu 
geanalyseerd en gebundeld door het Toegepast 
Natuurwetenschappelijk Onderzoek (TNO), een 
onafhankelijk Nederlands onderzoeksinstituut. Er 
zijn dus nog aanpassingen mogelijk tijdens de zomer 
van 2025. Volgens de planning zullen de eerste 
leveringen voor de Belgische Marinecomponent 
gebeuren in het najaar van 2026. De uitrol zou rond 
moeten zijn tegen eind 2026 of begin 2027. 
 
Het DOKS is gebaseerd op een systeembenadering 
van de operationele kledij, dus volgens het 
operationele scenario, de klimaatomstandigheden 
en de dreigingen. Op basis van vroegere 
testcampagnes is een modulair en kwalitatief geheel 
ontwikkeld dat voldoet aan strenge eisen op het vlak 
van comfort, mobiliteit, fysiologische belasting, 
uniformiteit, duurzaamheid, bescherming, 
camouflage en andere relevante factoren. Het 
nieuwe uniform is een grote stap vooruit, zowel 
inzake functionaliteit als inzake inzetbaarheid. De 
feedback van de deelnemers van de Belgische 
Marinecomponent aan het testpanel wees dat ook 
uit. 
 

16.02  Theo Francken, minister (en néerlandais): 

Les tests opérationnels concernant le nouvel 
uniforme se sont achevés au printemps 2025. Le 
Toegepast Natuurwetenschappelijk Onderzoek 
(TNO), un institut de recherche indépendant 
néerlandais, analyse et compile actuellement les 
résultats d'un panel testeur belgo-néerlandais. Des 
modifications sont dès lors encore possible durant 
l'été 2025. Selon le planning établi, les premières 
livraisons destinées à la Composante Marine belge 
sont prévues durant l'automne 2026. Le déploiement 
devrait être finalisé fin 2026 ou début 2027. 
 
Le programme DOCS est fondé sur une approche 
systémique de l'habillement opérationnel. Celui-ci 
sera donc adapté au scénario opérationnel, aux 
conditions climatiques et aux menaces potentielles. 
Un ensemble modulaire et qualitatif a été développé 
sur la base des campagnes de tests précédentes. 
Ce module répond à des exigences strictes en 
matière de confort, de mobilité, de charge 
physiologique, d'uniformité, de durabilité, de 
protection, de camouflage ainsi qu'à d'autres 
facteurs pertinents. Le nouvel uniforme constitue un 
grand pas en avant, tant sur le plan de la 
fonctionnalité que sur le plan de la capacité de 
déploiement. Les retours d'information des 
participants de la Composante Marine belge au 
panel testeur l'ont également démontré. 
 

16.03  Axel Weydts (Vooruit): Als het DOKS-

uniform van dezelfde kwaliteit zal zijn als het BDCS-
uniform (Belgian Defence Clothing System), zal het 
zeker en vast goed zijn. Dat is in het belang van het 
welzijn van het personeel. Ik hoop dat de verdeling 
ervan even vlot verloopt als die van het BDCS.  
 

16.03  Axel Weydts (Vooruit): Si l'uniforme DOKS 

est de la même qualité que l'uniforme BDCS 
(Belgian Defence Clothing System), il sera 
certainement bon. C'est dans l'intérêt du bien-être du 
personnel. J'espère que sa distribution se déroule 
aussi facilement que celle des tenues BDCS. 
 

Het incident is gesloten. 
 

L'incident est clos. 
 

17 Samengevoegde vragen van 17 Questions jointes de 
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- Darya Safai aan Theo Francken (Defensie, belast 
met Buitenlandse Handel) over "Het Resistance 
Festival in Sint-Gillis" (56005699C) 
- Annick Ponthier aan Theo Francken (Defensie, 
belast met Buitenlandse Handel) over "Het 
gebruik van het militaire uniform tijdens de 
haatperformance van Samidoun in Sint-Gillis" 
(56005745C) 
 

- Darya Safai à Theo Francken (Défense, chargé 
du Commerce extérieur) sur "Le festival 
Résistance à Saint-Gilles" (56005699C) 
- Annick Ponthier à Theo Francken (Défense, 
chargé du Commerce extérieur) sur "Le port d'un 
uniforme militaire lors de la mise en scène 
haineuse de Samidoun à Saint-Gilles" 
(56005745C) 
 

17.01  Darya Safai (N-VA): Er is ophef over een pro-

Palestijnse performance op 8 juni 2025 tijdens het 
Resistance Festival in Sint-Gillis. Dat evenement 
stond dit jaar in het teken van het Palestijnse verzet. 
Op beelden op sociale media is de kreet "from the 
river to the sea" te horen, een oproep tot de 
vernietiging van de staat Israël, dus een 
verheerlijking van terreur en moord onder het mom 
van een strijd voor vrijheid. Een deelnemer droeg 
een Belgische gevechtsuitrusting in 
camouflageprint.  
 
 
Hoe is hij daaraan geraakt? Zijn er banden met 
Defensie?  
 

17.01  Darya Safai (N-VA): Une performance 

artistique propalestinienne le 8 juin dernier lors du 
Resistance Festival à Saint-Gilles fait couler 
beaucoup d’encre. L’édition 2025 était placée sous 
le signe de la résistance palestinienne. Sur une 
vidéo diffusée sur les réseaux sociaux, on entend le 
cri "de la mer au Jourdain" en anglais. Il s’agit d’un 
appel à la destruction de l’Etat d’Israël, autrement dit 
d’une apologie du terrorisme et du meurtre de juifs 
sous couvert de lutte pour la liberté. Un participant à 
cet événement portait un équipement de combat 
belge en treillis.  
 
Comment se l’est-il procuré ? Existe-t-il des liens 
avec la Défense ?  
 

17.02  Annick Ponthier (VB): De feiten rond het 

jihad- en terreurverheerlijkende Resistance Festival 
van de pro-Palestijnse organisatie Samidoun in Sint-
Gillis zijn bekend. Minstens één deelnemer droeg 
een militair uniform. U hebt dit destijds op X al een 
ernstige grensoverschrijding genoemd. Er zou een 
onderzoek lopen over eventuele banden van 
deelnemers met ons leger.  
 
 
 
Wat is de stand van zaken daarvan? Welke concrete 
gevolgen zult u geven aan eventuele inbreuken? 
Wat zou dit betekenen voor onze screening en ons 
deradicaliseringsbeleid bij Defensie? 
 

17.02  Annick Ponthier (VB): Les faits concernant 

le festival Résistance à Saint-Gilles, qui a été 
organisé par l’association pro-palestinienne 
Samidoun et faisait l’apologie du djihadisme et du 
terrorisme, sont connus. Au moins un participant 
portait un uniforme militaire. À l'époque, sur X, vous 
aviez déjà qualifié ce fait de dérive grave. Une 
enquête serait en cours concernant des liens 
éventuels entre des participants à cet événement et 
notre armée.  
 
Où en est cette enquête? Quelles suites concrètes 
donnerez-vous à d’éventuelles infractions? Quelles 
en seraient les conséquences en ce qui concerne le 
screening et notre politique de déradicalisation au 
sein de la Défense? 
 

17.03 Minister Theo Francken (Nederlands): Tot nu 

toe zijn er geen aanwijzingen dat militairen deel 
zouden uitmaken van de organisaties achter het 
Resistance Festival. Het is ook niet zeker dat het hier 
gaat om uniformen van Defensie, want vergelijkbare 
kledij is online te verkrijgen. De betrokkenheid van 
personeel van Defensie wordt onderzocht. 
 
 
Interne richtlijnen bepalen dat een militair uniform 
altijd waardig en correct moet worden gedragen en 
men mag het niet dragen bij openbare of 
privévergaderingen van politieke aard, op straffe van 
tucht- of strafrechtelijke sancties. 
 
De Algemene Dienst Inlichting en Veiligheid (ADIV) 

17.03  Theo Francken, ministre (en néerlandais): 

Rien n'indique jusqu'à présent que des militaires 
feraient partie des organisations qui sont à l'origine 
du festival Résistance. Il n'est pas non plus certain 
qu'il s'agisse d'uniformes de la Défense, car des 
vêtements similaires peuvent être achetés en ligne. 
L'implication éventuelle du personnel de la Défense 
fait l'objet d'une enquête. 
 
Des directives internes prévoient qu'il convient de 
toujours porter dignement et correctement un 
uniforme militaire et qu'il est interdit de le porter lors 
de réunions publiques ou privées de nature politique, 
sous peine de sanctions disciplinaires ou pénales. 
 
Le Service Général du Renseignement et de la 
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onderzoekt het gedrag van personeel van Defensie 
dat strijdig zou kunnen zijn met de normen en 
waarden of een gevaar kan vormen voor de 
uitvoering van haar opdrachten. Momenteel wordt 
dat verder bekeken, net zoals het hele gebeuren 
rond Samidoun. 
 

Sécurité (SGRS) enquête sur les comportements du 
personnel de la Défense qui pourraient être 
contraires aux normes et aux valeurs de la Défense 
ou qui sont susceptibles de constituer un danger 
pour l'exécution de ses missions. À l'heure actuelle, 
ce dossier est en cours d'examen, tout comme le 
dossier Samidoun. 
 

17.04  Darya Safai (N-VA): We moeten inderdaad 

zorgvuldig omgaan met de uniformen van onze 
militairen. 
 

17.04  Darya Safai (N-VA): Nous devons en effet 

faire preuve de méticulosité à l'égard des uniformes 
de nos militaires. 
 

17.05  Annick Ponthier (VB): Het spreekt voor zich 

dat onrechtmatig gebruik van militaire uniformen 
steeds moet worden vermeden. Wanneer verwacht 
u de resultaten van dat onderzoek? 
 

17.05  Annick Ponthier (VB): Il va sans dire que 

l'utilisation illégitime d'uniformes militaires doit 
toujours être évitée. D'ici à quand attendez-vous les 
résultats de cette enquête? 
 

17.06 Minister Theo Francken (Nederlands): In de 

komende weken. 
 

17.06  Theo Francken, ministre (en néerlandais): Je 

les attends dans le courant des prochaines 
semaines.  
 

Het incident is gesloten. 
 

L'incident est clos. 
 

18 Vraag van Kjell Vander Elst aan Theo Francken 

(Defensie, belast met Buitenlandse Handel) over 
"De inzet van vrachtschepen voor Russische 
spionage in de Noordzee" (56005750C) 
 

18 Question de Kjell Vander Elst à Theo Francken 

(Défense, chargé du Commerce extérieur) sur 
"L'utilisation de cargos en mer du Nord par les 
services d'espionnage russes" (56005750C) 
 

18.01  Kjell Vander Elst (Open Vld): Berichten 

wijzen op mogelijke Russische spionage via 
vrachtschepen en drones boven de Noordzee, 
gericht op kritieke infrastructuur. Dat vormt een 
ernstige bedreiging voor onze veiligheid. 
 
 
 
Wat weet Defensie hierover? Is er overleg met de 
NAVO en onze buurlanden? Over welke 
detectiecapaciteit beschikt België? Hoe worden 
windparken en datakabels beschermd? Komen er 
extra maatregelen of oefeningen met de civiele 
scheepvaart? 
 

18.01  Kjell Vander Elst (Open Vld): Des 

informations font état d'une possible activité 
d'espionnage russe, visant des infrastructures 
critiques, par l’intermédiaire de cargos à partir 
desquels des drones sont lancés au-dessus de la 
mer du Nord. Cela constitue une menace grave pour 
notre sécurité. 
 
Que sait la Défense a ce sujet? Une concertation 
est-elle menée avec l'OTAN et les pays limitrophes 
de la Belgique? De quelles capacités de détection la 
Belgique dispose-t-elle? Comment les parcs éoliens 
et les câbles data sont-ils protégés? Des mesures 
supplémentaires ou des exercices impliquant la 
navigation civile sont-ils prévus? 
 

18.02 Minister Theo Francken (Nederlands): Er zijn 

voorlopig geen concrete aanwijzingen van 
Russische spionage via civiele vrachtschepen in 
onze territoriale wateren, maar de dreiging wordt 
nauw opgevolgd, samen met NAVO-partners en 
buurlanden. België levert een actieve bijdrage via 
informatie-uitwisseling en monitoring. 
 
 
De Marinecomponent beschikt over standaard 
radarsystemen, maar de drone-detectiecapaciteit is 
beperkt. De bescherming van kritieke infrastructuur 
verloopt volgens de wet van 2011, met 
ondersteuning van Defensie via het Maritiem 

18.02  Theo Francken, ministre (en néerlandais): Il 

n’existe pour l’instant aucun indice concret 
d’espionnage russe par l’intermédiaire de navires de 
fret civils dans nos eaux territoriales, mais la menace 
fait l’objet d’un suivi attentif, en collaboration avec les 
partenaires de l’OTAN et nos voisins. La Belgique 
contribue activement par un échange d’informations 
et un monitoring.  
 

La Composante Marine dispose de systèmes radar 
standards, mais la capacité de détection de drones 
reste limitée. La protection des infrastructures 
critiques s’effectue conformément à la loi de 2011, 
avec le soutien de la Défense par l’entremise du 
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Informatiekruispunt (MIK). 
 
Er vonden al oefeningen plaats rond spionage en 
sabotage op zee en nieuwe oefeningen zijn gepland. 
Defensie blijft waakzaam en zet in op samenwerking 
en paraatheid. 
 

Carrefour d'Information Maritime (CIM). 
 
Des exercices concernant l’espionnage et le 
sabotage en mer ont déjà été menés, et de 
nouveaux exercices sont prévus. La Défense reste 
vigilante et mise sur la coopération et la préparation. 
 

18.03  Kjell Vander Elst (Open Vld): Het 

belangrijkste is dat we alert blijven; maar alertheid 
vraagt ook capaciteit. We moeten voldoende 
middelen hebben om onze Noordzee te beveiligen. 
Ik ben tevreden dat er oefeningen plaatsvinden. 
Preventie is cruciaal. We mogen niet wachten tot er 
iets gebeurt.  
 

18.03  Kjell Vander Elst (Open Vld): Le plus 

important est de rester vigilant, mais la vigilance 
exige aussi des capacités. Nous devons disposer de 
ressources suffisantes pour sécuriser notre mer du 
Nord. Je me réjouis que des exercices aient lieu. La 
prévention est cruciale. Nous ne devons pas 
attendre qu'un incident se produise. 
 

Het incident is gesloten. 
 

L'incident est clos. 
 

19 Samengevoegde vragen van 

- Christophe Lacroix aan Theo Francken 
(Defensie, belast met Buitenlandse Handel) over 
"De bewaking van nucleaire sites" (56005754C) 
- Kjell Vander Elst aan Theo Francken (Defensie, 
belast met Buitenlandse Handel) over "De inzet 
van militairen voor de bewaking van 
kerncentrales" (56005910C) 
- Christophe Lacroix aan Theo Francken 
(Defensie, belast met Buitenlandse Handel) over 
"De bewaking van de kerncentrales" (56006542C) 
 

19 Questions jointes de 

- Christophe Lacroix à Theo Francken (Défense, 
chargé du Commerce extérieur) sur "La 
surveillance des sites nucléaires" (56005754C) 
- Kjell Vander Elst à Theo Francken (Défense, 
chargé du Commerce extérieur) sur "Le 
déploiement de militaires pour la surveillance de 
centrales nucléaires" (56005910C) 
- Christophe Lacroix à Theo Francken (Défense, 
chargé du Commerce extérieur) sur "La 
surveillance des centrales nucléaires" 
(56006542C) 
 

19.01  Christophe Lacroix (PS): De militairen staan 

sinds kort weer voor de statische beveiliging van de 
kerncentrales in, waardoor de politieagenten van de 
DAB die opdracht niet langer moeten uitvoeren. Dat 
is echter geen oplossing. De politieagenten, die 
andere eenheden zullen moeten vervoegen, zullen 
honderden euro's verliezen en veel langer onderweg 
zijn. Voor Defensie geldt opnieuw de logica van 
militairen 'voor alle werk', zoals ten tijde van minister 
Vandeput, die hen belastte met opdrachten die niet 
de hunne waren en waarvoor er geen wettelijk kader 
bestond. De DAB is een gespecialiseerde eenheid, 
terwijl Defensie geen politionele bevoegdheden 
heeft. Ten slotte betekent dit op lokaal vlak dat er 
voor de betrokken zones opnieuw een verschuiving 
van de lasten plaatsvindt. 
 
Wat zijn de gevolgen voor de militairen? Waar zullen 
ze gelogeerd worden en welke logistieke steun 
zullen ze krijgen?  
 

19.01  Christophe Lacroix (PS): Les militaires ont 

récemment repris en charge la sécurité statique des 
centrales nucléaires afin de libérer les policiers de la 
DAB. Cette solution n'en est pas une. Les policiers 
réaffectés vers d'autres unités vont perdre plusieurs 
centaines d'euros et beaucoup de temps de trajet. 
Pour la Défense, c'est le retour des militaires "bons 
à tout faire" de l'époque où M. Vandeput les 
chargeait de missions qui ne sont pas les leurs, sans 
cadre légal. La DAB est une unité spécialisée, tandis 
que la Défense n'a pas de compétences policières. 
Enfin, sur le plan local, cela constitue à nouveau un 
report de charges sur les zones.  
 
 
 
 
Quelles sont les conséquences pour les militaires? 
Qu'en est-il de leur logement et du support 
logistique? 
 

De politiezone Hoei is ongerust dat de werklast zal 
toenemen. De militairen zullen het terrein en de 
specifieke lokale situatie minder goed kennen dan 
de DAB-agenten. 
 
Welk overleg hebt u gehad met de lokale 
autoriteiten ? Hoe staat het met de codex waarover 

La zone de police de Huy s'inquiète d'une charge de 
travail accrue. Les militaires connaîtront moins bien 
le terrain et les spécificités locales que les agents de 
la DAB. 
 
Quelle concertation avez-vous eue les autorités 
locales? Où en est le codex qui devait être négocié 
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er met de minister van Binnenlandse zaken zou 
worden onderhandeld ?  
 

avec le ministre de l’Intérieur? 
 

19.02  Kjell Vander Elst (Open Vld): Mijn fractie is 

er geen voorstander van om bewakingsopdrachten 
te laten uitvoeren door militairen. De vorige keer dat 
militairen werden ingezet, leidde dat tot demotivatie, 
mede omdat er geen wettelijk kader was. In het 
regeerakkoord staat dat het alleen nog kan als er 
een duidelijk juridisch kader en een territoriale 
reserve zouden zijn. Die zijn er allebei niet, maar 
toch krijgen militairen opnieuw een 
bewakingsopdracht. Ik vrees dat dat ook de 
operationele capaciteit van ons leger kan impacten. 
 
 
 
Wanneer zal het wettelijk kader klaar zijn en zullen 
de betrokken militairen op straat dus meer kunnen 
doen dan toekijken? Zijn strategische 
bewakingsopdrachten een (toekomstige) kerntaak 
van Defensie? Komt er geregeld een parlementaire 
rapportering of een evaluatierapport? 
 

19.02  Kjell Vander Elst (Open Vld): Mon groupe 

n'est pas favorable au déploiement de militaires pour 
des missions de surveillance. La dernière fois que 
des militaires ont été déployés à cet effet, cela a 
entraîné une démotivation, en partie parce qu'un 
cadre juridique faisait défaut. Conformément à 
l'accord de gouvernement, cela ne sera désormais 
possible qu'à condition de disposer d'un cadre 
juridique clair et d'une réserve territoriale. Aucun de 
ces deux éléments n'est en place, or les militaires se 
voient de nouveau confier une mission de 
surveillance. Je crains que cela n'affecte également 
la capacité opérationnelle de notre armée. 
  
Quand le cadre juridique sera-t-il prêt et quand les 
militaires déployés dans les rues pourront-ils 
accomplir d'autres tâches que de la surveillance 
pure et simple? Les missions de surveillance 
stratégique constituent-elles une (future) tâche 
fondamentale de la Défense? Fera-t-on 
régulièrement rapport au Parlement ou un rapport 
d'évaluation est-il prévu? 
 

19.03 Minister Theo Francken (Frans): Defensie zal 

tijdens de periode van juli 2025 tot april 2026 instaan 
voor de vervanging van de DAB-agenten die zes 
nucleaire sites bewaken. Dankzij die ondersteuning 
kunnen er personeelsleden van de DAB tijdelijk 
worden overgeheveld naar de opdracht voor de 
bewaking van de hoven en rechtbanken. 
 
Sinds 1 juli worden er militairen ingezet voor de 
bewaking van de sites in Doel en Tihange. Er 
hebben verschillende verkenningsmissies 
plaatsgevonden samen met de federale politie en 
ENGIE om de overgang te coördineren. Dankzij de 
voorbereiding samen met teams van de DAB kan er 
een goede kennis van de sites worden 
gegarandeerd. De lokale politie zal haar rol spelen in 
geval van incidenten. 
 
De betrokken militairen verblijven in een kazerne in 
de omgeving. Vervolgens zal er een tweede fase 
aanvangen voor Mol, Geel en Dessel, en volgens de 
planning zal Defensie de bewaking eind 2025 
overnemen. De bewaking van de site in Fleurus zal 
in april 2026 overgenomen worden. In dit stadium is 
de opdracht beperkt tot de al vermelde sites.  
 

19.03  Theo Francken, ministre (en français): La 

Défense s'est vu confier le remplacement du 
personnel de la DAB sur six sites nucléaires entre 
juillet 2025 et avril 2026. Cet appui permet de 
transférer temporairement des effectifs de la DAB 
vers la mission "cours et tribunaux". 
 
 
Des militaires ont été déployés à Doel et Tihange 
depuis le 1er juillet. Plusieurs reconnaissances avec 
la police fédérale et ENGIE ont eu lieu pour 
coordonner la transition. La préparation avec des 
équipes de la DAB garantit une bonne connaissance 
des sites. La police locale jouera son rôle en cas 
d'incident. 
 
 
 
Les militaires concernés logent dans une caserne 
des environs. Une deuxième phase commencera 
ensuite pour Mol, Geel et Dessel, planifiés pour être 
repris par la Défense fin 2025. Fleurus sera repris en 
avril 2026. À ce stade, la mission est limitée aux sites 
déjà mentionnés. 
 

(Nederlands) De inzet van militairen voor de 
beveiliging van nucleaire sites is gebaseerd op 
artikel 111 van de wet van 7 december 1998, dat 
bepaalt dat de politiediensten militaire bijstand 
kunnen vorderen om de openbare orde te 
handhaven als de middelen van de federale politie 

(En néerlandais) Le déploiement de militaires pour la 
sécurisation de sites nucléaires est basé sur l’article 
111 de la loi du 7 décembre 1998, qui prévoit que les 
services de police peuvent requérir l’assistance des 
forces armées pour le maintien de l’ordre public 
lorsque les moyens de la police fédérale se révèlent 
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ontoereikend blijken. De politie heeft de leiding over 
de gedeelde operaties en het personeel van 
Defensie krijgt geen politiebevoegdheden.   
 
In de toekomst moet er een aangepast wettelijk 
kader komen, maar het uitwerken ervan zal enige tijd 
vergen.  
 

insuffisants. La police assure le commandement des 
opérations communes et le personnel de la Défense 
ne dispose pas de compétences policières. 
 
À l'avenir, il devrait y avoir un cadre juridique adapté, 
mais son élaboration prendra un certain temps. 
 

(Frans) In afwachting van een juridisch kader, een 
regeling voor de inzetbaarheid en de 
operationalisering van de territoriale reserve, zal 
deze opdracht uitgevoerd worden door actieve 
reguliere militairen, op basis van een 
toerbeurtensysteem en een operationeel statuut.  
 
De inzetmodaliteiten, die als gevoelig beschouwd 
worden, kunnen met gesloten deuren besproken 
worden in de commissie voor de Opvolging van de 
militaire missies.  
 

(En français) En attendant un cadre juridique et de 
déploiement ainsi que l'opérationnalisation de la 
réserve territoriale, cette mission sera assurée par 
des militaires actifs réguliers, sur la base d'un 
système de rotation et à partir d'un statut 
opérationnel. 
 
Les modalités de déploiement, considérées comme 
sensibles, peuvent être discutées à huis clos au sein 
de la commission de Suivi des opérations. 
 

(Nederlands) Het eerste deel van het wetsontwerp 
Defensiecodex zal zo snel mogelijk in het Parlement 
worden ingediend. Eventuele civiele alternatieven 
vallen onder de bevoegdheid van de minister van 
Binnenlandse Zaken.  
 
Militairen mogen geweld gebruiken als wettelijke 
verdediging en vuurwapens gebruiken op instructie 
van de politie, als er geen andere manier is om hun 
beschermingsopdracht uit te voeren. Dat gebeurt 
overeenkomstig de richtlijnen en onder de 
verantwoordelijkheid van een officier van 
bestuurlijke politie. 
 
Militairen bewaken nucleaire sites in het kader van 
een specifiek protocolakkoord. Het is geen kerntaak, 
maar een ondersteunende opdracht.  
 

(En néerlandais) La première partie du projet de loi 
relatif au Code de la Défense sera soumise au 
Parlement dans les plus brefs délais. D'éventuelles 
solutions de substitution civiles relèvent de la 
compétence du ministre de l'Intérieur. 
 
Les militaires peuvent avoir recours à la violence 
dans le cadre de la défense légale et utiliser des 
armes à feu sur instruction de la police s'il n'y a pas 
d'autre moyen d'exécuter leur mission de protection, 
et ce conformément aux directives et sous la 
responsabilité d'un officier de la police 
administrative. 
 
Les militaires surveillent les sites nucléaires dans le 
cadre d'un protocole d'accord spécifique. Il ne s'agit 
pas d'une mission essentielle, mais d'une mission 
d'appui. 
 

(Frans) Gelet op de operationele aard ervan en op 
de syndicale wet, is die opdracht niet aan het overleg 
onderworpen.  
 

(En français) Au vu de son caractère opérationnel et 
de la loi syndicale, cette mission n'est pas soumise 
à concertation. 
 

(Nederlands) Voor een aanpassing van de 
beveiligingsopdrachten is er nood aan een wettelijk 
kader en een territoriale reserve. De commissie voor 
de Opvolging van de militaire missies werd intussen 
over deze operatie geïnformeerd.  
 

(En néerlandais) L’adaptation des missions de 
sécurisation nécessite un cadre juridique et une 
réserve territoriale. Entre-temps, la commission de 
suivi des missions militaires a été informée de cette 
opération. 
 

19.04  Christophe Lacroix (PS): Ik begrijp dat het 

akkoord bedoeld is om de politie – in het bijzonder 
de federale politie – bij te springen, omdat die te 
weinig middelen heeft, maar de vorige ministers van 
Binnenlandse Zaken waren geen socialisten. Men 
moet de verantwoordelijken durven te benoemen. 
 
Voorts bevestigt u dat de militairen niet over de 
bevoegdheid beschikken om arrestaties, 

19.04  Christophe Lacroix (PS): Je comprends que 

l'accord vise à pallier l'insuffisance de moyens de la 
police, en particulier fédérale, mais les ministres de 
l'Intérieur précédents n'étaient pas socialistes. Il faut 
pointer les responsabilités.  
 
 
Par ailleurs, vous confirmez que les militaires ne sont 
pas compétents pour l'arrestation, fouille ou contrôle 
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fouilleringen of identiteitscontroles te verrichten. 
Welke dekking hebben ze dan als er zich een 
incident voordoet? 
 
U antwoordt me dat de lokale politie haar rol zal 
spelen, zoals ze dat voorheen ook deed. Toen had 
ze echter een ondersteunende rol, terwijl de federale 
politie – via de DAB – bepaalde taken waarnam die 
niet tot het takenpakket van de lokale politie 
behoorden. Men pakt een onwaarschijnlijke situatie 
dus aan met een lapmiddel dat van slecht bestuur 
getuigt. Ik weet dat u dit ook niet hebt gewild en dat 
dit het resultaat van een compromis is. Toch wil ik 
het gevaar benadrukken van bepaalde situaties 
waarin onze militairen kunnen terechtkomen en erop 
wijzen dat de lokale politie al met ernstige problemen 
kampt op het vlak van nabijheid, zonder dat men 
haar nog met extra taken opzadelt. 
 

d'identité. Comment dès lors sont-ils couverts en cas 
d'incident?  
 
 
Vous me répondez que la police locale jouera le rôle 
qu'elle avait précédemment, sauf qu'elle avait un 
rôle de support et que la police fédérale, à travers les 
DAB, remplissait des missions que la police locale 
n'avait pas. C'est donc un sparadrap sur une 
situation improbable qui reflète une mauvaise 
gestion. Je sais que ce n'était pas votre souhait, et 
que c'est le résultat d'un compromis. Mais je 
souligne le danger de certaines situations pour nos 
militaires et que la police locale est déjà confrontée 
à de gros problèmes de proximité, sans qu'on lui 
rajoute de nouvelles missions.  
 

19.05  Kjell Vander Elst (Open Vld): We hebben 

militairen ingezet op straat in een crisis. Parallel 
hebben we de DAB opgericht met een kader van 
1.200 mensen om statische bewakingsopdrachten 
uit te voeren in de toekomst. Toch komen die 
opdrachten nu weer bij Defensie terecht, terwijl ze 
heel demotiverend werken voor de betrokken 
militairen. Militairen worden als goedkope 
werkkrachten gezien. We moeten af van de 
mentaliteit dat ze moeten opdraven als de politie het 
niet meer kan oplossen. Jarenlang hebben we 
beknibbeld op Defensie en dat is nu achter de rug. 
We moeten dezelfde mentaliteitswijziging 
doormaken wanneer het over het militaire personeel 
gaat.  
 

19.05  Kjell Vander Elst (Open Vld): Nous avons 

mobilisé des militaires en rue lors d’une période de 
crise. Parallèlement, nous avons créé la DAB avec 
un cadre de 1 200 personnes dans l’optique de 
l’accomplissement de missions de surveillance 
statique à l’avenir. Or ces missions sont de nouveau 
confiées à la Défense alors qu’elles sont très 
démotivantes pour les militaires concernés. Les 
militaires sont considérés comme de la main-
d’œuvre bon marché. Nous devons abandonner 
cette mentalité qui nous fait considérer que les 
militaires n’ont qu’à intervenir quand la police est 
dépassée. Pendant des années, nous nous sommes 
querellés à propos de la Défense mais maintenant 
c’est de l’histoire ancienne. Nous devons opérer le 
même changement de mentalité lorsqu’il s’agit du 
personnel militaire.  
 

Het incident is gesloten. 
 

L'incident est clos. 
 

20 Samengevoegde vragen van 

- Kjell Vander Elst aan Theo Francken (Defensie, 
belast met Buitenlandse Handel) over "De 
belemmeringen voor de Belgische defensie-
industrie" (56005761C) 
- Koen Van den Heuvel aan Theo Francken 
(Defensie, belast met Buitenlandse Handel) over 
"De kmo's in de defensie-industrie" (56006481C) 
- Luc Frank aan Theo Francken (Defensie, belast 
met Buitenlandse Handel) over "de intensivering 
van de industriële samenwerking binnen de 
NAVO na de top in Den Haag" (56006482C) 
 

20 Questions jointes de 

- Kjell Vander Elst à Theo Francken (Défense, 
chargé du Commerce extérieur) sur "Les 
obstacles pour l'industrie belge de la défense" 
(56005761C) 
- Koen Van den Heuvel à Theo Francken (Défense, 
chargé du Commerce extérieur) sur "Les PME 
dans l'industrie de la défense" (56006481C) 
- Luc Frank à Theo Francken (Défense, chargé du 
Commerce extérieur) sur "Le renforcement de la 
coopération industrielle au sein de l'OTAN après 
La Haye" (56006482C) 
 

20.01  Kjell Vander Elst (Open Vld): Minstens 195 

Belgische bedrijven hopen mee te profiteren van de 
investeringen in defensie. Dat is belangrijk om 
innovatie te stimuleren en jobs te creëren. Toch hoor 
ik bezorgdheid bij ondernemers. De procedures zijn 
te complex, er is weinig transparantie en de 

20.01  Kjell Vander Elst (Open Vld): Au moins 195 

entreprises belges espèrent pouvoir bénéficier des 
investissements dans la défense. C'est important 
pour stimuler l'innovation et créer des emplois. 
Pourtant, certains entrepreneurs expriment des 
inquiétudes. Les procédures sont trop complexes, il 
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exportregels zijn vaak een struikelblok. 
 
 
Hoe zorgt u ervoor dat onze bedrijven en kmo’s echt 
toegang krijgen tot deze opdrachten? Werkt u 
daarvoor samen met de ministers van Economie en 
Werk om hen beter te ondersteunen? 
 

y a peu de transparence et les règles en matière 
d'exportation constituent souvent un obstacle. 
 
Comment garantirez-vous que nos entreprises et 
PME aient réellement accès à ces marchés? 
Collaborerez-vous avec les ministres de l'Économie 
et de l'Emploi afin de mieux les accompagner?  
 

20.02  Koen Van den Heuvel (cd&v): Bijna 200 

Belgische bedrijven willen instappen in de 
defensiesector, ook veel jonge hightech-kmo’s die 
actief zijn rond drones, AI en cybersecurity. Helaas 
botsen ze op complexe procedures en moeilijke 
toegang tot financiering. 
 
 
 
We vragen dat de overheid hen beter ondersteunt, 
zoals ook opgenomen in onze resolutie over 
defensie-innovatie. Hoe kunnen deze kmo’s volgens 
u beter worden ingeschakeld? Hoever staat het met 
het interfederaal overlegorgaan dat we hebben 
gevraagd om de innovatie in de Belgische defensie-
industrie te versterken? 
 

20.02  Koen Van den Heuvel (cd&v): Près de 200 

entreprises belges souhaitent faire leur entrée dans 
le secteur de la défense, dont de nombreuses jeunes 
PME de haute technologie actives dans le domaine 
des drones, de l'IA et de la cybersécurité. 
Malheureusement, elles se heurtent à des 
procédures complexes et à un accès difficile au 
financement. 
 
Nous demandons au gouvernement de mieux les 
soutenir, comme le prévoit également notre 
résolution relative à l'innovation en matière de 
défense. Comment ces PME peuvent-elles être 
mieux impliquées selon vous? Où en est la création 
de l'organe de concertation interfédéral que nous 
avons demandé afin de renforcer l'innovation dans 
l'industrie de la défense belge? 
 

20.03  Luc Frank (Les Engagés): De NAVO-top in 

Den Haag, en met name het Defence Industry 
Forum, vormde een keerpunt in de gezamenlijke 
ambitie van de NAVO-bondgenoten inzake 
industriële productie, innovatie en veerkracht. De 
oproep van de secretaris-generaal om meer te doen, 
het beter te doen en het samen te doen onderstreept 
dat we de trans-Atlantische banden dringend 
moeten aanhalen, en dat we de industriële capaciteit 
en de integratie van opkomende technologieën 
moeten versterken. Een voorbeeld daarvan zijn 
drones, een domein waarin Oekraïne uitblinkt. 
 
Wat is de concrete bijdrage van België tot het 
Defence Production Action Plan van de NAVO? 
Bestaat er een nationaal coördinatieplan met de 
Belgische industrie en over welke middelen kan men 
in dat kader beschikken? Welke initiatieven 
ondersteunt België om de interoperabiliteit van de 
defensiecapaciteit te versterken, in samenhang met 
de Europese en trans-Atlantische programma's? 
Plant België specifieke acties om samen te werken 
met de Oekraïense defensie-industrie, in het 
bijzonder op het vlak van drones? Hebben er tijdens 
de top contacten over dit onderwerp 
plaatsgevonden? Bestaat er tot slot geen risico dat 
de toegenomen trans-Atlantische samenwerking 
een rem zet op de Europese samenwerking? Hoe 
denkt u om te gaan met dit potentiële 
belangenconflict? 
 

20.03  Luc Frank (Les Engagés): Le sommet de 

l’OTAN à La Haye, et notamment le Forum de 
l’industrie de défense, a marqué un tournant dans 
l’ambition commune des Alliés en matière de 
production, d’innovation et de résilience 
industrielles. L’appel du Secrétaire général à "faire 
plus, mieux et ensemble" souligne l’urgence de 
renforcer le lien transatlantique, les capacités 
industrielles, et l’intégration des technologies 
émergentes, comme les drones, domaine dans 
lequel l'Ukraine excelle. 
 
 
Quelle est la contribution concrète de la Belgique au 
plan d’action de l’OTAN pour la production de 
défense? Un plan national de coordination avec les 
industriels belges est-il prévu, avec quels moyens? 
Quelles initiatives soutient la Belgique pour renforcer 
l’interopérabilité des capacités de défense, en lien 
avec les programmes européens et 
transatlantiques? La Belgique prévoit-elle des 
actions spécifiques pour coopérer avec l’industrie de 
défense ukrainienne, notamment sur les drones? 
Des contacts ont-ils eu lieu à ce sujet durant le 
sommet? Enfin, une coopération transatlantique 
accrue ne risque-t-elle pas de freiner la coopération 
européenne? Comment comptez-vous gérer ce 
potentiel conflit d’intérêts? 
 

20.04 Minister Theo Francken (Nederlands): Het is 20.04  Theo Francken, minister (en néerlandais): Il 
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duidelijk dat onze industrie klaarstaat om bij te 
dragen aan de versterking van onze defensie. De 
interesse van minstens 195 bedrijven toont het 
potentieel. Via de Defence, Industry and Research 
Strategy (DIRS) willen we hen helpen om zich te 
positioneren in de waardeketens van grote spelers. 
 

est clair que notre industrie est prête à contribuer au 
renforcement de notre défense. L'intérêt d'au moins 
195 entreprises illustre le potentiel. Grâce à la 
Defence, Industry and Research Strategy (DIRS), 
nous voulons les aider à se positionner dans les 
chaînes de valeur des principaux acteurs. 
 

Daarvoor is samenwerking nodig tussen federale en 
gewestelijke overheden. Defensie en de FOD 
Economie werken daarvoor samen met sociaal-
economische actoren, onderzoekscentra, kennis- en 
onderwijsinstellingen en vormingcentra, maar ook 
met federale en regionale agentschapen, zoals 
Flanders Investment and Trade (FIT), Agence 
wallonne à l'Exportation et aux Investissements 
étrangers (AWEX) en hub.brussels. Alle overheden 
moeten zich betrokken voelen en hun 
verantwoordelijkheid nemen om deze ambitie waar 
te maken. 
 

Cela nécessite une coopération entre les autorités 
fédérales et régionales. La Défense et le SPF 
Économie collaborent avec les acteurs socio-
économiques, les centres de recherche, les 
institutions d’expertise et d'enseignement et les 
centres de formation, mais aussi avec les agences 
fédérales et régionales, telles que Flanders 
Investment and Trade (FIT), l'Agence wallonne à 
l'Exportation et aux Investissements étrangers 
(AWEX) et hub.brussels. Toutes les autorités 
doivent se sentir impliquées et prendre leurs 
responsabilités pour réaliser cette ambition. 
 

(Frans) België steunt het Defence Production Action 
Plan van de NAVO ten volle. Momenteel wordt er de 
laatste hand gelegd aan een Belgisch strategisch 
plan, dat bij de DIRS (Defence, Industry and 
Research Strategy) aansluit, maar nog niet formeel 
aangenomen werd.  
 
De financieringsmogelijkheden worden onder de 
loep genomen. Men denkt daarbij met name aan het 
investeringsfonds voor defensie. Voor de militaire 
aankopen, zoals de aankoop van het NASAMS-
luchtafweersysteem via Nederland, moeten de 
NAVO-normen in acht genomen worden. België 
neemt deel aan multilaterale initiatieven met het oog 
gericht op een harmonisering van de operationele 
praktijken, maar erkent tegelijkertijd de noodzaak 
van een betere coördinatie tussen de Europese en 
de trans-Atlantische investeringen teneinde een 
optimale interoperabiliteit te verzekeren. 
 
Er werden drie protocolakkoorden met Oekraïne 
ondertekend, meer bepaald op het vlak van drones 
en de afweer ervan, waarbij er een logica van 
gezamenlijke productie en ontwikkeling gevolgd 
werd. Tijdens een officieel bezoek aan Kiev en de 
top in Den Haag werden die partnerschappen 
uitgediept. 
 
Ten slotte is België van oordeel dat de versterking 
van de trans-Atlantische betrekkingen verenigbaar is 
met de versterking van de Europese industriële 
samenwerking. Ons land steunt een strategische 
Europese autonomie in lijn met de NAVO-
doelstellingen, met een coördinatie tussen de EU en 
de NAVO voor meer efficiëntie en complementariteit.  
 

(En français) La Belgique soutient pleinement le plan 
d'action de l'OTAN pour la production de défense. 
Un plan stratégique belge est en cours de 
finalisation, en lien avec la stratégie DIRS, mais n’est 
pas encore formellement adopté.  
 
 
Le financement est en analyse, notamment via le 
fonds d’investissement pour la défense. Les achats 
militaires, comme le projet NASAMS avec les Pays-
Bas, doivent respecter les normes OTAN. La 
Belgique participe à des initiatives multilatérales 
visant à harmoniser les pratiques opérationnelles, 
tout en reconnaissant la nécessité d’une meilleure 
coordination entre les investissements européens et 
transatlantiques pour une interopérabilité optimale. 
 
 
 
 
Trois protocoles d'accord ont été signés avec 
l’Ukraine, notamment dans le domaine des drones et 
anti-drones, dans une logique de co-production et de 
co-développement. Une visite officielle à Kiev et le 
sommet de La Haye ont permis de renforcer ces 
partenariats. 
 
 
Enfin, la Belgique estime que le renforcement du lien 
transatlantique est compatible avec le renforcement 
de la coopération industrielle européenne. Elle 
soutient une autonomie stratégique européenne 
intégrée aux objectifs de l’OTAN, avec une 
coordination UE-OTAN visant efficacité et 
complémentarité. 
 

20.05  Kjell Vander Elst (Open Vld): Het is positief 

dat de samenwerking met FIT en AWEX goed loopt 

20.05  Kjell Vander Elst (Open Vld): Il est positif que 

la collaboration avec l'agence FIT et l’AWEX se 
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en dat er veel aandacht is voor onze defensie-
industrie. Kmo’s weten wat ze doen, maar voor velen 
opent zich een nieuwe wereld. De overheid moet hen 
dus begeleiden richting Europese programma’s, 
zodat ze maximaal profiteren van defensie-
investeringen. 
 

déroule bien et qu'une attention particulière soit 
portée à notre industrie de la défense. Les PME 
savent ce qu’elles font, mais c’est un nouveau 
monde qui s’ouvre pour beaucoup d’entre elles. Les 
pouvoirs publics se doivent, dès lors, de les 
accompagner vers les programmes européens, afin 
qu’elles puissent bénéficier le plus possible des 
investissements en matière de défense. 
 

20.06  Koen Van den Heuvel (cd&v): Als we willen 

dat de investeringen terugvloeien naar de Belgische 
economie, hebben we sterke, innovatieve bedrijven 
nodig. Die moeten niet worden geleid, maar wel 
ondersteund met het juiste kader, zodat ze echt 
kunnen meespelen in de Europese defensie-
industrie. 
 

20.06  Koen Van den Heuvel (cd&v): Si nous 

voulons que les investissements aient des 
retombées pour l’économie belge, nous avons 
besoin d’entreprises fortes et innovantes. Celles-ci 
ne doivent pas être prises par la main mais il 
convient de les soutenir en leur offrant un cadre 
adéquat, afin qu'elles puissent jouer pleinement leur 
rôle dans l’industrie européenne de la défense. 
 

Het incident is gesloten. 
 

L'incident est clos. 
 

21 Vraag van Youssef Handichi aan Theo 

Francken (Defensie, belast met Buitenlandse 
Handel) over "De economische samenwerking 
van België met Marokko" (56005768C) 
 

21 Question de Youssef Handichi à Theo 

Francken (Défense, chargé du Commerce 
extérieur) sur "La coopération économique entre 
la Belgique et le Maroc" (56005768C) 
 

21.01  Youssef Handichi (MR): Sinds de jaren 1960 

onderhouden België en Marokko sterke banden, 
delen ze een migratiegeschiedenis en hebben ze 
solide economische betrekkingen. Vandaag is 
Marokko een economische hotspot waar grote 
Belgische en Franse bedrijven investeringen doen. 
Er zijn echter ook zeer dynamische Belgische kmo's 
die hun knowhow willen exporteren en willen 
investeren in Marokko, dat vragende partij is voor al 
die vormen van energie.  
 
Zult u de bilaterale economische samenwerking 
tussen België en Marokko versterken? Zijn er 
handelsmissies, stimuleringsmaatregelen of publiek-
private partnerschappen, met name op het gebied 
van duurzame en groene energie? Zult u die 
Belgische ondernemerszin in de energiesector in 
Marokko mee ondersteunen? Zijn er ter zake 
programma's en initiatieven in de drie gewesten van 
het land? Hebt u wat dat betreft een visie en een 
tijdpad? 
 

21.01  Youssef Handichi (MR): Depuis les années 

1960, la Belgique et le Maroc entretiennent des 
relations fortes, une histoire d’immigration et des 
relations économiques solides. Car, aujourd'hui, le 
Maroc est un champion économique où de grandes 
entreprises belges ou françaises investissent. Mais 
des PME belges, très dynamiques, veulent aussi 
exporter leur savoir-faire et investir au Maroc, qui est 
demandeur de toutes ces énergies. 
 
 
Renforcerez-vous la coopération économique 
bilatérale entre la Belgique et le Maroc? Y a-t-il des 
missions commerciales, des dispositifs incitatifs ou 
des partenariats public-privé notamment dans le 
durable et l’énergie verte? Accompagnerez-vous 
cette énergie entrepreneuriale belge au 
Maroc? Existe-t-il des programmes et des initiatives 
dans les trois Régions du pays? Avez-vous une vue 
par rapport à cela et un calendrier? 
 

21.02 Minister Theo Francken (Frans): Er is geen 

specifieke vraag over het defensiethema. Ik heb de 
Marokkaanse ambassadeur enkele dagen geleden 
ontmoet. De regering zal in september een bezoek 
brengen aan Marokko. De defensie-industrie zal een 
prioritair thema zijn.  
 

21.02  Theo Francken, ministre (en français): Il n'y 

a pas de question spécifique sur le thème de la 
défense. J'ai rencontré l'ambassadeur marocain 
voici quelques jours. Le gouvernement se rendra au 
Maroc en septembre. L'industrie de la défense sera 
un thème prioritaire. 
 

21.03  Youssef Handichi (MR): Dat bezoek aan 

Marokko over defensie is een goede zaak. Ik hoop 
dat andere bedrijven er actief zullen worden zodat 
we onze achterstand ten aanzien van de grote 

21.03  Youssef Handichi (MR): Cette visite au 

Maroc sur la défense est positive. J'espère que 
d'autres entreprises pourront y être actives pour 
rattraper notre retard par rapport aux grands acteurs 
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Europese actoren kunnen inlopen.  
 
Ik twijfel er niet aan dat u en de regering er alles 
zullen aan doen om er een win-winsituatie van te 
maken.  
 

européens. 
 
Je ne doute pas que vous et le gouvernement 
oeuvrerez pour que ce soit un win-win. 
 

Het incident is gesloten. 
 
De voorzitter: Vraag nr. 56005779C van de 
heer Courard wordt omgezet in een schriftelijke 
vraag. 
 

L'incident est clos. 
 
Le président: La question n° 56005779C de 
M. Courard est transformée en question écrite. 
 

22 Vraag van Nabil Boukili aan Theo Francken 

(Defensie, belast met Buitenlandse Handel) over 
"Het ICAN-rapport" (56005847C) 
 

22 Question de Nabil Boukili à Theo Francken 

(Défense, chargé du Commerce extérieur) sur "Le 
rapport de l'ICAN" (56005847C) 
 

22.01  Nabil Boukili (PVDA-PTB): Volgens ICAN 

(International Campaign to Abolish Nuclear 
Weapons) zijn wereldwijd de uitgaven voor nucleaire 
bewapening op vijf jaar tijd met 47 % gestegen en 
bedroegen ze in 2024 bijna 100 miljard dollar. 
België, waar in het kader van de NAVO Amerikaanse 
kernwapens opgeslagen liggen, zou het prijskaartje 
van de aanwezigheid van die kernwapens verborgen 
houden voor de burgers en het Parlement. Draagt 
ons land rechtstreeks bij tot de financiering van 
kernwapens? Bent u bereid om daarover een debat 
te voeren?  
 
In het regeerakkoord staat dat het non-
proliferatieverdrag (NPV) de hoeksteen van ons 
ontwapeningsbeleid is. Door de aanwezigheid van 
Amerikaanse wapens op ons grondgebied toe te 
staan en in de mogelijkheid te voorzien dat er zulke 
wapens aan de F-35's bevestigd kunnen worden 
overtreedt België artikel 2 van het NPV. Hoe kan die 
aanwezigheid verenigbaar zijn met onze 
internationaalrechtelijke verplichtingen? 
 

22.01  Nabil Boukili (PVDA-PTB): D’après la 

Campagne internationale pour l’abolition des armes 
nucléaires (ICAN), les dépenses mondiales en 
armement nucléaire ont augmenté de 47 % en cinq 
ans et approché les 100 milliards de dollars en 2024. 
La Belgique, qui accueille des armes nucléaires 
américaines dans le cadre de l’OTAN, dissimulerait 
les coûts de cette présence aux citoyens et au 
Parlement. Contribue-t-elle indirectement au 
financement des armes nucléaires? Êtes-vous prêt 
à engager un débat à ce sujet? 
 
 
L’accord du gouvernement affirme que le Traité sur 
la non-prolifération des armes nucléaires (TNP) est 
la pierre angulaire de notre politique de 
désarmement. En autorisant la présence d’armes 
américaines et en prévoyant la possibilité d'en 
installer sur les F-35, la Belgique enfreint l’article 2 
du TNP. Comment cette présence peut-elle être 
compatible avec nos obligations juridiques? 
 

22.02 Minister Theo Francken (Frans): In de 

huidige geopolitieke context blijft België een 
betrouwbare NAVO-bondgenoot. De NAVO volgt 
een strategie van afschrikking en verdediging. Het 
kernwapenaspect dient om de vrede te vrijwaren, te 
voorkomen dat we onder druk gezet worden en als 
afschrikmiddel tegen aanvallen. Om 
veiligheidsredenen kan de regering de aanwezigheid 
van wapens op het Belgische grondgebied niet 
bevestigen, noch ontkennen. De nuclear sharing 
agreements zijn conform het NPV. Overeenkomstig 
de artikelen 1 en 2 blijven die wapens onder de 
controle van de Verenigde Staten.  
 

22.02  Theo Francken, ministre (en français): Dans 

le contexte géopolitique actuel, la Belgique reste un 
allié fiable de l’OTAN. L’OTAN a une stratégie de 
dissuasion et de défense. L’objectif de la 
composante nucléaire est de préserver la paix, 
prévenir la coercition et dissuader les agressions. 
Pour des raisons de sécurité, le gouvernement ne 
peut ni confirmer ni démentir la présence d’armes 
nucléaires sur le territoire belge. Les nuclear sharing 
agreements sont conformes au TNP. Conformément 
aux articles 1 et 2, ces armes restent sous le contrôle 
des États-Unis.  
 

De Europese landen leveren geen financiële 
bijdrage voor die kernwapens. België hanteert op dat 
vlak een evenwichtige approach: een engagement 
voor de collectieve defensie met de NAVO en de 
constante bevordering van ontwapening en non-

Les pays européens ne contribuent pas 
financièrement à ces armes nucléaires. La Belgique 
a une approche équilibrée: un engagement pour la 
défense collective avec l'OTAN et la promotion 
constante du désarmement et de la non-
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proliferatie. Overeenkomstig de parlementaire 
traditie heeft er in 2019 een grondig debat 
plaatsgevonden.  
 

prolifération. Suivant la tradition parlementaire, un 
débat approfondi a eu lieu en 2019. 
 

22.03  Nabil Boukili (PVDA-PTB): Ik heb geen 

antwoord gekregen op mijn vraag. Los van het 
politieke debat is uit onderzoeken gebleken dat er 
zich Amerikaanse kernwapens op het Belgische 
grondgebied bevinden. De burgers hebben het recht 
om te weten hoeveel hun dat kost. Bovendien vormt 
dit een schending van artikel 2 van het NPV, 
aangezien dit een onrechtstreekse vorm van 
controle en voorbereiding impliceert. Volgens ICAN 
verlenen het NAVO-beleid van nuclear sharing en de 
opleiding van Belgische piloten voor de F-35's, die 
over een nucleaire capaciteit beschikken, België een 
vorm van onrechtstreeks controle. Zolang ik geen 
duidelijk antwoord krijg, zal ik deze vragen blijven 
stellen.  
 

22.03  Nabil Boukili (PVDA-PTB): Je n'ai pas 

obtenu de réponse. Au-delà du débat politique, des 
enquêtes ont prouvé la présence d'armes nucléaires 
américaines sur le sol belge. Les citoyens ont le droit 
de savoir combien cela leur coûte. En outre, cela 
constitue une violation de l'article 2 du TNP, car cela 
implique une forme indirecte de contrôle ou de 
préparation. Selon l'ICAN, la politique de partage 
nucléaire de l'OTAN et la formation de pilotes belges 
aux F-35 dotés d'une capacité nucléaire confèrent 
un contrôle indirect à la Belgique. Tant que je n'aurai 
pas obtenu de réponse claire, je reviendrai avec ces 
questions.  
 

Het incident is gesloten. 
 
De voorzitter: Vraag nr. 56005942C van de 
heer Lacroix wordt uitgesteld. 
 

L'incident est clos. 
 
Le président: La question n° 56005942C de 
M. Lacroix est reportée. 
 

22.04 Minister Theo Francken (Nederlands): Ik kan 

nog tot 20.30 uur blijven. Ik had nog graag de vraag 
van mevrouw Dedonder behandeld, maar ik denk 
dat ze al vertrokken is. Ze maakt van haar tak, maar 
vervolgens komt ze haar vraag niet stellen. 
 

22.04  Theo Francken, minister (en néerlandais): Je 

peux encore rester jusqu’à 20 h 30. J’aurais voulu 
traiter encore la question de Mme Dedonder mais je 
pense qu’elle est déjà partie. Elle se fâche puis elle 
ne vient pas poser sa question.  
 

23 Vraag van Kjell Vander Elst aan Theo Francken 

(Defensie, belast met Buitenlandse Handel) over 
"Het incident met de M940 Oostende" 
(56005908C) 
 

23 Question de Kjell Vander Elst à Theo Francken 

(Défense, chargé du Commerce extérieur) sur 
"L'incident survenu avec le M940 Oostende" 
(56005908C) 
 

23.01  Kjell Vander Elst (Open Vld): De Belgische 

mijnenjager M940 Oostende liep eind mei schade op 
bij een incident in de Franse havenstad Lorient.  
 
 
Wat is er precies misgelopen? Heeft dit gevolgen 
voor de geplande oplevering? Komt er een 
onderzoek naar het incident? 
 

23.01  Kjell Vander Elst (Open Vld): Fin mai, le 

chasseur de mines belge M940 Oostende a subi des 
avaries lors d'un incident survenu dans le port 
français de Lorient.  
 
Que s'est-il exactement passé? Cet incident aura-t-il 
un impact sur la livraison prévue? Une enquête sera-
t-elle menée pour déterminer les causes de cet 
incident? 
 

23.02 Minister Theo Francken (Nederlands): Op 

26 mei rond 10.00 uur heeft de M940 Oostende bij 
het verlaten van de kade in Lorient een drijvende 
pont geraakt met de bulb, het voorste deel van het 
schip. Ook een Unmanned Service Vehicle (USV) 
werd geraakt. Het schip valt momenteel nog steeds 
onder de volledige verantwoordelijkheid van de 
opdrachtnemer. De bulb zal worden vervangen vóór 
de oplevering van het schip. Hoewel er nog een 
aantal testen moet plaatsvinden, lijken er op het 
eerste gezicht geen kritieke systemen zoals de 
sonar van het platform beschadigd te zijn. Dit zal 

23.02  Theo Francken, ministre (en néerlandais): Le 

26 mai vers 10 heures, le M940 Oostende a heurté 
un ponton flottant avec la partie avant du navire, le 
bulbe, alors qu'il quittait le quai à Lorient. Un 
Unmanned Service Vehicle (USV) a également été 
touché. Le navire reste sous l'entière responsabilité 
du contractant. Le bulbe sera remplacé avant la 
livraison du navire. Bien qu'un certain nombre de 
tests doivent encore être effectués, aucun système 
critique, tel que le sonar de la plate-forme, ne semble 
avoir été endommagé à première vue. Cela aura 
malheureusement une incidence sur le calendrier de 
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helaas gevolgen hebben voor het leveringsschema, 
maar daarover is nog geen duidelijkheid. Hoewel de 
eerste analyses wijzen op een menselijke fout 
tijdens het ontmeermanoeuvre van het schip, zal de 
opdrachtnemer de exacte oorzaak uitzoeken. 
 

livraison, mais aucune précision n'est encore 
disponible à ce sujet. Bien que les premières 
analyses indiquent une erreur humaine lors de la 
manœuvre de largage du navire, le contractant 
déterminera la cause exacte. 
 

23.03  Kjell Vander Elst (Open Vld): Menselijke 

fouten kunnen altijd gebeuren, maar het is jammer 
dat de oplevering hierdoor vertraging oploopt. 
 

23.03  Kjell Vander Elst (Open Vld): Des erreurs 

humaines sont toujours possibles, mais il est 
regrettable que cela retarde la livraison. 
 

Het incident is gesloten. 
 

L'incident est clos. 
 

24 Samengevoegde vragen van 

- Tinne Van der Straeten aan Mathieu Bihet 
(Energie) over "De defensieuitgaven, de algemene 
weerbaarheid en de link met energie" (56005949C) 
- Koen Van den Heuvel aan Theo Francken 
(Defensie, belast met Buitenlandse Handel) over 
"De strategische percelen naast militaire 
installaties en kritieke infrastructuur" 
(56006205C) 
- Annick Ponthier aan Theo Francken (Defensie, 
belast met Buitenlandse Handel) over "Het 
meenemen van de energieweerbaarheid in onze 
defensie-inspanning" (56006649C) 
 

24 Questions jointes de 

- Tinne Van der Straeten à Mathieu Bihet (Énergie) 
sur "Les dépenses en matière de défense, la 
résilience globale et le lien avec l'énergie" 
(56005949C) 
- Koen Van den Heuvel à Theo Francken (Défense, 
chargé du Commerce extérieur) sur "Les 
parcelles stratégiques jouxtant les installations 
militaires et les infrastructures critiques" 
(56006205C) 
- Annick Ponthier à Theo Francken (Défense, 
chargé du Commerce extérieur) sur "La prise en 
compte de la résilience énergétique dans nos 
efforts en matière de défense" (56006649C) 
 

24.01  Koen Van den Heuvel (cd&v): Enkele 

maanden geleden ontstond er in de VS ophef over 
de aankoop van gronden en andere strategisch 
gelegen percelen door buitenlandse partijen in de 
nabijheid van militaire installaties en kazernes. Uit 
onderzoek bleek dat er wellicht een verband was met 
China.  
 
Wat is de situatie in ons land? Bestaan er hiervoor 
concrete beleidslijnen? 
 

24.01  Koen Van den Heuvel (cd&v): Il y a plusieurs 

mois, l'achat par des parties étrangères de terrains 
et d'autres parcelles situées à des endroits 
stratégiques proches d'installations militaires et de 
casernes a fait grand bruit aux États-Unis. Des 
enquêtes ont révélé un lien possible avec la Chine.  
 
 
Quelle est la situation dans notre pays? Existe-t-il 
une politique précise en la matière? 
 

24.02  Annick Ponthier (VB): Tijdens een recente 

commissievergadering verklaarde de minister van 
Energie dat alle investeringen in 
energieweerbaarheid en energieonafhankelijkheid 
ten opzichte van landen als Rusland zouden moeten 
meetellen in onze defensie-inspanning en mee op 
het conto moeten komen voor de berekening van de 
1,5 % aan ruimere veiligheidsuitgaven. Hij had het 
dan niet alleen over de beveiliging van energie-
infrastructuur, maar bijvoorbeeld ook over de 
levensduurverlenging van Doel 4 en Tihange 3, de 
uitgaven voor het energie-eiland, de versterking van 
het hoogspanningsnet, windmolenparken op zee en 
batterijparken.  
 
Deelt u zijn mening? Dreigen wij ons energiebeleid 
daardoor onder het mom van veiligheid niet nog 
verder richting die onbetaalbare en wisselvallig 
renderende groene energie te sturen? Wat doet u 
met de hoge afhankelijkheid van landen als China op 

24.02  Annick Ponthier (VB): Lors d'une récente 

réunion de commission, le ministre de l'Énergie a 
indiqué que tous les investissements réalisés dans 
la résilience et l'indépendance énergétique à l'égard 
de pays tels que la Russie devraient être pris en 
compte dans nos efforts de défense et être inclus 
dans le calcul du pourcentage de 1,5 % fixé pour les 
dépenses de sécurité au sens large. Il ne parlait pas 
seulement de la sécurisation des infrastructures 
énergétiques, mais aussi par exemple de la 
prolongation de la durée de vie de Doel 4 et de 
Tihange 3, des dépenses liées à l'île énergétique, du 
renforcement du réseau à haute tension, des parcs 
éoliens en mer et des parcs de batteries.  
 
Partagez-vous son point de vue? Cela ne risque-t-il 
pas, sous le couvert de la sécurité, d'orienter encore 
davantage notre politique énergétique vers l'énergie 
verte dont le prix est inabordable et le rendement 
instable? Quelle est votre réaction face à la situation 
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het vlak van zonne- en windenergie? 
 

de forte dépendance qui existe à l'égard de pays 
comme la Chine en matière d'énergie solaire et 
éolienne? 
 

24.03 Minister Theo Francken (Nederlands): 

Defensie wordt niet betrokken bij eigenaarswissels 
van vastgoed, maar kan wel eigenaarsgegevens 
opzoeken. Er bestaat momenteel geen wetgeving 
die buitenlandse vastgoedinvesteringen verbiedt, al 
geeft defensie wel advies bij 
omgevingsvergunningen in de nabijheid van militaire 
domeinen, vooral om militaire activiteiten of de 
luchtverkeersleiding niet te hinderen. De 
eindbeslissing ligt doorgaans bij de gemeente of 
provincie. 
 
 
 
Daarnaast is er permanente monitoring van kritieke 
infrastructuur door de veiligheidsdiensten, 
waaronder defensie. Dreigingsanalyses worden 
uiteraard aangepast aan de geopolitieke context en 
indien nodig zal defensie een prominentere rol 
opnemen. 
 

24.03  Theo Francken, ministre (en néerlandais): La 

Défense n’est pas impliquée dans les changements 
de propriété immobilière, mais elle peut consulter les 
données relatives aux propriétaires. Il n’existe 
actuellement aucune législation interdisant les 
investissements immobiliers par des acteurs 
étrangers, bien que la Défense émette un avis dans 
le cadre des permis d’environnement relatifs à des 
projets proches des domaines militaires, 
principalement pour éviter toute entrave aux activités 
militaires ou au contrôle du trafic aérien. La décision 
finale revient en général à la commune ou à la 
province. 
 

Par ailleurs, les services de sécurité, y compris la 
Défense, assurent une surveillance permanente des 
infrastructures critiques. Les analyses de la menace 
sont évidemment adaptées au contexte géopolitique 
et si, la situation l’exige, la Défense jouera un rôle 
accru. 
 

De brede veiligheidsuitgaven voor de 1,5 %-norm 
zullen vanaf juni 2026 formeel aan de NAVO worden 
gerapporteerd. Het gaat onder meer om civiele en 
civiel-militaire uitgaven in het kader van NAVO- of 
nationale defensieplannen. Bepaalde energie-
investeringen versterken de veerkracht van de 
defensie-infrastructuur en kunnen daarom worden 
beschouwd als een indirecte bijdrage aan de 
nationale veiligheid. Ook hernieuwbare energie kan 
daartoe bijdragen. Ik zal de nota met de uitgebreide 
definitie van de 1,5 % aan de commissie bezorgen. 
 

Les dépenses de sécurité au sens large qui entrent 
en ligne de compte pour la norme de 1,5 % seront 
officiellement rapportées à l'OTAN à partir de juin 
2026. Il s'agit notamment de dépenses civiles et 
civilo-militaires dans le cadre des plans de défense 
nationaux ou de l'OTAN. Certains investissements 
énergétiques renforceront la résilience des 
infrastructures de défense et peuvent donc être 
considérés comme une contribution indirecte à la 
sécurité nationale. Les énergies renouvelables 
peuvent également y contribuer. Je transmettrai aux 
membres de notre commission la note contenant la 
définition détaillée des dépenses de sécurité dans le 
cadre de la norme de 1,5 %. 
 

24.04  Annick Ponthier (VB): De gedetailleerde 

definitie van de uitgaven binnen de 1,5 %-norm zal 
inderdaad heel nuttig zijn. 
 

24.04  Annick Ponthier (VB): La définition détaillée 

des dépenses s'inscrivant dans le cadre de la norme 
de 1,5 % sera en effet très utile. 
 

Het incident is gesloten. 
 

L'incident est clos. 
 

25 Vraag van Anthony Dufrane aan Theo 

Francken (Defensie, belast met Buitenlandse 
Handel) over "De detectie van spionagerisico's bij 
het Belgische leger" (56006051C) 
 

25 Question de Anthony Dufrane à Theo Francken 

(Défense, chargé du Commerce extérieur) sur "La 
détection des risques d'espionnage dans les 
rangs de l'armée belge" (56006051C) 
 

25.01  Anthony Dufrane (MR): Het onderzoek naar 

een hoge officier die verdacht werd van spionage 
voor China is met een sisser afgelopen. Toch 
bestaat er een gevaar dat gevoelige informatie in het 
leger gelekt of doorgegeven wordt, zeker in de 
huidige gespannen geopolitieke context. De 
toename van cyberaanvallen, pogingen tot 

25.01  Anthony Dufrane (MR): L'enquête sur un 

haut-gradé soupçonné d'espionnage pour la Chine 
s'est soldée par un non-lieu. Il existe néanmoins des 
risques de compromission et de transmission 
d'informations sensibles dans l'armée, et dans un 
contexte géopolitique tendu. La multiplication des 
cyberattaques, des tentatives d'ingérence étrangère 
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buitenlandse inmenging en hybride acties wijst op 
steeds subtielere infiltratiestrategieën. 
 
Welke mechanismen bestaan er in het leger om 
risicogedrag of verdachte banden met buitenlandse 
mogendheden op te sporen, in het bijzonder in 
gevoelige functies? Bestaat er een protocol voor de 
melding van of interne controle bij een vermoeden 
van spionage? Wie is daarvoor bevoegd? Werkt 
Defensie samen met de Veiligheid van de Staat om 
personeelsleden te screenen die in gevoelige 
functies werken of toegang tot geclassificeerde 
informatie hebben? Wordt er een audit of 
aanscherping van de interne controleprocessen 
overwogen? Zullen legerofficieren 
opleidingsmodules aangeboden krijgen om hen te 
sensibiliseren voor informatiebeveiliging en 
contraspionage? Hebben er zich al 
spionagegevallen voorgedaan bij Defensie? 
Verzekert u zich ervan dat er bij de bouw van nieuwe 
gebouwen voor Defensie geen spionagemateriaal 
geïnstalleerd wordt? 
 

et des actions hybrides témoigne de stratégies 
d'infiltration de plus en plus subtiles.  
 
Quels sont les dispositifs pour détecter dans l'armée 
les comportements à risque ou les liens suspects 
avec des puissances étrangères, en particulier dans 
les fonctions sensibles? Y a-t-il un protocole de 
signalement ou de contrôle interne pour soupçon 
d'espionnage? Sous quelle autorité? La Défense 
collabore-t-elle avec la Sûreté de l'État pour cribler 
le personnel sensible ou à accès classifié? Un audit 
ou un renforcement des processus internes de 
contrôle est-il envisagé? Des modules de 
sensibilisation à la sécurité informationnelle et au 
contre-espionnage seront-ils proposés aux cadres 
de l'armée? Y a-t-il eu des faits d'espionnage à la 
Défense? Vous assurerez-vous de l'absence de 
matériel d'espionnage quand des bâtiments de la 
Défense sont construits? 
 

25.02 Minister Theo Francken (Frans): Elke 

kandidaat voor Defensie ondergaat een 
veiligheidsscreening. Als hij toegang moet krijgen tot 
geclassificeerde informatie, wordt hem een 
machtiging verleend voor een periode van vijf jaar, 
na een onderzoek door de ADIV. Het personeel kan 
anomalieën signaleren aan de hand van een online 
formulier. De ADIV analyseert ze en waarschuwt de 
militaire autoriteiten indien nodig, en werkt samen 
met de Veiligheid van de Staat. De Nationale 
Veiligheidsoverheid en de Nationale Veiligheidsraad 
stellen nationale richtlijnen op. 
 
De personeelsleden van Defensie worden op de 
hoogte gebracht van de dreigingen en volgen 
regelmatig sessies om hen te sensibiliseren voor 
spionage en inmenging. Ten slotte wordt de 
veiligheid verzekerd van bij de conceptie van 
projecten, aangezien het spionagerisico tijdens de 
werken hoog ligt. De ADIV controleert de toepassing 
van de preventiemaatregelen.  
 

25.02  Theo Francken, ministre (en français): Tout 

candidat à la Défense subit une vérification de 
sécurité. S'il doit accéder à des informations 
classifiées, une habilitation lui est octroyée, pour 
cinq ans, après enquête du SGRS. Le personnel 
peut signaler une anomalie dans un formulaire en 
ligne. Le SGRS les analyse et alerte les autorités 
militaires si besoin, et il coopère avec la Sûreté de 
l'État. L'Autorité Nationale de Sécurité et le Conseil 
National de Sécurité élaborent les directives 
nationales.  
 
 
Le personnel de la Défense est informé des 
menaces et suit régulièrement des séances de 
sensibilisation à l'espionnage et à l'ingérence. Enfin, 
la sécurité est assurée dès la conception des projets, 
le risque d'espionnage étant élevé durant le chantier. 
Le SGRS contrôle l'application des mesures de 
prévention.  
 

Het incident is gesloten. 
 

L'incident est clos. 
 

26 Vraag van Kristien Verbelen aan Theo 

Francken (Defensie, belast met Buitenlandse 
Handel) over "De samenwerking met Nederland 
op het vlak van defensie" (56006124C) 
 

26 Question de Kristien Verbelen à Theo 

Francken (Défense, chargé du Commerce 
extérieur) sur "La coopération avec les Pays-Bas 
en matière de défense" (56006124C) 
 

26.01  Kristien Verbelen (VB): U kondigde onlangs 

samen met de Nederlandse minister van Defensie 
een versterkte bilaterale defensiesamenwerking aan 
op strategisch, operationeel en tactisch niveau.  
 
 

26.01  Kristien Verbelen (VB): Le ministre de la 

Défense des Pays-Bas et vous-même avez 
récemment annoncé une collaboration bilatérale 
renforcée en matière de défense, sur les plans 
stratégique, opérationnel et tactique.  
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Wat zijn de prioritaire projecten? Denkt u aan 
gezamenlijke aankopen of ontwikkelingstrajecten? 
Hoe kunt u garanderen dat de samenwerking ook 
tastbare voordelen oplevert voor de Belgische 
defensiebedrijven? Bestaat het risico dat België 
vooral afnemer wordt van Nederlandse technologie, 
zonder evenwichtige compensatie vanuit 
Nederland? Op welke manier zal het Parlement 
worden betrokken bij de samenwerking? 
 

Quels sont les projets prioritaires? Envisagez-vous 
en commun des achats groupés ou des trajectoires 
de développement? Comment pouvez-vous garantir 
que cette collaboration bénéficiera également de 
manière tangible aux entreprises belges actives 
dans la défense? Existe-t-il un risque que la Belgique 
soit surtout cliente de la technologie néerlandaise, 
sans compensation équilibrée de la part des 
Pays-Bas? Comment le Parlement sera-t-il associé 
à cette collaboration? 
 

26.02 Minister Theo Francken (Nederlands): Naast 

de huidige samenwerking op het vlak van de marine, 
de bewaking van het luchtruim en tactische drones, 
onderzoeken we of we kunnen samenwerken in het 
kader van integrated air and missile defence en bij 
een aantal PESCO-projecten. De return voor de 
Belgische industrie wordt verzekerd via contracten 
met de oorspronkelijke fabrikant van het materieel. 
De FOD Economie is hiervoor bevoegd. 
 
 
Nederland heeft zich kandidaat gesteld om lid te 
worden van de Organisation Conjointe de 
Coopération en matière d'Armement (OCCAR), wat 
de industriële samenwerking bij grote 
bewapeningsprogramma's zal verdiepen. De 
Belgische industrie kan worden versterkt door 
samenwerking, door onze defence, industry and 
research strategy (DIRS) en door een diversificatie 
van toeleveringsbronnen. 
 
Bij overheidsopdrachten zal Defensie de geldende 
regelgeving toepassen en het Parlement informeren 
via de commissie voor de Controle op de 
Legeraankopen en –verkopen. 
 

26.02  Theo Francken, ministre (en néerlandais): 

Outre la collaboration actuelle au niveau de la 
marine, de la surveillance de l'espace aérien et des 
drones tactiques, nous examinons la possibilité de 
collaborer dans le cadre de l'integrated air and 
missile defence et à un certain nombre de projets 
PESCO. Le retour sur investissement pour l'industrie 
belge est garanti par des contrats avec le fabricant 
initial du matériel. Le SPF Économie est compétent 
en la matière. 
 
Les Pays-Bas se sont portés candidats pour devenir 
membres de l'Organisation Conjointe de 
Coopération en matière d'Armement (OCCAR), ce 
qui approfondira la collaboration industrielle à des 
programmes d'armement d'envergure. Nous 
pouvons renforcer l'industrie belge par la 
collaboration, par notre defence, industry and 
research strategy (DIRS) et par une diversification 
des sources d'approvisionnement. 
 
En matière de marchés publics, la Défense 
appliquera la réglementation en vigueur et informera 
le Parlement par l'intermédiaire de la commission de 
Contrôle des achats et des ventes militaires. 
 

Het incident is gesloten. 
 
De voorzitter: Vraag nr. 56006168C van 
mevrouw Huybrechts vervalt. 
 

L'incident est clos. 
 
Le président: La question n° 56006168C de 
Mme Huybrechts est supprimée. 
 

27 Vraag van Kristien Verbelen aan Theo 

Francken (Defensie, belast met Buitenlandse 
Handel) over "De Belgische deelname aan het 
Europese SAFE-instrument" (56006190C) 
 

27 Question de Kristien Verbelen à Theo 

Francken (Défense, chargé du Commerce 
extérieur) sur "La participation de la Belgique à 
l'instrument européen SAFE" (56006190C) 
 

27.01  Kristien Verbelen (VB): De Europese 

Commissie stelt via het SAFE-instrument 
150 miljard euro aan leningen ter beschikking voor 
lidstaten die gezamenlijk wapenorders willen 
plaatsen.  
 
Over welke projecten gaat het en met welke landen 
wordt samengewerkt? Hoeveel middelen zijn er 
beschikbaar voor België? Zullen nog voor de 
deadline eind juli projecten worden ingediend? Wat 
is de rol van België binnen dit Europese initiatief in 

27.01  Kristien Verbelen (VB): Par le biais de 

l'instrument SAFE, la Commission européenne met 
150 milliards d'euros à la disposition des États 
membres qui souhaitent passer des commandes 
d'armes communes, sous forme de prêts.  
 
De quels projets parle-t-on et avec quels pays 
collabore-t-on? Quels sont les moyens disponibles 
pour la Belgique? D'autres projets seront-ils encore 
soumis avant l'expiration du délai fin juillet? Quel est 
le rôle de la Belgique au sein de cette initiative 
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de context van interoperabiliteit en 
schaalvergroting? 
 

européenne, dans le contexte d'interopérabilité et 
d'agrandissement d'échelle? 
 

27.02 Minister Theo Francken (Nederlands): De 

Europese Commissie vraagt aan de lidstaten om 
voor 29 juli een niet-bindende blijk van interesse en 
een raming van het leningsbedrag in te dienen. 
 
 
Defensie werkt momenteel aan een voorstel van 
intentieverklaring voor de projecten die in 
aanmerking komen en de gewenste leningen. Na de 
indiening zal de Commissie een voorlopige 
toewijzing bekendmaken. 
 
 
De officiële aanvragen voor leningen moeten voor 
30 november worden ingediend. België is 
voorstander van Europese defensiesamenwerking 
en is daarom gebaat bij de plannen voor 
gemeenschappelijke aankopen die op korte termijn 
de Europese defensie-industrie versterken en de 
interoperabiliteit bevorderen. 
 

27.02  Theo Francken, ministre (en néerlandais): La 

Commission européenne a demandé aux États 
membres de soumettre une marque d'intérêt non 
contraignante, accompagnée d'une estimation du 
montant à emprunter, pour le 29 juillet. 
 
La Défense planche actuellement sur une 
proposition de déclaration d'intention concernant les 
projets qui entrent en considération et les prêts 
souhaités. Une fois les projets soumis, la 
Commission communiquera une attribution 
temporaire. 
 
Les demandes de prêt officielles devront être 
introduites avant le 30 novembre. La Belgique 
soutient le principe d'une coopération européenne 
en matière de défense et trouve dès lors son compte 
dans les projets d'achats groupés qui renforceront à 
brève échéance l'industrie de défense européenne, 
tout en améliorant l'interopérabilité. 
 

Het incident is gesloten. 
 

L'incident est clos. 
 

28 Vraag van Koen Van den Heuvel aan Theo 

Francken (Defensie, belast met Buitenlandse 
Handel) over "Het gesprek van minister Francken 
met de Chinese ambassadeur" (56006206C) 
 

28 Question de Koen Van den Heuvel à Theo 

Francken (Défense, chargé du Commerce 
extérieur) sur "La conversation entre le ministre 
Francken et l'ambassadeur chinois" (56006206C) 
 

28.01  Koen Van den Heuvel (cd&v): U hebt naar 

verluidt de Chinese ambassadeur gesproken over 
de vrijhandelssituatie en over Oekraïne. Wat is uw 
inschatting inzake de vrijhandel en vooral de 
Chinese steun aan Rusland in Oekraïne? 
 

28.01  Koen Van den Heuvel (cd&v): 

Apparemment, vous vous êtes entretenu avec 
l'ambassadeur de Chine à propos du libre-échange 
et de l'Ukraine. Comment voyez-vous la situation en 
matière de libre-échange, en particulier le soutien 
chinois à la Russie en Ukraine? 
 

28.02 Minister Theo Francken (Nederlands): Op 

3 juni had ik een onderhoud met ambassadeur Fei 
Shengchao op mijn kabinet. Ik heb gezegd dat 
België streeft naar een open dialoog met China, met 
aandacht voor de wederzijdse complexiteit en 
gevoeligheden. Ik heb gewezen op het strategisch 
belang van economische banden tussen onze 
landen maar ik heb beklemtoond dat de relatie 
evenwichtig moet zijn, met eerlijke concurrentie. Ik 
heb ook de Belgische steun aan het EU-
handelsbeleid van wederkerigheid bevestigd. 
 
 
Ik heb daarnaast de Belgische steun aan Oekraïne 
herbevestigd. De oorlog is een rechtstreekse 
bedreiging voor de Europese veiligheid en de 
internationale rechtsorde. Ik heb gewezen op het 
belang van een mogelijke diplomatieke oplossing en 
heb de Chinese ambassadeur gevraagd of China 
bereid is om een rol te spelen in het beëindigen van 

28.02  Theo Francken, ministre (en néerlandais): Le 

3 juin, j'ai eu un entretien avec l'ambassadeur Fei 
Shengchao à mon cabinet. Je lui ai dit que la 
Belgique s'efforçait d'entretenir un dialogue ouvert 
avec la Chine, tout en tenant compte de la 
complexité et des sensibilités de part à d'autre. J'ai 
insisté sur l'importance stratégique des relations 
économiques entre nos deux pays mais également 
sur le fait que ces relations devaient être équilibrées 
et axées sur une concurrence loyale. J'ai aussi 
confirmé le soutien belge à la politique commerciale 
de l'UE, basée sur la réciprocité. 
 
Par ailleurs, j'ai de nouveau confirmé le soutien 
belge à l'Ukraine. La guerre constitue une menace 
directe pour la sécurité européenne et l'ordre 
juridique international. J'ai mis l'accent sur 
l'importance d'une éventuelle solution diplomatique 
et j'ai demandé à l'ambassadeur de Chine si son 
pays était disposé à jouer un rôle pour mettre fin à 
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de Russische agressie. Het antwoord was 
ontwijkend. China erkent de soevereiniteit van 
Oekraïne, maar de ambassadeur verwees naar het 
beleid van niet-interventie. Hij benadrukte de 
strategische relatie tussen China en Rusland en 
sprak over de uitbreiding van de NAVO als een van 
de basisoorzaken van het conflict. 
 

l'agression russe. Il a répondu de manière évasive. 
La Chine reconnaît la souveraineté de l'Ukraine mais 
l'ambassadeur s'est référé à la politique de non-
intervention. Il a insisté sur la relation stratégique 
entre la Chine et la Russie et a évoqué 
l'élargissement de l'OTAN comme étant l'une des 
causes principales de ce conflit. 
 

Daarnaast wees de ambassadeur erop dat een 
afwijking van het Eén-Chinaprincipe door westerse 
landen zou kunnen leiden tot moeilijke keuzes 
inzake Taiwan. Daarnaast uitte hij zijn bezorgdheid 
over de negatieve impact van de Amerikaanse 
desinformatie rond Chinese investeringen in Europa 
noemde. 
 

Par ailleurs, l'ambassadeur a souligné que le 
non-respect du principe d'une Chine unique par les 
pays occidentaux pourrait entraîner des choix 
difficiles concernant Taïwan. Il a également exprimé 
sa préoccupation quant à l'impact négatif de ce qu'il 
appelle la désinformation américaine concernant les 
investissements chinois en Europe. 
 

28.03  Koen Van den Heuvel (cd&v): We moeten 

de situatie in het oog houden, want de voorbije 
dagen is gebleken dat de Chinese ondersteuning 
van Rusland zeker niet is afgenomen, integendeel. 
De Europese steun aan Oekraïne moet zeker op peil 
worden gehouden. 
 

28.03  Koen Van den Heuvel (cd&v): Nous devrons 

garder un œil sur la situation car ces derniers jours, 
il est apparu que le soutien chinois à la Russie n'a 
certainement pas diminué, bien au contraire. Le 
soutien de l'Europe à l'Ukraine doit être maintenu en 
tout état de cause. 
 

Het incident is gesloten. 
 

L'incident est clos. 
 

29 Vraag van Stéphane Lasseaux aan Theo 

Francken (Defensie, belast met Buitenlandse 
Handel) over "De tekortkomingen van de 
persoonlijke uitrusting van onze militairen op 
missie" (56006271C) 
 

29 Question de Stéphane Lasseaux à Theo 

Francken (Défense, chargé du Commerce 
extérieur) sur "L'insuffisance de certains 
équipements individuels de nos militaires en 
opération" (56006271C) 
 

29.01  Stéphane Lasseaux (Les Engagés): Ik dank 

Defensie voor de organisatie van het bezoek aan 
Roemenië.  
 
In het kader van de gesprekken met de militairen ter 
plaatse zijn me een aantal zaken opgevallen: de 
nieuwe hoge schoenen en regenjassen van het leger 
zouden niet geschikt zijn; de militairen zouden 
slechts drie exemplaren van de battledress 
ontvangen; er zijn onvoldoende individuele 
verbanddozen; de militairen hebben tijdens hun 
opleiding nog nooit met een echte antitankgranaat 
geschoten. Het gebrek aan middelen leidt tot 
frustraties en ongerustheid.  
 
Worden er op het vlak van de individuele uitrusting 
lessen uit de ervaring getrokken en worden de 
gemaakte keuzes ter discussie gesteld? Hoe worden 
de gebruikers van de uitrusting bij de keuze 
betrokken? Bent u van plan de dotatie voor deze 
individuele uitrusting te verhogen? Zult u, in het 
kader van de verhoogde paraatheid, de oefeningen 
realistischer maken door meer 'middelen voor 
eenmalig gebruik' in te zetten? 
 

29.01  Stéphane Lasseaux (Les Engagés): Je 

remercie la Défense pour l'organisation de la visite 
en Roumanie.  
 
Certains éléments ont retenu mon attention suite aux 
discussions avec les militaires sur place: les 
nouvelles bottines et les vestes de pluie de l'armée 
ne seraient pas adaptées; seuls trois exemplaires de 
battle dress seraient fournis aux militaires; il n'y a 
pas assez de trousses de soin individuelles; les 
militaires n'ont jamais tiré avec une vraie grenade 
anti-chars en entraînement. L'absence des moyens 
entraîne des frustrations et des inquiétudes. 
 
 
Au niveau des équipements individuels, existe-t-il un 
retour sur expérience et une remise en question des 
choix opérés? Comment les utilisateurs des 
équipements participent-ils au choix? Comptez-vous 
augmenter la dotation pour ces équipements 
individuels? Dans le cadre de l'augmentation de la 
readiness, allez-vous rendre les exercices plus 
réalistes, en utilisant une plus grande quantité de 
"consommables"? 
 

29.02 Minister Theo Francken (Frans): De 

materiaalbeheerder van de individuele uitrusting 

29.02  Theo Francken, ministre (en français): Le 

gestionnaire de matériel de l'équipement individuel 
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heeft constant contacten met de militairen. De 
feedback wordt geanalyseerd om de uitrusting aan 
de noden aan te passen.  
 
Vóór de uitvoering van de overeenkomst Belgian 
Defence Clothing System (BDCS), die in 2022 in 
werking trad voor 15jaar, werden er tests gedaan. De 
overeenkomst biedt ruimte voor aanpassingen en de 
invoering van nieuwe artikelen. De beheerder 
betrekt de militairen bij elke nieuwe opdracht. Ze 
kunnen hun opmerkingen online doorgeven. Tijdens 
de voorbereidende fase van het BDCS, werd het 
uitrustingsvolume per soldaat bestudeerd op basis 
van de intensiteit van de inzet. De samenstelling en 
de kwaliteit evolueren om in te spelen op de noden.  
 
Een militair op missie beschikt over drie 
basisuniformen en extra uitrusting. Er loopt een 
afzonderlijke overheidsopdracht voor de aankoop 
van laarzen en sokken, die voorafgegaan wordt door 
strenge tests. De wasserij is essentieel voor het 
welzijn van de soldaat. Elk artikel uit de rugzak kan 
in geval van verlies of schade gratis vervangen 
worden, behalve bij nalatigheid, wat geval per geval 
beoordeeld wordt.  
 
De voorraden verbruiksartikelen zullen uitgebreid 
worden zodat we ons kunnen conformeren aan de 
standaarden van de NAVO. De overgang naar 2 % 
van het bbp wat het budget betreft, is dus van 
cruciaal belang.   
 

maintient un contact permanent avec les militaires. 
Les retours sont analysés afin d'adapter 
l'équipement aux besoins. 
 
Avant la mise en œuvre de l'accord Belgian Defence 
Clothing System (BDCS), en vigueur depuis 2022 
pour quinze ans, des tests ont été réalisés. L'accord 
permet des adaptations et l'introduction de nouveaux 
articles. Le gestionnaire implique les militaires pour 
chaque nouveau marché. Ils peuvent soumettre 
leurs remarques en ligne. Durant la phase 
préparatoire du BDCS, le volume d'équipement par 
soldat a été étudié selon l'intensité d'engagement. 
La composition et la qualité évoluent pour répondre 
aux besoins. 
 
Un militaire en opération dispose de trois uniformes 
de base et d'équipements complémentaires. Un 
marché public séparé est en cours pour l'achat de 
bottines et de chaussettes, précédé de tests 
rigoureux. Le service de blanchisserie est essentiel 
au bien-être du soldat. Tout article du trousseau peut 
être échangé gratuitement en cas de perte ou de 
dommage, sauf négligence, évaluée au cas par cas.  
 
 
Les niveaux de stocks consommables seront 
augmentés pour se conformer aux standards de 
l'OTAN. Le passage à 2 % du PIB pour le budget est 
donc crucial. 
 

29.03  Stéphane Lasseaux (Les Engagés): Het 

overleg met de militairen is essentieel.  
 

29.03  Stéphane Lasseaux (Les Engagés): La 

concertation avec les militaires est essentielle. 
 

Het incident is gesloten. 
 

L'incident est clos. 
 

De openbare commissievergadering wordt gesloten 
om 20.32 uur. 
 

La réunion publique de commission est levée à 
20 h 32. 
 

 


